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Presentació 
Amb pas ferm! 

Quan fa 8 anys assumíem el govern de l’Ajuntament de Berga, poc podíem imaginar el que 
estava a punt de succeir. De tocar amb els dits l’esperança de la independència a la desbandada 
i repressió contra el moviment independentista. D’aturar i remuntar una miqueta els efectes 
devastadors de la crisi econòmica de 2008 a viure una pandèmia i una espiral inflacionista que 
han alimentat la incertesa del nostre present. 

Malgrat aquest context, la CUP ha governat amb pas ferm. Veníem a transformar la ciutat, amb 
una idea de ciutat molt clara i definida. Malgrat el context advers, hem avançat amb pas ferm 
cap a la direcció que ens havíem marcat i podem presentar un balanç de govern municipal més 
que positiu. 

En els 8 anys de govern de la CUP, els serveis públics a Berga s’han enfortit gràcies a l’acció 
municipal, i volem que segueixin enfortint-se. Hem garantit el dret a la sanitat i educació 
pública, i hem impulsat polítiques feministes transversals. Ho hem fet d’una manera tan 
determinant que marcarà durant molts anys la ciutat. I ho hem fet en un context on la tendència 
de molts governs és a aprimar aquests serveis públics i privatitzar-los. 

Hem endreçat l’Ajuntament. Hem aconseguit sanejar les arques municipals, reduint el deute 
malgrat que els ajuntaments són les institucions més maltractades financerament. També hem 
millorat i ordenat el funcionament de la institució, tant en l’atenció a la ciutadania com en els 
seus mecanismes interns. 

Hem aplicat sistemàticament el projecte urbanístic amb el qual ens vam presentar fa 8 anys: la 
ciutat compacta, la ciutat de proximitat, la ciutat sostenible i la necessitat d’actuacions 
estratègiques al Barri Vell. Ho hem fet amb tanta intensitat com ens han permès els límits 
pressupostaris. Berga avui afronta el futur urbanístic millor que fa 8 anys. 

Berga és una de les capitals de comarca amb un teixit associatiu més viu i dinàmic. Tenim 
l’orgull de poder afirmar que l’Ajuntament no ha estat cap fre sinó un facilitador d’aquest 
dinamisme. Avui, 8 anys després, els equipaments i els serveis de l’Ajuntament per a la vida 
associativa funcionen a ple rendiment. 

El balanç positiu no el fem només en relació a l’obra de govern, sinó també en relació a l’estil de 
govern. Hem defensat amb pas ferm la nostra manera d’entendre la política i podem afirmar 
que hem actuat d’acord als nostres valors. 

Hem tingut la capacitat de teixir acords amplis, fent que malgrat que no haguem tingut majoria 
absoluta l’activitat municipal no s’hagi aturat en cap moment ni s’hagi produït cap crisi política. 
I aquests acords sempre s’han basat en el respecte al projecte polític amb el qual vam concórrer 
a les eleccions. 

Hem governat amb humilitat i equitat. L’Ajuntament ha estat sempre al servei de la gent de 
Berga, obrint les seves portes a la participació ciutadana real. L’Ajuntament ha estat obert per 
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igual a tots els berguedans i berguedanes, sense cap distinció. I l’Ajuntament ha sabut rectificar 
quan s’ha equivocat. 

Hem governat amb rigor. Quan fa 8 anys vam entrar al govern de la ciutat ens vam trobar amb 
un Ajuntament que tenia prop d’una vintena de processos judicials oberts en contra que 
amenaçaven seriosament la seva viabilitat econòmica. El balanç d’aquests 8 anys de govern de 
la CUP és radicalment diferent. 

Hem governat amb coratge. En els moments àlgids del procés independentista no ens va 
tremolar el pols per garantir que el nostre poble pogués exercir el seu dret d’autodeterminació 
l’1 d’octubre de 2017, ni ens va tremolar a l’hora de plantar cara als tribunals espanyols. Així 
mateix, vam afrontar la pandèmia de la COVID-19 amb l’ànim de donar tot allò que fos necessari, 
i una mica més per ajudar la població a afrontar aquella catàstrofe. La maquinària municipal va 
treballar de valent i amb eficàcia. 

Hem governat en equip i hem sabut afrontar les dificultats internes sense aturar l’activitat de 
la ciutat. Tant durant el període d’inhabilitació de l’alcaldessa Venturós per defensar els drets 
nacionals i polítics, com davant la seva substitució per motius de salut. Des d’aquest espai volem 
agrair a l’alcaldessa Venturós tota la dedicació, energia i llegat dels seus sis anys de mandat. 

I ara, com fa quatre anys, ens veiem amb capacitat de fer-ne més i millor. Ens tornem a 
presentar amb la voluntat de tornar a governar. El projecte que vam començar fa 8 anys no 
només no s’ha esgotat sinó que és més necessari que mai en aquests temps d’incerteses. 
Pensem que el camí positiu recorregut en els darrers 8 anys s’ha de continuar recorrent. 

Continuarem amb la política de mà estesa cap a tothom que vulgui sumar i aportar en la 
realització del projecte de ciutat que es va iniciar el 2015. I continuarem amb el puny tancat 
contra els intents de retorn de projectes basats en vendre fum i malbaratar recursos, i d’un 
estil polític basat en el mercadeig de poltrones i la defensa d’interessos particulars. 

Si vols que Berga continuï recorrent aquest camí cap a un futur millor amb pas ferm, el proper 
28 de maig vota CUP. 
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Urbanisme i mobilitat 

On som? 

Berga ha de continuar desenvolupant un model urbanístic de ciutat que deixi de banda el 
creixement perifèric incentivat, en gran mesura, des de l’aprovació de l’últim Pla d’Ordenació 
Urbanística Municipal (POUM) l’any 2005. Aquests vuit anys hem demostrat que era possible. 
Cal aparcar l’expansió cap a fora, entenent que ja hi ha prou sòl urbà i urbanitzable amb 
capacitat d’absorbir la necessitat de nou sòl residencial.  
 
La redacció de nous instruments de planejament haurà d’apostar de manera contundent per un 
model de ciutat compacta que integri els nous usos i necessitats urbanes i, a la vegada, reactivi 
les zones antigues i degradades. Defensem el desenvolupament intern de la ciutat, optant de 
forma definitiva per una ciutat i uns barris vius i diversos. Cal continuar posant en valor els espais 
públics, els parcs urbans i els equipaments existents que funcionen o revitalitzar aquells que han 
quedat obsolets. 

Què hem fet? 

Al llarg de la legislatura 2019-2023 s’han dut a terme un bon nombre de projectes de 
manteniment i millora dels carrers, parcs i serveis públics de la ciutat, alguns dels quals portaven 
unes quantes dècades sobre la taula. Destaquem: 

 
• Enderroc d’edificis municipals i reurbanització d’un tram del carrer Harmonia per crear 

una nova placeta, un jardí, plantar arbrat, eixamplar el carrer i renovar serveis i 
paviments (en execució). 

• Transformació d’un tram de la ronda Moreta i de la plaça de la Creu per donar prioritat 
als vianants, incloent la renovació dels serveis d’aigua, clavegueram i enllumenat i 
recuperant l’antic paviment de llambordes de pedra. 

• Obres de pavimentació a més de 30 carrers de la ciutat i Cal Rosal (dues campanyes 
d’uns 20.000 m2 l’any 2019 i entre el 2022 i 2023). 

• Execució de les obres per acabar amb l’abocament d’aigües residuals a la part central 
i sud de la rasa dels Molins, una actuació pendent des de feia quatre dècades. 

• Adaptació de 45 passos de vianants per garantir-ne l’accessibilitat. 
• Plantació de prop de 200 arbres, en general per substituir espècies inadequades o 

arbres en mal estat, a les escoles públiques, al polígon de la Valldan, al passeig de la Pau 
o a Casa en Ponç, entre d’altres zones de la ciutat. 

• Millores al Parc del Lledó: nou enllumenat, jardineria, paviment, mobiliari, parc de 
patinatge, reparacions a la xarxa de reg i trasllat del parc infantil. 

• Obres d’emergència per reparar una esllavissada a l’accés de Berga entre els Pedregals 
i la carretera de Sant Llorenç . 

• Reparació, ampliació i millora del pont de la Fàbrega (al Menfis) que dona accés al 
veïnat de Noet, després dels danys provocats per una crescuda de la riera el 2020. 

• Reparació del clavegueram entre l’avinguda del Canal i la Gran Via. 
• Pavimentació d’un tram de 500m del camí de Mas d’en Bosc i de diversos camins del 

veïnat de Noet i de la Valldan. 
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• Ampliació de l’espai per a vianants al carrer del Roser, al passeig de les Estaselles, la 
plaça de Sant Pere, la Gran Via o als accessos a l’escola de Santa Eulàlia, amb un nou 
itinerari per a bicicletes. 

• Actualització i aprovació del projecte per finalitzar les obres de la urbanització dels 
Pedregals, iniciades el 2008 i aturades des del 2014. 

• Modernització del polígon industrial de la Valldan, amb una inversió d’1,3 milions 
d’euros (vegeu l’apartat de Desenvolupament econòmic local).  

 

Què farem? 

Els projectes estratègics i de ciutat que exposem a continuació estan pensats en relació al model 
de ciutat compacta i sostenible que estem impulsant, en coherència amb una estratègia a nivell 
territorial. Les propostes específiques per a barris, places i carrers que podem plantejar a curt 
termini tenen sentit en el marc d’un projecte de ciutat que també preveu propostes per fases i 
escenaris a llarg termini pels quals plantegem mecanismes de gestió i planejament.  
 
En aquesta línia, ens comprometem a iniciar la revisió del Pla d’Ordenació Urbanística 
Municipal, redactat en un període que no té res a veure amb l’actual, aprovat el 2005 i avui 
obsolet, per incorporar-hi aspectes que anirem desgranant en els següents punts. Tal i com 
detalla l’apartat d’Habitatge, els resultats del Pla Local d’Habitatge evidencien que la previsió de 
creixement desmesurada del POUM aconsella la seva revisió. 

Millora de la mobilitat urbana 

La mobilitat de les últimes dècades al municipi de Berga s’ha fonamentat en el transport privat 
particular, de tal manera que el cotxe ha estat l'objecte estrella de bona part de les inversions a 
la via pública, com l’asfaltatge i la senyalització de vials. Però el cotxe no només enlletgeix l'espai 
urbà i l'ocupa en detriment d'altres formes de mobilitat i d'altres usos, sinó que és una font 
constant de contaminació atmosfèrica (òxids de nitrogen, monòxid de carboni, òxid de sofre, 
partícules en suspensió...) i acústica. Més encara: el cotxe reforça les desigualtats socials. Amb 
l'aparició de zones comercials a la perifèria de viles i ciutats, els centres es van anar buidant de 
les formes de comerç tradicionals, fet que genera una exclusió social de totes aquelles persones 
que no poden conduir: gent gran, persones sense carnet, persones sense prou recursos per 
posseir un cotxe… 

Durant aquesta passada legislatura hem fet tot un seguit d’actuacions en el marc de la mobilitat 
interna per afavorir la transició cap a un model que permet fer la transició de l’ús del cotxe privat 
cap als desplaçaments a peu, en bicicleta i en transport públic, per avançar en el model d’ús de 
l’espai urbà i de mobilitat que proposem en clau inclusiva i feminista. Tenim previst consolidar 
aquestes actuacions durant els propers quatre anys. 

Gràcies a la revisió del Pla de Mobilitat Urbana Sostenible que es va demanar a la Diputació de 
Barcelona a principis de legislatura, podem afrontar alguns dels reptes en mobilitat que ara 
mateix té la ciutat: l’estació d’autobusos, la creació d’espais d’aparcament, la circulació en 
bicicleta, les zones de vianants… Així com seguir treballant en la pacificació de les vies 
interurbanes. Els propers quatre anys, volem seguir desenvolupant propostes com: 
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• Creació d’illes de vianants al Barri Vell. Aquesta passada legislatura s’han tret els espais 
d’aparcament de vehicles de la plaça de Sant Pere i s’han col·locat càmeres de control 
d’accés al Barri Vell que entraran en funcionament molt aviat, fet que permetrà regular 
més clarament l’accés de veïns i veïnes i els horaris de càrrega i descàrrega. 

• Ampliar les voreres i donar prioritat al vianant en el condicionament dels nous vials. 
L’actuació de la Ronda Moreta ha permès pacificar el trànsit, revertir la prioritat de la 
circulació en favor dels vianants, i embellir aquell espai. Aquest és el model a seguir 
durant els propers anys: menys velocitat per als vehicles, més espai per als vianants i 
un espai més agradable. En aquesta línia s’han delimitat de manera provisional espais 
al passeig de les Estaselles, a la Gran Via, al camí del Roser i la plaça de la Font del Ros, 
on hi ha prevista una actuació de més envergadura aquest 2023. En els propers quatre 
anys, com expliquem més endavant, prioritzarem continuar l’actuació de la ronda 
Moreta cap a la plaça de la Creu i el camí del Roser. 

• Seguir eliminant les barreres arquitectòniques i adaptant els passos de vianants a les 
persones amb mobilitat reduïda. Durant aquestes darreres legislatures s’ha avançat en 
aquest sentit, però cal seguir treballant per fer de la ciutat un espai per a tothom. 

• Els camins escolars són una manera d’educar els infants en una mobilitat amable, 
saludable i que estimula les relacions socials. Durant el curs 2022-23 hem redactat els 
plecs i ara es licitarà el servei perquè es pugui oferir correctament ja el proper curs. Des 
de l’Ajuntament cal vetllar perquè els camins a les escoles siguin espais segurs, i així s’ha 
fet amb actuacions en alguns centres educatius i amb la col·laboració, durant les hores 
d’entrada i sortida, de la policia local. L’actuació recent de pacificació als accessos de 
l’escola de Santa Eulàlia va en aquesta línia, i així es planteja fer al tram final del carrer 
Cervantes per garantir un espai segur d’accés a l’escola Vedruna per a totes les persones 
que s’hi desplacen a peu, en detriment de l'espai per al vehicle privat. Educar en la 
mobilitat també és responsabilitat dels centres educatius i de les famílies, per això és 
clau la participació dels docents i les AFA.  

• Seguir col·locant punts d’aparcament per a bicicletes tal i com hem fet aquesta passada 
legislatura, amb la instal·lació de més de 8 aparcabicicletes nous. Seguirem prioritzant-
ne la col·locació en els espais més concorreguts. 

• Fomentar l’ús del bus urbà, adequant les línies i horaris als interessos dels usuaris. En 
la passada legislatura s’han fet canvis que han permès millorar el servei: més pas per 
escoles i pel polígon industrial i millora de la qualitat del servei tant per a l’usuari com 
per a l’empresa que el gestiona. Això ha fet augmentar significativament el nombre 
d’usuaris del bus urbà. L’alumnat de les escoles gaudeix de gratuïtat en el servei sempre 
que viatgi acompanyat, i des del mes de febrer s’ha introduït l’ús d’una targeta per part 
d’aquests usuaris, cosa que ha permès comptabilitzar-los de manera correcta. Per a la 
propera legislatura es preveu millorar la senyalització i comoditat per als usuaris de les 
parades, amb la col·locació de nous tòtems i noves marquesines. Abans de començar el 
curs escolar 2023-2024, el bus urbà serà totalment elèctric; això suposarà millor 
qualitat per als usuaris (menys soroll) i per als ciutadans (menys emissions). Es preveu 
per a aquest estiu (juliol i agost) l’entrada en funcionament de serveis a Queralt. 

• Accés al Barri Vell a través de Cal Parraquer. Insistirem a les administracions 
competents (Generalitat de Catalunya i Diputació de Barcelona) que cal remodelar la 
cruïlla d’accés a Berga des de la carretera del Castell per fer-la més àgil i segura, tant per 
a vehicles com per a vianants. 

Per acabar, subratllem que treballarem totes aquestes mesures pensant en la diversitat de les 
persones de la ciutat, per tal que la mobilitat no estigui limitada per motius de l’edat, gènere, 
ètnia, origen o diversitat. 
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Estació d’autobusos 

En aquests quatre anys hem vetllat per deixar definida de forma definitiva l’estació d’autobusos, 
que podem dir que veurà la llum en la propera legislatura. A finals del 2019 l’Ajuntament va 
traslladar a la Generalitat la necessitat d’actualitzar el projecte de la rasa dels Molins, i des de 
llavors ha intentat facilitar i accelerar la seva redacció. No ha estat fins al maig de 2023 que s’ha 
enllestit un projecte que contempla la construcció d’una estació de 7 andanes al sud de la rasa 
dels Molins, entre l’espai previst al POUM i el carrer Pere III. Ha estat un procés excessivament 
llarg, però creiem que la proposta definitiva, amb una inversió de 3,8 milions d’euros i un termini 
d’execució estimat de 13 mesos, és la millor d’entre les possibles per aquests motius: 
 

1. Localització estratègica a curt, mitjà i llarg termini 

• Garanteix la possibilitat d’accedir a peu a l’estació des de tot Berga, donant sentit al 
punt que a dia d’avui és el centre de gravetat de la població, connectat amb carrers 
transversals de poc pendent, i proper a un espai públic prou ampli i ben equipat com 
per acollir l’arribada de més usuaris, en una zona que disposa de suficients places 
d’aparcament de proximitat per donar resposta al caràcter també comarcal de l’estació. 
El Terraplè és el punt de més centralitat de Berga tant pel que fa al temps d’arribada des 
dels barris més perifèrics (fins i tot a peu), com pel que fa a la densitat de població. 

• És prou propera al Barri Vell i als seus principals eixos comercials, on volem que arribi 
amb facilitat la gent que ens visita en transport públic. Una estació ubicada en un punt 
perifèric dificultaria enormement les possibilitats de desplaçament còmode fins al Barri 
Vell i als eixos de petit comerç que volem potenciar a curt i llarg termini. Fa dècades que 
s’ha pogut comprovar com la localització perifèrica de grans equipaments 
(supermercats, centres comercials)— així com d’estacions de tren i, més encara, 
d’autobús—dinamita la vida comercial i urbana dels centres històrics de les ciutats. A 
Berga, la localització perifèrica de centres comercials i d’activitat turística és un 
problema endèmic que no s’ha de potenciar encara més. 

• Afavoreix l’activació de la Rasa dels Molins com a espai verd de connexió i de futur 
desenvolupament urbanístic al centre de Berga, i com a connexió imprescindible entre 
la nova estació i el Barri Vell. Aquesta és una de les línies estratègiques que plantegem 
en l’àmbit urbanístic, amb propostes connectades i a desenvolupar per fases. 

2. Qualitat del projecte d’estació en relació a l’entorn 

• La proposta definitiva contempla una disposició de 7 andanes que té una afectació 
mínima en l’entorn immediat, que fa ús del carrer i dels espais oberts adjacents que ja 
existeixen i els equipa amb nou arbrat, espais d’ombra i un edifici que donarà cabuda a 
una sala d’espera, taquilles, oficines, lavabos i una petita cafeteria. 

• La disposició de les andanes permet una circulació dels autobusos que evita els 
desplaçaments i maniobres marxa enrere, fet que redueix enormement la 
contaminació i el soroll i possibilita una integració immediata dels moviments i fluxos 
propis de l’estació amb el seu entorn urbà. Aquesta disposició i facilitat de maniobra 
seria impossible en la ubicació alternativa. 

3. Immediatesa 

L’estació d’autobusos és un equipament imprescindible per una capital de comarca i una ciutat 
de 17.000 habitants en un context de crisi climàtica en què hem d’apostar per una mobilitat més 
sostenible i col·lectiva. No podem esperar més legislatures ni passar més períodes electorals 
modificant una proposta que ja és molt positiva a curt termini, tant per la seva ubicació 
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estratègica com per la qualitat urbana de la solució projectada. Cal remarcar que preveu la 
configuració de l’espai públic adjacent per tal de generar una estació intermodal que ha de 
preveure el canvi de transport públic a cotxe privat. 

La nova ubicació de l’estació d’autobusos també anirà acompanyada de modificacions en el 
traçat, les parades i la freqüència de la línia de bus urbà, a fi de facilitar el canvi del transport 
interurbà a autobús urbà, així com l’accés a vies de comunicació en bicicleta i a peu cap als barris 
residencials i zones de centralitat (vegeu l’apartat de Desenvolupament econòmic local en 
relació amb les propostes del servei de mobilitat interurbana). 

Finalment, la construcció de l’estació d’autobusos alliberarà un espai públic d’enorme centralitat 
i d’accés al Barri Vell, la plaça de la Creu, com s’explica més endavant en aquest programa.  

 
Representació de l’estació d’autobusos de Berga projectada al  sud de la rasa dels Molins . 

Reconfiguració del camí del Roser i de la plaça de la Creu 

El camí del Roser és un eix comercial estratègic amb gran vitalitat, però experimenta una 
progressiva degradació. En bona part, això és conseqüència d’una qualitat minsa de l’espai urbà: 
sense arbrat i amb predominança de l’asfalt, i amb unes voreres insuficients per passejar 
còmodament en grup o per desplaçar-se en cadira de rodes, amb caminador, cotxet o carret de 
comprar. Això és contradictori si tenim en compte que és un dels pocs carrers continus i plans 
de Berga i que és també molt central. L’actuació que proposem es basa en la reconfiguració de 
la secció del carrer en plataforma única, amb més espai per als vianants i amb nou arbrat  en 
aquells punts on sigui possible, a més de punts de càrrega i descàrrega i aparcament temporal.  

Com ja passa a dia d’avui a la ronda Moreta, la configuració d’una plataforma única amb arbrat 
i la priorització de l’espai per al vianant no ha d’anar en detriment de la qualitat comercial de 
l’eix del camí del Roser o la qualitat residencial de l’entorn, sinó que l’ha d’enfortir. És compatible 
amb el trànsit rodat, mantenint un carril de més lenta circulació amb punts estratègics de 
càrrega i descàrrega i aparcament vinculat al comerç, i amb un espai més ample de vorera que 
faci que el carrer sigui agradable per al passeig i el trànsit a peu i en grup.  
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Igual que a la ronda Moreta, sabem que l’asfalt del camí del Roser amaga les llambordes i el 
paviment antic que proposem recuperar a fi d’embellir aquest espai i de recuperar un patrimoni 
que, mica en mica, pot ajudar a canviar la cara de les places i carrers de la Berga antiga o d’accés 
al Barri Vell. Això és en contraposició amb aquelles actuacions anteriors que, amb menys 
sensibilitat, van malbaratar espais com la plaça de Sant Pere o, més recentment, la plaça 
Maragall. 

No podem entendre aquesta proposta sense pensar en el següent pas: el canvi d’ubicació de 
l’actual estació d’autobusos al passeig de la Pau ens permetrà reconfigurar la plaça de la Creu i 
entendre l’espai del capdamunt del passeig de la Pau com una nova plaça urbana d’enorme 
centralitat que dona accés al Barri Vell i al carrer Major pel portal de Sallagosa i el connecta amb 
el camí del Roser. L’actuació que imaginem en aquest punt també es pot entendre en continuïtat 
amb la reconfiguració de la ronda Moreta desenvolupada en la passada legislatura, i ha de 
poder culminar l’actuació prevista al llarg del camí del Roser, amb una nova plaça arbrada amb 
espais prou generosos per acollir voreres amples, terrasses i usos temporals diversos. 

Rehabilitació urbana dels barris i les zones consolidades 

El model que proposem és una aposta per la rehabilitació del Barri Vell (que s’explica 
específicament més endavant) i pel manteniment dels barris residencials existents i consolidats, 
els seus parcs urbans i els seus espais públics i serveis. 
 
En aquest sentit, Berga ja disposa de diferents zones urbanes consolidades que tenen un ús 
públic envejable. No obstant, s’ha de treballar per mantenir-les i assegurar-nos que no perdin la 
seva qualitat, garantint el manteniment i els serveis urbanístics dels espais públics i mantenint 
els seus parcs i jardins.  
 
A nivell urbà, no podem deixar de mantenir i millorar les places, zones enjardinades i carrers 
de zones consolidades com ara:  
 

• El barri de Santa Eulàlia, on els fons Next Generation per millorar l’eficiència energètica 
dels edificis obtinguts aquesta legislatura també han de permetre actuar a l’espai públic. 
Caldrà tenir en compte la millora de l’accessibilitat i del paviment de la plaça, les voreres, 
l’enllumenat i la pista. També caldrà estudiar un possible nou espai d’aparcament. 

• La Font del Ros, on el pressupost de 2023 ja contempla un projecte de millora de 
l’accessibilitat a diferents carrers, la reforma de la plaça superior i una millor connexió 
amb la plaça inferior. 

• La Valldan, on els darrers anys s’ha millorat notablement l’asfalt, l’arbrat i el paviment 
d’alguns camins. Tot i així, queden actuacions puntuals pendents i possibles mesures 
per reduir la velocitat dels vehicles. 

• El carrer de Santa Bàrbara, on cal renovar la xarxa de clavegueram i el paviment i regular 
l’aparcament. 

• Cal Rosal, on després de la pavimentació d’enguany es preveu que la Diputació de 
Barcelona executi el projecte per reduir la velocitat dels vehicles que passen per l’antiga 
carretera C-1411 i millorar l’accessibilitat. A banda, cal reforçar el manteniment d’arbrat 
i voreres. 

• Casa en Ponç, on la urbanització original no va preveure voreres, de manera que caldrà 
seguir definint espais segurs per als vianants mitjançant actuacions de pintura i la 
instal·lació de fitons. 

• El Parany, on les obres de la urbanització dels Pedregals implicaran una millora parcial 
de l’accés principal, que caldrà completar amb la reformulació de la plaça del Mossèn 
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Armengou, una millora de l’enllumenat i la reparació del camí cap a la Valldan per la 
rasa del Cassot. 

 
En els darrers anys, mitjançant campanyes d’inspecció i neteja s’han constatat necessitats de 
major manteniment i renovació del clavegueram i s’han començat a redactar projectes i a fer 
actuacions a diferents sectors com el Polígon Industrial, la Gran Via o la ronda Moreta. Aquesta 
legislatura caldrà seguir invertint en el manteniment de la xarxa.  
 
Així mateix, en determinades àrees és necessària l’ordenació i soterrament d’instal·lacions que 
afecten a les façanes d’edificis antics, com hem inclòs en les actuacions de la ronda Moreta i el 
carrer Harmonia. Proposem fer una campanya o un projecte integral de soterrament 
d’instal·lacions en determinats sectors del Barri Vell.  
 
Pel que fa al sistema d’espais verds, Berga ja compta amb parcs urbans cèntrics de gran qualitat 
com el parc del Lledó, el parc del Pla de l’Alemany o el jardins del Passeig de la Pau. Cal mantenir-
los en bon estat i actualitzar-ne les possibilitats. La rasa dels Molins és la gran assignatura 
pendent i una enorme oportunitat pel que fa al verd urbà prop del Barri Vell. Més endavant 
detallem propostes de més gran abast en el sistema d’espais verds: al parc del Lledó i la rasa 
dels Molins. 
 
En continuïtat amb els projectes de manteniment, recanvi i disposició de nou arbrat, treballarem 
per dotar de verd urbà les zones on predomina l’asfalt i seguir incorporant elements que 
permetin recuperar i millorar la qualitat del paisatge intern de la ciutat. En aquest sentit, caldria 
que el Consell Comarcal disposés d’un tècnic de verd urbà: una figura que difícilment podrà tenir 
en plantilla cap municipi de la comarca, però que és imprescindible per gestionar els jardins i 
l’arbrat públics amb criteris tècnics que garanteixin la qualitat dels espais i l’eficiència en la 
gestió, per exemple en relació amb la poda dels arbres, per tendir cap a pobles i ciutats més 
verdes. En qualsevol cas, l’Ajuntament de Berga seguirà apostant per la formació dels tècnics i 
operaris de la brigada de jardineria. 

Parc del Lledó 

Donarem continuïtat a la dinamització lúdico-educativa del parc del Lledó, peça clau per la seva 
vinculació amb els diversos centres educatius de primària i secundària. Durant aquesta 
legislatura ja s’ha avançat en l’ús del parc com un element més de l’espai d’aprenentatge de 
l’escola Sant Joan, i aquest 2023 es destinarà un ajut per a Refugis Climàtics a adequar la 
guingueta del parc (lavabo i espai de magatzem) per a l’ús dels escolars i d’aquelles persones 
que fan ús dels serveis lúdics de l’espai (patinatge, orientació…). 

L’antiga piscina del Lledó i el seu entorn són el darrer gran sector del parc en mal estat i en 
desús que cal recuperar, especialment tenint en compte la seva ubicació estratègica en contacte 
amb l’entrada del parc pel callissot del Lledó i una possible nova entrada pel nivell més baix des 
del carrer de Joan Oliver, avui en dia un cul-de-sac malgrat la seva proximitat a la sortida de 
l’escola Vedruna. 

A curt termini, és del tot factible plantejar tapar la piscina i aprofitar aquest espai per a construir-
hi un circuit de ressalts per a bicicletes i patinets, amb salts i peralts que permeten a ciclistes i 
patinadors fer voltes al circuit mitjançant una tècnica que aprofita la inèrcia del cos bombejant 
amunt i avall. 

Rasa dels Molins 
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La rasa dels Molins és també una localització central de la ciutat. És un espai que esdevé clau 
per connectar el Barri Vell i els seus eixos comercials amb la nova estació d’autobusos i les vies 
que connecten amb la major part de barris amb més població. El desenvolupament del Pla de 
Millora Urbana de la Rasa dels Molins (P05) necessita d’una fragmentació per fases que 
permetin executar-ne parts amb més agilitat i a més curt termini.  

Plantegem desencallar aquest espai amb les actuacions de gestió necessàries pel seu 
desenvolupament a mitjà termini, i executar petits projectes immediats com la canalització de 
la claveguera existent i l’adequació del callissot que uneix el Vall de Baix amb la Gran Via. El 
desenvolupament d’aquests projectes mitjançant expedients d'usos i obres provisionals pot ser 
l’alternativa per ordenar una zona de forma ràpida i sense esperar a la revisió del POUM. 

A continuació, plantegem desenvolupar en primer terme actuacions en el fragment més proper 
a l’accés al Barri Vell per les escales de la Presó i la plaça Viladomat. En aquest punt, junt a 
l’enderroc dels edificis malmesos que fan façana a la Ronda Moreta com l’antiga Farinera, 
prioritzem una actuació de substitució de l’actual edifici dels Sindicats per un nou equipament 
que vehiculi l’espai firal a l’aire lliure de la plaça Viladomat amb un espai cobert que pugui acollir 
esdeveniments, exposicions i fires de petit format. A llarg termini, aquestes operacions han de 
possibilitar la ubicació d’un nou Mercat Municipal en aquesta localització. 

A la part central i nord, plantegem l’obertura i urbanització d’un recorregut enjardinat i de poc 
pendent accessible a peu des de la Gran Via, i la seva connexió amb el punt més elevat possible 
de la Ronda Moreta mitjançant un ascensor públic. La rasa dels Molins representa el salt de 
nivell més gran al centre de Berga, fet que suposa una desconnexió molt important entre el Barri 
Vell i la plaça Viladomat respecte als sectors residencials entorn de la Gran Via i a tot el flanc sud 
de la ciutat. Establir aquesta connexió de forma accessible serà encara més important un cop 
finalitzada l’estació d’autobusos en el tram inferior del Terraplè, i considerem que pot ser 
fonamental per a mantenir i activar els eixos comercials i d’activitat cultural existents al Barri 
Vell i a la plaça Viladomat. 

 

30 actuacions. Un projecte de ciutat 
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1.  Renovació de la gespa del camp de futbol,  substitució de l’enl lumenat i  construcció d’un nou 
camp de futbol 7.  

2.  2a fase del  projecte de modernització del  polígon industrial de la Valldan.  
3.  Millora dels accessos del Parany des de la rasa del Canyet i la Valldan.  
4.  Renovació de la plaça de la Font del  Ros i  mil lores d’accessibi l itat.  
5.  Transformació del  camí del  Roser i la  plaça de la Creu per donar prioritat als vianants.  
6.  Renovació del  clavegueram, paviment i regulació de l ’aparcament del carrer de Santa Bàrbara.  
7.  Rehabilitació dels Jutjats Vells per part de la Generalitat i  traspàs a l’Ajuntament.  
8.  Represa i f inalització de  les obres de la nova urbanització dels Pedregals.  
9.  Construcció d’una pista per a patinets,  bicicletes i  monopatins a l 'antiga piscina del Lledó.  
10.  Més mil lores a les escoles públiques de la ciutat (patis,  lavabos,  tancaments,  accessibil itat…).  
11.  Obres per a la mil lora de la seguretat i  les instal· lacions del Teatre Municipal.  
12.  Rehabilitació de la 2a i  3a planta de Sant Francesc i  creació d’un “talent hub” relacionat amb 

el Conservatori  de Música dels Pirineus i el  Teatre Municipal.  
13.  Renovació dels murs i escales deteriorats de la plaça de Sant Pere i  cerca del f inançament per 

convertir l’edif ici  de l ’Ateneu en la Casa de la Patum.  
14.  Projecte de renovació del  paviment del  carrer Major i enderroc d’un edif ici  municipal per 

ampliar l ’accés a la plaça del Forn.  
15.  Construcció d’un ascensor per connectar la ronda Moreta i la plaça Doctor Saló.  
16.  Construcció de l’estació d’autobusos de Berga.  
17.  Finalització de les obres de reurbanització del carrer Harmonia i  adequació d’un petit  espai 

d’aparcament.  
18.  Queralt: nou abastament d’aigua, rehabilitació d’edif icis, obertura d’una nova terrassa per 

recuperar la façana original i  arranjament de camins.  
19.  Rehabilitació d’un edif ici  al  carrer del  Balç per crear pisos de l loguer protegit,  remodelació del  

Mercat Municipal per convertir-lo en aparcament del  Barri  Vell  i  ampliació de la plaça de les 
Cols. 

20.  Canalització de la claveguera de la Rasa dels Molins nord i  adequació del  cal l issot que uneix 
el  Vall de Baix amb la Gran Via.  

21.  Recuperació i  mil lora de les muralles i  portals de la ciutat.  
22.  Millora dels accessos de l ’Hospital de Berga i  ampliació de l ’aparcament.  
23.  Construcció del  vial  principal de la urbanització del  Torrent de Santa Eulàl ia,  per mil lorar la 

mobil itat entre el passeig de la Indústria i  l’Hospital.  
24.  Renovació del paviment de la plaça de  Santa Eulàl ia,  millores a les voreres,  enllumenat,  pista, 

camí que connecta amb el carrer del  Pare Coll  i  nou espai d’aparcament.  
25.  Climatització de la biblioteca i  adequació de l 'actual garatge del bibl iobús com a nou espai 

per a activitats culturals.  
26.  Renovació de la gespa i  del  paviment de les piscines municipals.  
27.  Instal· lació de plaques fotovoltaiques al pavelló nou, la piscina coberta,  l’espai de reserva del 

Museu i  possible pèrgola solar davant del pavelló de Suècia.  
28.  Execució del projecte d’horts urbans.   
29.  Recorreguts segurs per a vianants i bicicletes als accessos de l’escola Vedruna, al c. de Casa 

en Ponç, al  camí de Pedret,  a la ctra.  vel la de Cercs, etc.  

30. Millores d’accessibi l itat i  de reducció de la velocitat a l ’antiga carretera C -1411 al  seu pas per 
Cal Rosal. 
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Barri Vell i habitatge 
On som? 

L’abandó progressiu del Barri Vell ha estat una de les problemàtiques urbanístiques més greus i 
visibles de la ciutat de Berga des de fa dècades. La problemàtica sorgeix d’una mala planificació 
urbanística dels anys noranta i principis dels dos mil, quan es va optar pel creixement perimetral 
en comptes de potenciar les zones interiors. La situació es va agreujar amb la crisi del petit 
comerciant, que marxa del centre per situar-se a altres zones, i sobretot com a conseqüència de 
la implantació de grans superfícies comercials. Finalment, s’arriba a l’actualitat amb algunes 
parts del nucli antic molt degradades, sobretot pel que fa a la conservació dels edificis 
(generalment privats), que en alguns casos ja es pot qualificar d’emergència.  

  
Aquesta situació representa una amenaça que ja està derivant en la segregació residencial de la 
població del Barri Vell i en la seva excessiva tematització tant a nivell social com econòmic 
(atracció només d’un sector com el turisme o el cultural, o la gent jove, en detriment de la 
mixticitat econòmica i social). El model que proposem es basa en el reequilibri urbà i territorial, 
la mixticitat social i la barreja d’usos (productius, comerç, serveis, turisme, cultura i habitatge). 
Entenem que nous usos demanen repensar i modificar espais, però a la vegada tenim molt clar 
que l’ànima del Barri Vell és el seu patrimoni edificat i els seus carrers i que, per tant, cal 
complementar l’acompliment de les necessitats i desitjos de la població resident i la conservació 
i manteniment dels elements que conformen la memòria i identitat del barri. 
 
Combinat amb l’anterior, l’habitatge és a dia d’avui una de les grans problemàtiques a Berga i al 
conjunt de pobles i ciutats dels Països Catalans. Assistim a una altra bombolla immobiliària on 
l’alça dels preus arriba a cotes impagables: afecta el lloguer i la compra; es combina amb 
l’increment de preus dels consums energètic, d’aigua, del menjar, etc.; i és simultània a una 
pèrdua general del poder adquisitiu per la contenció salarial i concentració de beneficis. A més, 
augmenten les dificultats d’accés a l’habitatge de col·lectius vulnerables: dones, joves, migrants, 
gent gran, etc. 
 
Malgrat la voluntat transformadora de la nostra proposta política i l’escassa capacitat 
transformadora del marc legal, competencial i pressupostari al qual ens hem de cenyir en un 
consistori, les situacions d’emergència d’habitatge necessiten actuacions des de les institucions 
que per a nosaltres es concreten en començar a augmentar el parc d’habitatge públic de 
lloguer; els ajuts, bonificacions i intermediació; i la rehabilitació. 

Què hem fet? 

Al llarg de l’última legislatura, les principals inversions als carrers de la ciutat s’han dedicat al 
Barri Vell, ja sigui als accessos més immediats (ronda Moreta) o bé al Capdamunt de la Vila 
(carrer Harmonia). Aquestes actuacions d’impacte s’han combinat amb d’altres de més 
puntuals, amb actuacions subsidiàries d’emergència motivades per la desatenció dels 
propietaris d’edificis i amb la redacció de documents tècnics. Tampoc cal oblidar la inversió de 
400.000 € per a la rehabilitació de la planta baixa del convent de Sant Francesc, que ha permès 
recuperar l’activitat cultural, educativa i social d’aquest espai. 
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• Enderroc d’edificis municipals en desús i reurbanització d’un tram del carrer Harmonia 
per crear una nova placeta, un jardí, plantar arbrat, eixamplar el carrer i renovar serveis 
i paviments (en execució). 

• Transformació d’un tram de la ronda Moreta i de la plaça de la Creu per donar prioritat 
als vianants, incloent la renovació dels serveis d’aigua, clavegueram i enllumenat i 
recuperant l’antic paviment de llambordes de pedra. 

• Renovació del paviment de la part inferior del carrer Buxadé per col·locar-hi un 
paviment de pedra com el de la resta de la plaça de Sant Pere. 

• Eliminació de l’aparcament de vehicles a la plaça de Sant Pere per donar més espai als 
vianants i pacificar el trànsit. 

• Instal·lació de càmeres a tres punts d’entrada del Barri Vell per gestionar l’accés dels 
vehicles de veïns i comerciants a la futura illa de vianants. 

• Enderroc parcial i d’emergència de dos edificis privats contigus del carrer del Carme 
com a conseqüència dels danys produïts després de molts anys d’abandonament i d’uns 
aiguats extraordinaris a finals d’agost del 2020. 

• Adjudicació de les obres d’enderroc subsidiari d’un edifici privat en molt mal estat al 
carrer Verdaguer, sobretot per la banda de la ronda Moreta. 

• Diverses ordres d’execució, multes per manca de conservació dels edificis i actuacions 
puntuals de sanejament de façanes d’edificis privats. 

• Redacció i aprovació del Pla Local d’Habitatge. 
• Redacció d’un projecte de rehabilitació d’un edifici municipal al carrer del Balç per 

obtenir els primers habitatges públics de lloguer assequible al Barri Vell. 
• Obtenció d’una subvenció de 150.000 € per a la recuperació i millora de les muralles i 

portals de la ciutat. 
• Modificació de les ordenances fiscals per aplicar un recàrrec d’un 50% de l’IBI als pisos 

buits. 
• Elaboració del cens de pisos buits a partir del padró, un treball de camp i les dades de 

consum de serveis bàsics, obtenint com a resultat més de 1.800 habitatges. 
• Millora del finançament de l’Oficina Local d’Habitatge, que entre d’altres tràmits 

gestiona les ajudes a la rehabilitació de diverses administracions. 
• Redacció del Pla Director del Castell de Berga i el seu entorn. 

Què farem? 

Recuperació del Barri Vell 

La passada legislatura hem dut a terme la major inversió pública de les darreres dècades al Barri 
Vell, amb la reconfiguració i reurbanització del carrer Harmonia, exprimint l’actual planejament 
general i recuperant un projecte que estava paralitzat des de feia més de quinze anys. És una 
primera actuació que no es pot quedar aquí. No desestimem per complet el desenvolupament 
d’alguns Plans de Millora Urbana (PMU) amb modificacions puntuals, si bé volem apuntar 
aspectes fonamentals que cal introduir en la revisió del planejament urbanístic: 

• Reorganitzar i estudiar els diferents esponjaments i afectacions previstes per a noves 
alineacions; és a dir, revisar els PMU pendents d’executar, entendre per què no han 
estat viables i organitzar-ne de nous. Un exemple és la zona de la placeta del Carme i la 
seva connexió amb el carrer Buxadé, un punt on un possible esponjament permetria 
donar un millor accés i assolellament als carrers més elevats i activar la placeta del 
Carme. Un altre espai que potser valdria la pena requalificar és la zona de la plaça de la 
Pietat (convent situat entre el carrer de l’Om, carrer de la Caritat i carrer Borredà). Per 
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contra, segur que la zona del PMU P03 (que inclou el Cine Catalunya) comporta una 
actuació innecessària o si més no exagerada, i seria més oportú incorporar el Cine com 
un futur equipament i mantenir l’amplada del carrer de Puig-reig sense alterar 
alineacions, ja que no és imprescindible un accés o pas més ample fins al carrer Major. 

• Creació d’una nova subclau urbanística de “Sistema reservat pel vianant”. Això permet 
dotar alguns carrers d’una qualificació especial que n’afavoreix la creació de plataforma 
única, el dimensionat i situació dels seus serveis, la col·locació de l’arbrat, la supressió 
de les barreres arquitectòniques, etc. El POUM de Berga només disposa de “Sistema 
viari” (Clau1), de tal manera que és més complex portar a terme aquest tipus 
d’actuacions. 

• Analitzar la proposta de zones d’equipaments actual del POUM i redefinir-la tenint en 
compte les noves necessitats, en especial: la zona d’administració de l’actual 
Ajuntament, l’antic convent de Sant Francesc, el Cine Catalunya i la Policia Local. A 
banda, val la pena preveure una ordenança acústica adequada a les activitats culturals, 
populars, juvenils, nocturnes i festives i regular com aquesta pot tenir períodes de més 
permissivitat; per exemple, en el marc dels concerts de la Patum i d’altres activitats 
festives i populars, fonamentada en un estudi pertinent sobre la intensitat acústica en 
relació al cicle d’activitats anuals. 

• Pel que fa a les normes urbanístiques, és fonamental dur a terme una revisió total de 
les claus del Barri Vell i la seva perifèria (Barri Vell - Clau 7 i Raval - Clau 8). Cal 
augmentar la compatibilitat d’usos i ser menys restrictiu amb els seus paràmetres 
reguladors com, per exemple, l’alçada en planta baixa en relació al tipus d’activitats 
(comercials, culturals, restauració, associacionisme,...), que és una qüestió fonamental 
per a garantir la diversitat d’usos i l’activitat en planta baixa. Caldria regular a fons i 
deixar espai per a la instal·lació de panells fotovoltaics i l’obertura de patis en cobertes, 
així com revisar la carta de colors de l’actual POUM sense deixar de protegir 
estèticament les façanes i elements patrimonials. 

 
A banda de la revisió i modificació normativa, considerem fonamental la incentivació del 
manteniment i rehabilitació d’edificis residencials per part dels propietaris i la recerca 
d’instruments coercitius més efectius per als casos d’abandonament, com les conegudes cases 
fantasma, fruït de l’especulació immobiliària que ha condemnat el barri. El Pla Local d’Habitatge 
i el Cens d’Habitatge Buit portats a terme en la passada legislatura, que expliquem més 
endavant, ens han aportat dades i informació que són especialment rellevants per al Barri Vell. 
En aquesta línia i en els propers quatre anys, proposem centrar les tasques en aquest àmbit i 
portar a terme un inventari complet de l’edificació residencial del Barri Vell: 

• Campanya d’inspeccions per conèixer l’estat dels edificis i habitatges. Cal fer especial 
èmfasi en la distinció dels edificis que es troben en un estat molt avançat de degradació, 
i aquells que necessiten intervencions menors de reparació i manteniment.  

• Mapeig col·lectiu i assistència tècnica dels espais i edificis del Barri Vell amb l’objectiu 
de reconèixer, valorar i protegir els seus elements característics i patrimonials. Aquesta 
campanya es realitzarà per mitjà de diverses passejades participades i la col·laboració 
dels diferents centres educatius de la ciutat, associacions veïnals i entitats locals, així 
com amb el suport tècnic necessari. 

 
L’inventari patrimonial del Barri Vell també ha de permetre incorporar els coneixements i 
percepcions de la memòria col·lectiva i de les persones veïnes en el catàleg de béns existents, a 
fi de protegir aquelles característiques i espais que formen part de la identitat col·lectiva del 
barri i de la ciutat. 
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La campanya d’inspeccions ha de fonamentar un protocol que permeti dur a terme ordres 
d’execució i resoldre la degradació exponencial que pateixen molts edificis. Com a primer punt 
imprescindible, cal augmentar les sancions per desatenció en la conservació d’immobles i 
seguir aplicant mesures d’execució forçosa—com l’execució subsidiària—malgrat l’enorme cost 
tècnic i econòmic que suposen per a l’Ajuntament. En aquesta legislatura cal anar més enllà i, 
en aquells immobles que acumulin una quantitat important de sancions, plantejar la subhasta i 
apropiació pública d’edificis desatesos, especialment els de titularitat bancària, tal i com preveu 
la legalitat vigent. 
 
Aquestes mesures han d’anar acompanyades per un increment en el foment i la dinamització de 
projectes de rehabilitació de l’edificació que puguin prendre una escala de sector i de barri. Per 
això, des de l’Ajuntament hem exigit a la Generalitat la necessitat d’un nou Pla de barris que ha 
de veure la llum el 2024 i pot representar una gran oportunitat per continuar invertint al Barri 
Vell tant des del sector públic com des del sector privat: 

• Foment d’actuacions en edificis residencials que no només garanteixin la seguretat sinó 
que adeqüin els edificis a les necessitats d’accessibilitat, eficiència energètica i bones 
condicions d’habitabilitat (superfície, llum i ventilació). Posarem en marxa instruments 
administratius per fomentar l’obtenció d’ajuts econòmics a la rehabilitació, la 
col·laboració veïnal i la gestió d’acords en les comunitats i entre propietaris i inquilins, 
així com el foment de projectes de rehabilitació integral i qualitativa mitjançant 
beneficis fiscals sobre l’IBI. 

• Obres de conservació i nova pavimentació de l’espai públic: des de l’Administració hem 
d’acompanyar el procés de recuperació i rehabilitació de l’edificació del Barri Vell amb 
la millora de l’espai públic i dels carrers. En els punts següents desenvolupem alguns 
espais que considerem prioritaris a curt i mitjà termini. 

• Rehabilitació del paisatge urbà en punts tàctics per mitjà de micro-projectes artístics: 
en continuïtat amb projectes com els murals urbans en espais representatius i degradats 
que s’han realitzat durant les darreres dues legislatures. La xarxa de placetes, espais 
singulars i elements de la memòria i patrimoni recuperats ha d’incorporar-se al 
recorregut senyalitzat del Barri Vell, i formar part d’una estratègia de dinamització 
cultural. 

 
Finalment, considerem que la recuperació del Barri Vell passa per potenciar els equipaments 
existents millorant el funcionament dels usos actuals i aportant-ne de nous, per millorar i afegir 
espais públics i per la dinamització econòmica i cultural dels edificis i locals en desús. Es tracta 
d’un procés que necessàriament ha de tenir a veure amb el plantejament de recuperació 
econòmica i dinamització comercial de la ciutat, dels projectes urbanístics i d’equipaments, i el 
pla de dinamització cultural, així com amb les propostes que plantegem en matèria d’habitatge. 
Amb especial focus al Barri Vell, als equipaments i espais públics que tenen un alt impacte sobre 
l’eix del carrer Major, considerem crucials els següents projectes estratègics desenvolupats i per 
desenvolupar a curt i mitjà termini. 

Projecte de millora i reurbanització de la plaça de les Cols i entorn 

La futura ampliació de la plaça es durà a terme mitjançant l’enderroc i l’eliminació dels garatges 
en planta baixa actuals, acompanyats d’un projecte de pavimentació que converteixi l’espai en 
una plaça totalment de vianants per donar resposta a la necessitat d’ampliar l’espai públic al 
Barri Vell i dotar d’espais una zona on s’hi generen activitats de forma freqüent. La plaça de les 
Cols podria acollir així la realització d’activitats, concerts i assajos de castells a l’aire lliure, amb 
la possibilitat d’incloure un escenari cobert. 
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Som conscients de la importància sociocultural i la dinamització que representa la situació dels 
Castellers de Berga al Cine Catalunya, i per això apostem de forma decidida per aquesta zona i 
plantegem modificar el PMU P03 i requalificar l’edifici dins de la revisió del planejament 
urbanístic.  
 
La reutilització de l’edifici de l’actual Mercat Municipal en un aparcament municipal per a l’ús 
veïnal i comercial convertiria la plaça de les Cols en l’espai d’accés al Barri Vell de Berga que 
necessita l’eix comercial del carrer Major. Plantegem reubicar les parades actuals en els baixos 
porxats en contacte amb la plaça de les Cols, fet que també ha de contribuir a la seva activació, 
i que pot resoldre problemàtiques d’usos conflictius en aquesta zona porxada sense activitat.  

  
Finalment, un cop s’hagi desenvolupat aquest aparcament i segons les mesures proposades pel 
Pla de Mobilitat, caldrà replantejar els aparcaments i el trànsit de doble sentit a la Ronda 
Moreta, en continuïtat amb l’actuació portada a terme a l’inici d’aquest carrer davant del Portal 
de Sallagosa. 
 
Finalment, en la passada legislatura hem encarregat la redacció del projecte de rehabilitació 
integral de l’edifici de titularitat municipal al carrer del Balç, contigu a la plaça de les Cols, per 
acollir cinc habitatges públics de lloguer protegit i un grans local per a entitats. Ens emplacem a 
buscar finançament per a desenvolupar aquest projecte en el marc del Pla de barris un cop s’hagi 
reurbanitzat la plaça i desenvolupat el projecte de reubicació de parades i nou aparcament 
públic al Mercat Municipal. 

Casa de la Patum, plaça Sant Pere i carrer Major 

En la passada legislatura hem recuperat el projecte per a la casa de la Patum als edificis de 
l’Ateneu i l’Escac amb l’objectiu d’aconseguir finançament per a l’execució del projecte en el 
marc dels fons Next Generation. Ho seguirem fent els propers anys, buscant el programa 
d’inversió més adequat. A més curt termini plantegem actuacions que el reforcen i contribueixen 
a la millora material i simbòlica de la plaça de Sant Pere i entorns.  
 
Un aspecte fonamental del projecte que no pot esperar més és una nova connexió entre la ronda 
Moreta i la plaça de Sant Pere que resol l’accessibilitat i la connexió entre l’eix del carrer Major 
i l’eix del Vall. En la legislatura 2015-2019 ja es va portar a terme una actuació per dignificar la 
pujada de la Presó, que constitueix un punt d’alta concurrència i una connexió estratègica de 
l’eix del carrer Major amb el Vall. Malgrat la millora ambiental i estètica d’aquest espai, segueix 
sent urgent una actuació que hi faci efectiva l’accessibilitat universal i que possibiliti un accés 
més còmode per a persones grans i amb mobilitat reduïda o vianants en general. Plantegem 
ubicar una zona de vestíbul públic a la plaça de l’Hospital Vell i una connexió amb ascensor de 
pública concurrència des d’aquest punt cap a la vorera de la Ronda Moreta (al peu de les 
escales de la Presó) a través de l’edifici de l’antiga presó, amb una possible obertura al pati 
d’aquest edifici que és també un espai d’interès històric. 
 
Finalment, i en el marc de la millora de l’espai urbà que ha de permetre enfortir els eixos de 
comerç i els centres culturals més importants de la ciutat, la passada legislatura hem eliminat 
l’aparcament de la plaça de Sant Pere i estem regulant l’accés de vehicles i el seu pas pel carrer 
Major. A continuació, proposem portar a terme un concurs per la rehabilitació dels diversos 
murs i baranes de la plaça Sant Pere que avui es troben en mal estat de conservació i que han 
estat una reivindicació històrica dels berguedans. En la mateixa línia, proposem la millora dels 
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paviments del tram central del carrer Major—que sovint apareixen malmesos perquè 
requereixen d’un excessiu manteniment—comptant amb la participació popular. 

Habitatge 

Els reptes que planteja la qüestió de l’habitatge són molt rellevants per garantir una ciutat 
socialment justa, feminista, inclusiva i que cobreixi els drets i la qualitat de vida per a tothom. A 
més de les situacions creixents d’emergència pel risc de pèrdua de l’habitatge, cal fer front a les 
enormes dificultats d’accés a l’habitatge per part de certs sectors de la societat com els joves, la 
gent gran i altres col·lectius vulnerables. Aquesta situació es desprèn de l’actual model de gestió 
a nivell estatal, absolutament fonamentat en la propietat privada i que ha resultat en una falta 
flagrant de sòl i immobles d’habitatge públic i a preus assequibles, i d’una legislació i repartiment 
de competències que deixa l’administració municipal amb molt poques eines i marge de 
maniobra en aquest àmbit. 
 
La passada legislatura vam portar a terme el Pla Local d’Habitatge (abril de 2022), que defineix 
estratègies a seguir en els propers sis anys per fomentar el dret de la ciutadania a gaudir d’un 
habitatge digne en condicions assequibles.  
 
Els resultats del PLH ens confirmen, en primer lloc, la prioritat d’entendre Berga com una ciutat 
compacta i posar el focus en el sòl urbà consolidat, en detriment del creixement perifèric. 
S’estima que en els propers sis anys seran necessaris 530 nous habitatges, dels quals entre 111 
i 233 habitatges haurien de destinar-se a polítiques socials d’acord amb les necessitats 
detectades. Aquestes xifres queden lluny de la previsió de creixement del POUM de 2005, que 
estimava una població de 25.000 habitants pel 2020, i que preveia un potencial de construcció 
de nous habitatges de 6.485, 921 dels quals serien protegits. Per altra banda, el PLH identifica 
586 habitatges que encara es poden construir al sòl urbà consolidat (en solars no edificats, 
alguns dels quals es troben en posicions cèntriques) i estima uns 1.550 habitatges que es troben 
buits. Posteriorment, el cens de pisos buits elaborat per l’Ajuntament ha elevat aquest nombre 
fins més de 1.800.  
 
Queda clar que l’oferta disponible entre els habitatges que es poden construir en àmbits de sòl 
urbà consolidat i els habitatges que actualment es troben buits podria cobrir amb escreix la 
demanda esperada en els propers anys. Això no obstant, l’estudi detecta unes necessitats 
d’habitatge assequible i protegit majors que han d’adreçar-se amb polítiques d’habitatge social 
més efectives. Alhora, les dades obtingudes reforcen la importància i centralitat de potenciar 
la rehabilitació urbana i residencial del Barri Vell, on es concentren la meitat dels habitatges 
buits (més de 800) i gran part del 14% d’edificis construïts anteriorment a 1900, que tenen més 
necessitats de rehabilitació. Finalment, l’estudi detecta una progressiva tendència cap a llars 
ocupades per una o dues persones. Cal caminar cap a tipologies d’habitatge que permetin 
integrar les diferents formes de viure i compartir espais contemporànies, des de famílies 
monoparentals, persones joves que s’emancipen, persones grans que viuen soles o amb 
assistència, a més de famílies amb fills. 
 
Destaquem algunes estratègies que recull el PLH i que considerem eixos fonamentals de les 
polítiques d’habitatge a desenvolupar la propera legislatura: 

• Creació del Registre Municipal de solars sense edificar i incentivació de la construcció 
en solars buits localitzats en sòl urbà consolidat, amb especial atenció a aquells 
localitzats en àrees cèntriques, i amb més incentius per destinar-los a habitatge 
protegit, almenys en part. 
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• Mantenir el Registre d’Habitatges Buits, amb especial atenció al Barri Vell. 
• Creació d’una Oficina de la Rehabilitació, aprofitant l’Oficina Local d’Habitatge, per fer 

un seguiment dels edificis existents en mal estat on s’hi localitzen habitatges buits, i per 
fomentar un increment en les obres de rehabilitació que ha d’acompanyar les 
campanyes d’ajuts amb els fons Next Generation (ja obtinguts en el sector de Santa 
Eulàlia) i de l’esperat Pla de Barris 2024. 

• Rehabilitació dels cinc habitatges públics existents al carrer del Balç—per a la qual ja 
s’ha elaborat el projecte—que poden destinar-se a habitatges protegits de lloguer. 

• Obtenció pública via adquisició o subhasta d’edificis abandonats al Barri Vell, a fi de 
dedicar-los a habitatge públic assequible. 

• Estudiar l’adquisició de solars buits al Barri Vell. 
• Incrementar el nombre d’habitatges destinats a HPO (protegits) del PMU P20 Rasa dels 

Molins sud-oest i del PMU P31 Maixerí. 
• Incentivar nous models d’habitatge com el cohabitatge, habitatge-taller, i habitatges 

dirigits a unitats de convivència amb una o dues persones amb una major atenció als 
espais compartits i comunitaris, i a la possibilitat d’instal·lar sistemes energètics 
centralitzats. 

 
A banda d’aquestes estratègies, seguirem treballant en continuïtat amb les tasques 
desenvolupades per Drets Socials de l’Ajuntament de Berga per resoldre les situacions 
d’emergència i pobresa energètica, un treball que hem de fer de forma més activa en 
col·laboració amb entitats socials locals i del territori a través de fórmules com l’habitatge 
d’inclusió, que permetin ampliar la bossa d’habitatge d’emergència disponible.  
 

 
El Barri  Vell  de Berga concentra bona part de la població amb ingressos per unitat de consum 

menor als 7.500 € .  Font: Atles de distribució de la renda de les l lars-INE (2020) . 
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Transició ecològica 

On som? 

El canvi global és una realitat amb un impacte creixent al Berguedà. Malgrat això, encara avui 
l'economia dominant persegueix un creixement descontrolat i en un consum de recursos 
naturals i energètics per sobre de la capacitat de recàrrega del sistema. És fonamentalment 
aquesta la causa del deteriorament ambiental, i també de les desigualtats. Un deteriorament 
que té també conseqüències socials i de valors. Un deteriorament que cal revertir urgentment. 

Les ciutats, els barris, els equipaments, fins i tot les llars, han de ser els punts des dels quals 
iniciem aquest canvi, aquesta transició cap a una nova societat basada en desenvolupar la 
sostenibilitat ja que en darrer terme totes les emissions surten d'un lloc. Revertir la situació, 
però, no és fàcil degut a la manca de competències que les administracions locals tenen sovint 
en aquests camps. Tot i així, tenim a l’abast eines que ens permeten fer passos per transformar 
el model energètic, alimentari, ambiental i territorial. Una transformació que volem fer seguint 
dos grans eixos: la ciutat en transició a escala local i les sobiranies al nivell comarcal. 
 
Apostem per la ciutat en transició. Cal actuar decididament per iniciar una transició veritable 
per disminuir el nostre consum energètic i de recursos naturals, preservar els valors paisatgístics 
i de biodiversitat agrícola i natural, millorar la nostra salut i desenvolupar el model de 
decreixement perquè els recursos limitats dels quals disposem estiguin a l’abast de tothom per 
igual. 
  
Apostem pel model de sobiranies. Ens volem dotar de coneixement i de capacitat d’intervenció 
directa en els assumptes que ens afecten—com l’alimentació i l’obtenció d’aliments, l’energia, 
el benestar personal i la preservació de valors naturals—en lloc d’estar supeditat als interessos 
de grans multinacionals. Defensem que tothom ha de tenir accés a una alimentació sana, 
saludable, amb aliments lliures de transgènics, i volem que tothom pugui cultivar els seus propis 
aliments. Tothom ha de poder prendre les seves pròpies decisions respecte a la generació, 
distribució i consum d’energia, i ningú ha de ser privat de l’accés a l’energia per manca de 
recursos econòmics. Cal preservar els ecosistemes naturals pel seu propi valor i perquè amb 
respecte tothom en pugui gaudir. I cal assegurar que el desenvolupament de la nostra societat 
no provoqui cap deteriorament ambiental ni en la salut de les persones. 
  
Apostem per una actuació, dins de les possibilitats, comarcal. En l’àmbit ambiental, les 
necessitats bàsiques de la població (obtenció d’aliments, energia, aigua, mobilitat, gestió de 
residus, gestió de zones verdes i espais naturals...) cal plantejar-les a escala supramunicipal, ja 
que la cooperació entre administracions i entitats de la comarca és el mecanisme per aconseguir 
satisfer les necessitats de la població en aquests àmbits i tendir a l’autosuficiència. 
  
Amb tot això pretenem aconseguir un model territorial sostenible i respectuós amb l’entorn, on 
els berguedans tinguem plena sobirania en la presa de decisions col·lectives, les quals ara estan 
traslladades a centres de poder llunyans i no democràtics. 

Què hem fet? 
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Al llarg de les dues últimes legislatures, l’Ajuntament de Berga ha dut a terme actuacions 
decidides i d’envergadura per reduir emissions d’efecte hivernacle, com ara la instal·lació de 
calderes de biomassa als equipaments municipals (2015) i la substitució de tot l’enllumenat 
públic per leds (2017), així com la tria del sistema de recollida de residus porta a porta, que 
maximitza la recollida selectiva. Al llarg dels últims 4 anys s’han fet noves actuacions en la línia 
de la transició ecològica i d’adaptació i mitigació del canvi climàtic a la ciutat: 
  

• Instal·lació de plaques fotovoltaiques a les teulades de l’escola de Sant Joan i a l’escola 
bressol Flor de Neu. 

• Adquisició d’una furgoneta 100% elèctrica per a la brigada municipal. 
• Substitució de l’enllumenat del pavelló nou per leds. 
• Actualització de l’ordenança fiscal per bonificar el 50% de l’IBI durant 4 anys als 

immobles que instal·lin plaques solars. 
• Campanyes de sensibilització perquè es disminueixi l’ús de bosses de plàstic i envasos 

d’un sol ús. 
• Organització d’activitats durant la Setmana Europea de la Prevenció de Residus. 
• Publicació dels llibres “Ocells de la serra de Queralt” i “Plantes de la serra de Queralt”. 
• Obertura de franges perimetrals a les urbanitzacions de Fumanya i Casa en Ponç. 
• Obres anuals als camins del municipi seguint el Pla Municipal de Prevenció d’Incendis 

Forestals. 
• Arranjament de dos trams i senyalització informativa de l’Anella Verda de Berga. 
• Substitució dels tancaments de l’escola de Santa Eulàlia i l’escola bressol Flor de Neu. 

Què farem? 

Cap a la sobirania energètica 

En el model de societat actual, se’ns imposa que un augment del benestar ha d’anar lligat a un 
augment del consum energètic. La majoria de vegades, aquest augment del consum d’energia 
va lligat a un malbaratament, i això no fa més que continuar augmentant el cost de la hipoteca 
ambiental amb la qual estem instal·lats de forma permanent. 

L’eficiència, l’estalvi i la suficiència suposen un trinomi bàsic per tal de poder encaminar-nos 
cap a la sobirania energètica. Cal que totes les unitats de consum energètic—des de la persona 
fins a la ciutat, passant per l’habitatge, el lloc de treball o la comunitat de veïns—sigui el més 
eficient possible, minimitzant així els malbarataments. 

Cal recordar que la factura energètica no és només una factura econòmica, sinó que és també 
una factura ambiental i social derivada de la pobresa energètica que pateixen algunes famílies. 
Per tal de contrarestar aquestes situacions, aquestes son les propostes a tirar endavant en la 
següent legislatura: 

• Mantenir l’ordenança municipal per a la promoció de les instal·lacions d’autoconsum 
amb energia solar fotovoltaica amb la reducció del 50% de l’IBI durant quatre anys. 

• Durant aquesta passada legislatura s’han col·locat plaques fotovoltaiques a l’escola 
Sant Joan i a l’escola bressol Flor de Neu, i en aquesta propera legislatura està previst 
de fer-ho en altres equipaments municipals com són el Pavelló Nou i l’Espai de Reserva 
del Museu. També es planteja la possibilitat d’instal·lar una pèrgola solar a la plaça del 
davant del Pavelló de Suècia, aprofitant que caldrà actuar en aquell paviment per posar 
fi a les filtracions que actualment es produeixen als espais de l’antic Telecentre. Com ja 
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dèiem en el programa del 2019, l’Ajuntament és qui primer ha de donar exemple en la 
transició energètica que prediquem.   

• Seguir amb la substitució de la flota de vehicles municipals, apostant sempre que sigui 
possible per vehicles elèctrics. 

• Millorar tant com sigui possible l’ús de l’enllumenat, sigui públic o privat, per disminuir 
progressivament la contaminació lumínica.  

• Redacció d’una ordenança municipal per a regular l’ús dels punts de recàrrega. Durant 
aquesta passada legislatura s’ha incrementat el nombre de punts de recàrrega a la ciutat 
amb dos nous punt de recàrrega semiràpida al polígon de la Valldan. Ara, amb 
l’important augment de vehicles elèctrics, cal que es reguli l’ús d’aquests punts; això es 
farà amb la redacció d’una ordenança municipal específica. Al mateix temps, es farà una 
planificació dels punts de recàrrega que hauria de tenir Berga i es valorarà la possible 
instal·lació de nous punts.  

• Continuïtat amb el foment entre els treballadors de l’Ajuntament de l’ús de la bicicleta 
elèctrica com a eina de desplaçament. Durant aquestes dues passades legislatures hem 
normalitzat l’ús de la bicicleta elèctrica en els desplaçaments dels treballadors i  
treballadores municipals durant el seu horari laboral. Volem avançar en aquest sentit i 
crear un programa que permeti als treballadors i treballadores de l’Ajuntament tenir en 
«propietat» la bicicleta per un període de 6 mesos, sempre i quan hi hagi el compromís 
de fer-la servir habitualment com a mitjà de desplaçament a la feina. Actualment 
l’Ajuntament de Berga disposa de 7 bicicletes elèctriques que han estat cedides per la 
Diputació de Barcelona, i es preveu l’increment de la flota durant aquesta propera 
legislatura. 

• Seguiment curós del PAES (Pla d’Acció per a l’Energia Sostenible) i exhibició 
de l’etiqueta energètica en tots els edificis de titularitat municipal. 

• Treballar, conjuntament amb el Consell Comarcal, en l’impuls i promoció de l’oficina de 
transició energètica del Berguedà que va ser creada recentment per aquest ens. 

• Seguir apostant per la gestió forestal sostenible i la producció de calor amb els 
aprofitaments dels boscos públics mitjançant la Mancomunitat de Municipis 
Berguedans per a la Biomassa (MMBB) 

• Avançar cap a un aprofitament eficaç de les aigües pluvials dels edificis municipals per 
poder-les utilitzar pel rec o la neteja viària.  

Vegeu també l’apartat de Transformació digital. 

Alimentació saludable  

La sobirania alimentària és el dret dels pobles a aliments nutritius i culturalment adequats, 
accessibles, produïts de forma sostenible i ecològica, i el seu dret a decidir el seu propi sistema 
alimentari i productiu. A més, l’encariment del menjar és un veritable desafiament diari. 
 
Sobirania, alimentació i producció agrària estan estretament relacionats, de manera que 
decidint la nostra dieta influïm sobre el nostre entorn i el medi ambient. En aquests àmbits, des 
de la CUP hem treballat per potenciar el primer sector en les diferents facetes de producció, 
intercanvi, consum i recuperació; en la posada en marxa d’uns horts urbans, i en portar a la 
pràctica, a les escoles i en les activitats que l’Ajuntament organitza, una alimentació saludable i 
de proximitat. Per això, tenim la voluntat de:  

• Treballar a escala comarcal per un model alimentari equilibrat que remuneri els pagesos 
i pageses, tregui poder als grans oligopolis del sector i permeti accedir al menjar d’una 
manera el més assequible possible. 
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• Donar suport al tercer sector social i l’economia social per garantir l’accés als aliments. 
• Facilitar l’accés a beques menjador que es gestionen des del Consell Comarcal. 
• Projecte d’horts urbans. Durant la legislatura passada, aquest projecte—que havia anat 

prenent cos en l’anterior legislatura—va quedar aturat. En aquesta propera ens 
comprometem a executar el projecte tècnic redactat per la Diputació el 2019 i a aprovar 
el reglament d’usos dels horts urbans, que també estava en una fase molt avançada de 
redacció i aprovació. Els horts urbans són uns dels elements essencials de la sobirania 
alimentària que reivindiquem per al conjunt de la ciutadania. Però no només serà un 
espai de sobirania alimentària, sinó també un espai de relació social, terapèutic i 
d’aprenentatge des d’on es farà formació als usuaris i on es fomentarà la pràctica del 
cultiu ecològic, sense l’ús d’adobs minerals i pesticides sintètics, amb un ús prudent 
d’adobs orgànics adequats i amb varietats locals adaptades a l’entorn. 

• Seguir posant en valor una dieta saludable equilibrada i diversa basada en els cereals 
integrals, les lleguminoses i les hortalisses i, en menor quantitat, els aliments animals, 
la fruita i les llavors. Prioritzarem, com hem fet en aquestes passades legislatures, els 
productes de proximitat i ecològics. Informarem activament la població i promourem 
aquesta alimentació en fires, activitats i en  tots els espais i col·lectivitats públiques 
on l’Ajuntament pugui incidir-hi com s’ha fet durant la darrera legislatura en les 
Trobades Escolars, en les activitats organitzades des de l’Ajuntament, en el seguiment 
dels menús de les escoles públiques i en la lluita contra l’obesitat i per a la reducció del 
consum d’aliments amb sucres afegits amb la participació dels professionals de la salut 
locals.  

Objectiu Residu Zero 

La consolidació del sistema de recollida porta a porta ha suposat un pas endavant en la recollida 
selectiva. En els darrers mesos de la legislatura s’han aprovat els nous plecs de recollida selectiva 
per part del Consell Comarcal; tot i el vot en contra del nostre grup, seguirem treballant per tal 
que el nou servei de recollida porta a porta sigui el més eficaç i eficient. No obstant, hem d’anar 
més enllà. Ja no sols ens acontentem en augmentar el percentatge de recollida selectiva; ara ens 
proposem avançar en la minimització de la generació residus. És per això que de cara als propers 
anys volem: 

• Impulsar un sistema de fiscalitat en la recollida de residus que s’encamini cap al 
pagament per generació. 

• Vetllarem que els càmpings, allotjaments i pisos turístics estiguin obligats a facilitar la 
tria de residus per part dels usuaris. 

• Continuarem fent campanyes de sensibilització perquè es disminueixi l’ús de bosses de 
plàstic i envasos d’un sol ús, tant per part dels ciutadans com del comerç. 

• Continuar participant en la Setmana Europea de la Prevenció de Residus com hem fet 
en els darrers anys i incentivar la participació dels centres educatius. 

• Adoptar mesures de prevenció de residus mitjançant la implementació de manuals de 
bones pràctiques i de compra verda (productes reciclats i que continguin pocs envasos) 
en el funcionament de l'Ajuntament. 

• Treballar a nivell comarcal per fer possible la planta de triatge i compostatge, de 
manera que s’enviï a l’abocador la mínima quantitat de residus i es retorni en forma 
d’adob la matèria orgànica recollida selectivament. 

• Establir un conveni amb alguna entitat del tercer sector per a gestionar la vaixella 
reutilitzable adquirida per l’Ajuntament. 

• Fer de la deixalleria un punt verd on potenciar la reparació i la restauració i on es doni 
nova vida als objectes que hi entren. 
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Salut ambiental  

Per la població, un element fonamental pel benestar és la qualitat de l’entorn on vivim. La 
disminució de la qualitat ambiental pot comportar serioses conseqüències per a la salut dels 
éssers vius i és, per tant, una obligació de qualsevol Ajuntament vetllar perquè la qualitat 
ambiental del nostre entorn sigui màxim. És amb aquesta voluntat que durant la propera 
legislatura continuarem les tasques de control i millora ambiental que s’han anat fent en els 
darrers anys i que van en la línia de: 
 

• Seguir analitzant de manera periòdica la qualitat de l’aigua de les principals fonts del 
terme municipal i donar a conèixer els resultats al web de l’Ajuntament. 

• Redacció de l’ordenança de contaminació acústica que permeti compatibilitzar de 
manera respectuosa tant el descans com les activitats comercials, culturals, lúdiques i 
esportives que s’organitzen tant des de l’Ajuntament com de les entitats i el sector 
privat.  

• Continuar amb el control de plagues de rosegadors i coloms com s’ha fet fins ara, i 
intensificar l’atenció en l’arribada de nous veïns problemàtics com són el mosquit tigre, 
la vespa asiàtica, el bernat marbrejat o l’eruga del boix. En tots els casos, fer campanyes 
preventives que promoguin entre la població bones pràctiques que dificultin l’expansió 
en el nostre territori d’aquests organismes. 

• Continuar amb els controls de la legionel·la en aquells espais (piscines, escoles…) amb 
risc de dispersió. 

• Avançar amb la gestió responsable de les colònies de gats, establir complicitats. Donar 
suport a les persones voluntàries que en tenen cura i seguir amb les campanyes 
d’esterilitzacions com s’ha vingut fent fins ara. 

• Propiciar que tots els animals domèstics del municipi estiguin xipats i censats. Fer 
campanyes i controls entre la població, informant els ciutadans d’aquesta obligació. En 
aquesta línia, proposarem modificar l’ordenança de tinença d’animals domèstics per 
donar més garanties al conjunt de ciutadans i ciutadanes del bon estat de salut dels 
animals de companyia que comparteixen els espais comuns amb nosaltres. Vetllarem 
perquè es compleixi estrictament l’actual ordenança en el sentit de privar els gossos 
d’ocupar els espais de lleure dels infants tot propiciant-los nous espais. També 
intensificarem les campanyes per a evitar les defecacions en l’espai públic i 
n’augmentarem sensiblement les sancions. 

• Evitar els excessos d’il·luminació, que suposen un malbaratament de recursos, 
emissions de CO2, una agressió als fràgils ecosistemes nocturns i una intrusió lumínica 
en la nostra privacitat. El cel estelat és un patrimoni que cal protegir i preservar. 

L’Anella Verda de Berga, una realitat 

Un dels elements qualitatius de la ciutat a nivell comparatiu és, sens dubte, el seu entorn. 
Malgrat la proximitat d’aquests espais agraris i forestals tan ben valorats, l’accés és sovint difícil 
des del centre urbà consolidat i cal passar per la xarxa viària per connectar-s’hi.  
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L’Anella Verda de Berga és un espai de salut,  educació i contacte amb la natura . Font: Arxiu CUP. 

Durant la legislatura 2015-2019 es va redactar un projecte que definia les actuacions 
necessàries per a la implementació de l’itinerari de l’Anella Verda de la Ciutat de Berga. Aquest 
document va permetre identificar, descriure i valorar econòmicament les actuacions necessàries 
per a la plena implementació de la proposta, i es va utilitzar per a demanar una subvenció a 
Turisme de la Generalitat que va permetre unes primeres actuacions d’adequació d’alguns trams 
de l’Anella Verda. 

Aquell projecte també ha permès que durant aquesta legislatura es demanés a la Diputació de 
Barcelona la redacció d’un projecte de senyalització, el qual s’ha concedit i redactat. Amb 
posterioritat s’ha demanat el recurs econòmic d’aquest projecte, el qual també s’ha concedit. 
Un cop s’hagi fet tindrem ja definida, delimitada i senyalitzada l’Anella Verda de Berga. 

Que la ciutadania de Berga es faci seva l’Anella Verda és un fet fonamental i és per això que, un 
cop executada la senyalització, promourem l’apadrinament de trams de l’Anella de manera que 
diferents col·lectius de la ciutat (associacions de veïns, entitats, clubs…) facin seu un tros de 
l’Anella Verda i ajudin a mantenir-lo i a millorar-lo. Proposem també la celebració, un cop l’any 
com a mínim, del Dia de l’Anella Verda, jornada en la qual es divulgaran els seus valors i 
s’aprofitarà per a millorar-ne els trams per part de les entitats que els hagin apadrinat. 

A part d’aquestes actuacions també disposem ja d’un projecte tècnic redactat per la Diputació 
de Barcelona que ens destaca els valors de l’Anella Verda com a espai d’educació ambiental i 
que ofereix propostes d’actuació. Ens comprometem a desenvolupar aquest projecte durant la 
propera legislatura. 

De fet, durant aquests darrers cursos escolars hem treballat amb l’alumnat de l’Institut Serra de 
Noet per posar en valor les basses que es troben en alguns dels trams de l’Anella Verda. Aquest 
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treball s’ha fet també amb la participació de la Societat Catalana d’Herpetologia, i els resultats 
es veuran properament amb l’edició d’un desplegable amb informació sobre l’Anella Verda que 
inclourà informació sobre les espècies d’amfibis presents en aquestes basses. 

Aquest salt endavant vindrà acompanyat per força pel diàleg amb els propietaris dels entorns—
que sovint es dediquen a la pagesia—per la cerca de solucions acordades d’ús, informació sobre 
què s’hi fa, etc. 

Tal i com hem vist en els darrers anys a la comarca i a comarques veïnes, cada vegada és més 
imprescindible comptar amb espais de sensibilització i educació sobre el medi natural, 
especialment en els punts més tensionals per les activitats lúdiques. És per això que una altra 
proposta per a la propera legislatura és la redacció i execució d’un projecte que permeti fer de 
la caseta de pescadors situada a Pedret un espai de divulgació dels valors de l’Anella Verda i que, 
alhora, permeti una millora en la gestió de l’ús d’aquest espai durant l’estiu i durant els caps de 
setmana, quan es produeix una important presència de gent que fa ús lúdic de la Via Verda. 

Per acabar, promourem la custòdia del territori com a conjunt d’estratègies i instruments per 
vincular els propietaris i usuaris del territori en la conservació i el bon ús dels valors i els recursos 
naturals, culturals i paisatgístics, començant pel Bosc de Berga i fent també un inventari d’espais 
on seria possible i desitjable arribar a acords. 

Millora de camins i connexions amb l’espai natural 

A més de difondre i consolidar l’Anella Verda, en la passada legislatura s’han presentat 
propostes i projectes per a: 

• Convertir l’antiga carretera de Cercs en una via de titularitat municipal amb espais 
clarament delimitats per a la circulació a peu i en bicicleta. 

• Executar les obres de condicionament del Tramvia de Sang en el seu tram de Berga i 
que es pugui connectar amb l’actual tram de Via Verda del carrilet a Pedret, fent més 
segura per als vianants l’actual carretera des de l’institut Guillem de Berguedà fins al 
pont de Pedret. 

• Segregar els espais dels vianants en certs punts de la carretera de la baga de Queralt i, 
alhora, fer més segurs els punts on el camí de la baga creua la carretera. 

• Incloure una senyalització específica per a ciclistes en el projecte de millora de la 
carretera dels Rasos de Peguera que es fa des de la Diputació. 

• Seguir exigint, com vam fer el 2018 mitjançant unes al·legacions consensuades amb tots 
els grups municipals, la modificació del projecte d’ampliació de la C-16 per adequar els 
accessos i soterrar la via al seu pas per Berga. 

• Implementar el manteniment de les franges perimetrals de prevenció d’incendis 
executades la darrera legislatura als entorns de Casa en Ponç i Fumanya i redactar i 
executar la franja de protecció per tot el nucli de Berga. 

Seguirem treballant en la millora i l’acondicionament de les vies cabdals del nostre entorn 
natural—en especial, les connexions amb espais d’interès cultural i patrimonial com la Torre de 
la Petita, el Castell de Berga, i el Santuari de Queralt. 

Vegeu també els apartats de Cultura i de Desenvolupament econòmic local. 
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Gestió de l’Ajuntament 

On som? 

L’Ajuntament de Berga és la principal institució de la comarca per volum pressupostari. El 
pressupost aprovat per al 2023 és de 21,8 milions d’euros, i l’esforç fet durant vuit anys per 
reduir el dèficit fan els recursos més mobilitzables que en mandats anteriors. 

Tant o més important que l’anterior és que Berga és una ciutat molt viva en el seu teixit social. 
Per tant, escoltar la gent, potenciar les entitats i construir una administració oberta i 
cooperadora és una responsabilitat que mantenim a la primera línia. 

Què hem fet? 

Berga afronta grans desafiaments que, d’altra banda, són compartits amb altres capitals 
comarcals i ciutats intermèdies de Catalunya. Aquests desafiaments han estat abordats amb 
dues perspectives, segons la naturalesa del problema i les capacitats de l’Ajuntament: 

• En aspectes com l’urbanisme, el deute o la salut, hem fet l’aposta per treballar amb una 
visió de llarg termini (saber on volem arribar) i aproximar-nos-hi progressivament. Això 
ha eliminat redundàncies i contradiccions entre actuacions i ens ha permès grans acords 
com el de l’Hospital. 

• En altres aspectes com la participació, les polítiques d’igualtat o la Patum hem fet 
intervencions més immediates procurant la cooperació amb el teixit social i cultural 
Berguedà. 

Al costat de l’anterior, recordem un cop més que la reducció del deute ha estat de més de 14 
milions en 8 anys. Aquest és el resultat del treball de la CUP per sanejar l’Ajuntament de Berga, 
que el 2015 es trobava en fallida econòmica, amb un deute reconegut de 18.250.000 € i 
2.000.000 € més de deute ocult.  

Va ser el llegat dels governs anteriors a la nostra arribada; van lligar la seva política a la llosa del 
deute, abocant el consistori al segrest financer. Aquesta situació ens va obligar a replantejar part 
de l’aposta política que volíem desplegar a la ciutat durant la primera legislatura (2015-2019) i 

centrar els esforços a sanejar les arques municipals, amb inversions limitades.  

Els últims 4 anys hem pogut dedicar entre 1 i 2 milions d’euros anuals a inversions, prioritzant 
les millores a les escoles públiques i als equipaments esportius i culturals, la modernització del 
polígon industrial, la pavimentació de més de 30 carrers, les actuacions per afavorir la mobilitat 
a peu, les reparacions a la xarxa de clavegueram i començar a revertir la degradació del Barri 
Vell, per exemple destinant 600.000 € a la transformació del carrer Harmonia. 

Avui, el deute de l’Ajuntament de Berga és el més baix de les últimes dècades i el nostre 
compromís pels pròxims anys és que no tornarà a augmentar; planifiquem un retorn més 
progressiu dels crèdits amb l’objectiu de poder fer inversions necessàries per la ciutat. 

A banda del deute, hem seguit treballant en la línia iniciada el 2015, quan vam arribar a l’alcaldia 
de la ciutat de Berga:  
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• Reduir el període de pagament a proveïdors. 
• Elaborar un pla de contractació. 
• Recuperació per a la ciutat de les concessions d’Inbergatur. 
• Alliberar despesa en sanitat de l’Hospital que ara és assumida i augmentada per 

l’Institut Català de la Salut. 
• Municipalització de la residència pública. 
• Comissió per estudiar la futura forma de gestió del servei d’aigua potable. 
• Millorar l’estructura interna de l’Ajuntament. 
• Millora de la plantilla, de la Relació de Llocs de Treball de l’Ajuntament i aprovació del 

conveni col·lectiu amb millores que van més enllà de les salarials. 
• Capacitació del personal municipal en matèries temàtiques i de gestió. 
• Pla d’Igualtat Intern de l’Ajuntament de Berga amb una perspectiva molt més 

transversal. 
• Formació al personal municipal amb perspectiva de gènere. 
• I, per acabar, una cosa tan senzilla i inèdita a casa nostra com no hipotecar la ciutat amb 

cap política irresponsable. 
 

 
El deute de l’Ajuntament de Berga s’ha reduït més d’un 70% en els 8 anys de Govern de la CUP, de 

20.250.000 € (2015) a 5.800.000 € (2022).  

Què farem? 

La gestió dels tres dèficits 

Habitualment, quan pensem en dèficit sempre ho fem en clau de finançament; però hi ha altres 
dèficits que també afecten l’economia de la ciutat. Són dèficits que, si bé es poden 
comptabilitzar, la seva expressió normal no és monetària. Estem parlant del dèficit en 
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manteniment de les infraestructures i del dèficit en l’organització del treball municipal. Són 
dèficits que solen actuar tots tres com a vasos comunicants de la gestió econòmica. Si es 
desatén el manteniment l’estalvi revertirà en una millora de les finances, però les 
infraestructures aniran perdent valor; aniran sent menys útils i continuaran necessitant tanta o 
més despesa, tard o d’hora. Una cosa similar succeeix amb l'organització del treball: si hi ha 
mancances en la quantitat de treballadors que calen per fer la feina ordinària, aquesta s’anirà 
acumulant i també suposarà un perjudici efectiu en l’economia i les capacitats del consistori. 
 
L’èxit d’una gestió econòmica rau en el fet de combinar adequadament els tres àmbits 
econòmics que referim, que ara (i des de fa dècades) són deficitaris. Aquesta anàlisi no consta 
que mai s’hagués fet, i va conduir a la situació de desgavell que els darrers anys s’ha pogut anar 
revertint. 
 
La primera legislatura que vam governar ens vam proposar atacar el dèficit de finançament que 
estava molt desequilibrat i lligava de mans la gestió econòmica. Es va fer tenint cura que no 
s’incrementés el dèficit de manteniment i començant a revertir el dèficit organitzatiu i laboral 
amb la certesa que no tindria un impacte immediat en l’objectiu principal de reduir el deute 
financer. 
 
En la segona legislatura s’ha relaxat l’objectiu principal de la primera per començar a millorar el 
dèficit de manteniment i consolidar la millora en organització. 
 
Ara, el repte és acabar d’equilibrar els dèficits i revertir-los en paral·lel fins fer-los desaparèixer 
tots tres. Només així podrem invertir amb els nostres recursos i recuperar la sobirania 
econòmica de l’Ajuntament. Una bona gestió preveu les despeses que ha de fer i en procura 
els recursos, no ho deixa a l’atzar. 
 
La gestió dels tres dèficits és complexa i no se soluciona amb fórmules magistrals, sinó amb el 
treball diari i la vista posada no en rendiments immediats. Continuem pensant que per sortir de 
totes les crisis on s’ha vist abocat l’Ajuntament cal treballar els fonaments, des de baix. 
Possiblement seria més fàcil, més agraït i més fàcil d’explicar continuar amb una política pensada 
per treure rendiments electorals, al cost que fos, però això seria un flac favor al futur de la nostra 
ciutat. Cal fer les coses bé, quan es poden fer bé i quan es poden pagar. Perquè els nostres 
proveïdors—bàsicament autònoms i empreses berguedanes—han de cobrar per la feina que 
fan. Malament aniria si l’Ajuntament, a més de passar les dificultats que passa, hi arrossegués el 
teixit productiu berguedà. Continuem tenint la convicció que treballar els fonaments és més 
beneficiós que continuar tota la vida posant pedaços. I aquesta continua sent la nostra proposta, 
és a dir: 

• Seguir reduint el deute progressivament, en un context de pujada dels tipus d’interès. 
• Actuar amb rigor i evitar processos judicials que impactin negativament a les despeses 

de l’Ajuntament.  
• Continuar millorant les capacitats de treball de l’Ajuntament pel que fa a la plantilla i 

la formació. 

 
En aquest darrer aspecte, treballarem en tres fronts: ampliarem la formació als treballadors, 
fent un pla de formació adreçat a la millora del conjunt del serveis públics; millorar el servei 
d’Atenció Ciutadana; i revisar de manera acurada la Relació de Llocs de Treball. 

Transformació digital de Berga 
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En la legislatura que ara finalitza hem fet realitat la nova web de l’Ajuntament de Berga. El nou 
portal substitueix l’anterior, que havia quedat desfasat i no s’ajustava a les necessitats actuals 
de l’Ajuntament i de la ciutadania. Amb aquest mitjà renovat, la web de la corporació compta 
amb un sistema responsiu que permet adaptar la visualització dels continguts segons el 
dispositiu de consulta (ordinador, tauleta digital o telèfon intel·ligent). El disseny i la tipografia 
han millorat i faciliten la lectura dels continguts. S’ha avançat en un sistema de menús més 
accessible i intuïtiu. S’ha millorat també la plataforma de gestió interna per a la creació i edició 
de continguts. A més, s’ha potenciat l’agenda d’activitats municipal. 

Hem modernitzat equipaments informàtics i hem avançat en millores a nivell del dia a dia dins 
de l’Ajuntament així com de cara enfora, com en la mencionada web municipal. Arribats a aquest 
moment, toca iniciar el camí cap a la transformació digital de la ciutat de Berga.  

Què és la transformació digital? La transformació digital és un fenomen global que afecta a tots 
els àmbits que ens puguem imaginar. Si ens aturem un moment i mirem al nostre voltant, ens 
adonarem que estem envoltat de processos digitals que han canviat i millorat les nostres vides. 
Malgrat a vegades pot arribar a ser un pèl empipador o traumàtic, no podem negar que ha vingut 
per quedar-se. Estem davant d’una revolució –la de la informació– que alguns experts ja 
equiparen a la revolució industrial per la seva capacitat de canviar el transcurs de la història.  

Què entenem per transformació digital? És el procés basat en la tecnologia mitjançant el qual 
un sector, una organització o una comunitat canvia la seva manera tradicional de fer les coses. 
Representa l’assimilació de canvis realment disruptius que connecta les persones, possibilita 
noves formes de relacionar-se i genera noves experiències que canvien la realitat tal i com 
estàvem acostumades a veure-la. És transformació digital quan el canvi va més enllà de les 
persones que el promouen. Fins i tot aquelles que no eren inicialment afins a aquest procés 
acaben valorant els beneficis que aporta i acaben incorporant-los també a les seves vides. Quan 
aquesta transformació no és pròpia d’un àmbit molt específic i aïllat sinó que s’escampa pertot 
i esquitxa tots els aspectes de la vida, parlem d’un canvi cultural, d’una revolució. 

És evident que l’administració pública no pot quedar-se al marge: la resta de sectors ja han 
començat la transformació, i en molts casos ja fa anys que hi treballen. Cal que l’administració 
local estigui a l’alçada de la situació: tenim al davant una oportunitat per iniciar un canvi profund 
de l’administració. 

Però, que podem fer nosaltres, la CUP, en tot aquest procés? Quin pot ser el nostre granet de 
sorra? Quina carta ens toca jugar? Ho desenvolupem a continuació amb una mirada posada en 
el llarg termini. Aquest plantejament estratègic, com es veurà, és de llarg recorregut i com en el 
cas de l’urbanisme per refer la ciutat de tantes intervencions descoordinades i planejaments 
desafortunats, ens disposem a actuar per mitjà d’un patró clar. 

Començarem per definir els principis de la nostra transformació, uns principis que seran 
presents en tot moment i marcaran el caràcter d’aquest gran canvi, els ingredients essencials de 
la nostra recepta. Parlem d’uns elements tan importants que la simple mancança d’un d’ells 
faria impossible l’èxit global.  

• Les persones i les dades en el centre: avui en dia, cap procés de transformació digital 
s’entén sense dades.  

Les dades representen l’element atòmic d’aquest nou model de funcionament. Totes les 
decisions que es prenen haurien d’estar fonamentades en dades: dades objectives de la realitat, 
del resultat d’un canvi, de l’opinió de la ciutadania, etc. Es tracta d’assimilar que, de tot el que 
fem, haurem d’extreure dades per processar-les i convertir-les en indicadors. Cal convertir-ho 
tot en informació de valor que ens permeti analitzar la situació i prendre decisions.  
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Farem nostra una definició d’altres experts que ens sembla molt encertada: 

• El que no es defineix no es pot mesurar. 
• El que no es pot mesurar no es pot millorar. 
• El que no es pot millorar es degrada i desapareix.  

L’altre gran protagonista són les persones. Un dels grans errors reconeguts dels models 
tradicionals és que perden de vista les persones. Processos complexos i llargs de disseny i 
desenvolupament de polítiques liderats pels millors especialistes fracassen estrepitosament per 
una sola raó: no van tenir en compte les persones. Aquesta manera de fer que ha obert un 
profunda escletxa entre l’administració i la ciutadania. 

Hem d’inicidir en aquesta dinàmica per canviar-la i posar les persones al centre, prioritzant les 
necessitats i expectatives de les persones. Cal que la ciutadania es posi al costat de 
l’administració durant tot el procés de creació, desenvolupament i desplegament dels nous 
productes i serveis públics, incorporant metodologies actuals en tots els entorns on sigui 
possible, com per exemple les metodologies àgils que tenen les persones com l’element 
principal del canvi. 

Volem crear models que comptin amb la gent, on l’objectiu i les decisions que es prenguin 
incloguin la participació de tothom, facin circular la informació, la transformin i la converteixin 
en indicadors de valor que ens ajudin a prendre decisions, triar la millor de les alternatives i no 
desviar-nos del camí. Alhora, les dades han de ser obertes: cal compartir-les amb tothom.  

• Participació des de l’inici i compartició per defecte. Com acabem d’explicar, en aquesta 
nova etapa ens agradaria fer participar la gent, el poble, en tants processos com sigui 
possible. Des de les primeres etapes d’anàlisi dels problemes, cal identificar 
col·lectivament les oportunitats, definir les millors solucions, construir junts una nova 
administració i una nova ciutat, una ciutat de tots i totes. La ciutadania ha de participar 
des del disseny, formant part activa de la creació i manteniment dels productes i serveis 
públics. 

A la vegada, volem posar a disposició de tothom la informació pública que gestionem. 
Evidentment cal ser sempre escrupolosament respectuosos amb la protecció de les dades 
personals, però també cal compartir absolutament totes la resta d’informació pública. Ho volem 
fer amb conjunts de dades obertes en formats estàndards, accessibles i exportables perquè se’n 
pugui treure el màxim de benefici.  

• La tecnologia com a fil conductor. Hem de tenir molt clar que necessitarem la tecnologia 
en qualsevol transformació que ens plantegem si volem que sigui digital. Tot i així, la 
tecnologia no pot ser mai la finalitat, el final d’aquest camí. La transformació digital de 
qualsevol àmbit s’inicia per la identificació dels problemes a resoldre o les oportunitats 
que ens brinda la realitat que vivim. A partir d’aquí cal definir els objectius que es volen 
assolir, l’horitzó on volem arribar. Llavors sí, podem utilitzar la tecnologia més adequada 
per fer-ho possible.  

• Simplificar, simplificar i simplificar. Posem final als complexos i tediosos procediments 
als quals l'administració ens té acostumats. Qui no s’ha trobat enmig d’un procés digital 
que no funciona, que falla sense cap motiu aparent, que no dona pistes del que està 
passant, que ens demana molta més informació de la que es necessita, que ens obliga a 
informar dos cops del mateix, que ens demana documents que hauria de tenir la pròpia 
administració? Simplificar sembla senzill, però no ho és. No obstant, ens comprometem 
a iniciar de manera participada aquest camí cap a la millora del major nombre d’aspectes 
que puguem per fer que l’administració pública local, l’Ajuntament de Berga, sigui molt 
més amigable.  
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• La seguretat per defecte. Recentment estem sentint incidents molt greus que afecten 
la seguretat de la informació. Darrere aquests fets ja no hi ha pirates informàtics aïllats 
que desafien les mesures de seguretat com a reptes a la seva intel·ligència. Ens trobem 
davant d’organitzacions criminals que es lucren d’aquesta activitat, de la mateixa 
manera que ho fan del narcotràfic, el tràfic d’armes, d’òrgans, o la prostitució. Es tracta 
de professionals molt ben preparats i organitzats que disposen dels millors mitjans. Per 
altra banda, no només són activitats dirigides a grans organitzacions; tots som 
susceptibles de ser víctimes d’un atac d’aquesta mena. És indiferent que sigui un 
ajuntament gran, un de petit, una corporació hospitalària, una empresa privada o la 
mateixa Generalitat. La informació de les persones, l’activitat diària, la mobilitat, la 
relacions socials; tot passa per la disponibilitat i integritat de serveis digitals, i és aquí on 
el cibercrim troba el millor dels objectius per fer mal. 

Volem aprofitar aquesta nova etapa per construir un nou model de servei i gestió de la 
informació que sigui segur i generi confiança. La “ciutadella” que albergui els serveis més crítics 
i la informació personal de tothom. 

• Per últim, transparència i bon govern. Tot i que la transparència és una fita que ja hem 
assolit en l’etapa que finalitzem i que estem molt orgullosos d’haver aconseguit de 
manera continuada el segell Infoparticipa a la qualitat i la transparència de la 
comunicació pública, som conscients que hem de continuar treballant. Cal millorar els 
indicadors, actualitzar-los amb més freqüència i ampliar el concepte de transparència 
pública. 

Pel que fa al bon govern, continuarem promovent la igualtat, la solidaritat, la sostenibilitat, 
l’honestedat i la integritat en la gestió pública, i la proporcionalitat i la responsabilitat en tot el 
que fem. 

Aquests principis els veurem aplicats en 5 àmbits d’actuació: 

1. Relació amb la ciutadania 

Un camp de treball necessari i crític és la relació digital amb la ciutadania. Necessitem millorar 
l’experiència que el ciutadà, les entitats i les empreses tenen quan necessiten adreçar-se 
electrònicament a l’Ajuntament, sigui pel que sigui. Tot i que ha millorat, ens queda un llarg camí 
per recórrer. A més, a partir d’ara volem avançar junts en la definició de com volem que sigui 
aquesta relació; ens ajudarà a entendre, allà on no ho estem fent bé, què és el que cal fer i, 
també, ajudarà la ciutadania a entendre com de difícil és aquest repte. 

• Treballarem per una administració digital més fàcil d’utilitzar i més accessible per a 
tothom. Modernitzarem l’OAC i el servei que presta, digitalitzant tots els processos que 
siguin possibles i treballarem perquè cada cop sigui necessari que es presentin menys 
documents. 

• Lluitarem contra l'escletxa digital, fent tallers dirigits a col·lectius amb risc d’exclusió 
digital. 

• Estudiarem noves fórmules per relacionar-nos millor, analitzarem com ho fan altres 
administracions i adaptarem aquelles solucions que s’adapten millor a la nostra realitat. 

2. Serveis digitals per a la ciutat 

Es tracta de desplegar nous serveis digitals que contribueixin a millorar la qualitat de vida de la 
ciutat: que la facin més atractiva al turista però també al resident, que la facin més moderna i 
actual. Es tracta de construir, de mica en mica, una ciutat més moderna, agradable i accessible 
també des del punt de vista digital. 
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• Estudiarem el desplegament d’aplicacions mòbils perquè el ciutadà pugui estar més 
connectat amb l’Ajuntament com, per exemple, la comunicació d’incidències a la via 
pública. 

• Treballarem perquè l’abast de l’internet de banda ampla (accés amb fibra) sigui encara 
superior, arribant als nuclis disseminats del nostre terme municipal. A dia d’avui, moltes 
operadores eviten de manera interessada arribar a aquestes cases aïllades; per això són 
les que tenen més difícil la cobertura amb banda ampla.  

• Recaptarem més dades del serveis públics i les publicarem en forma de dades obertes 
perquè siguin accessibles per a tothom. 

3. En el terreny dels Serveis Socials 

Com poden les tecnologies contribuir a millorar aquest servei? De quina manera podem fer que 
els serveis socials siguin més accessibles i arribin a més població? Com podem millorar els 
processos perquè la tramitació sigui més fàcil i ràpida? 

• Primer necessitem conèixer la realitat amb dades objectives. Per això, construirem 
indicadors que ens ajudin a detectar millor les necessitats, a identificar els serveis més 
utilitzats i els problemes més urgents a resoldre. 

• Treballarem en la simplificació i la interoperabilitat en els tràmits perquè algunes 
gestions siguin més fàcils i no sigui necessari presentar tants documents.  

• Des d’aquest àmbit lluitarem també contra l’escletxa digital en els col·lectius més 
vulnerables, fent tallers per donar a conèixer les possibilitats digitals i fer-ho possible en 
la mesura que es pugui. 

• La promoció econòmica també està interpel·lada per la transformació digital: De quina 
manera podem col·laborar amb el petit comerç, amb el teixit empresarial o la indústria?  

o El petit comerç també ha de ser competitiu davant del comerç electrònic, més 
enllà de la venda en botigues físiques. El nostre comerç pot créixer si aprèn a 
relacionar-se amb els grans mercats, no com a consumidors sinó com a 
proveïdors. 

o El teixit empresarial i industrial serà una part clau en aquest camí cap a la 
transformació digital. Què poden fer les TIC al polígon, per exemple? 

o Pel que fa aI talent emergent, què podem oferir com a ciutat des d’aquest àmbit 
de transformació digital? Què faria que fóssim atractius per a nous negocis?  

4. El medi ambient i la sostenibilitat 

En plena transformació dels models energètics i gestió de l’aigua, què poden aportar les 
tecnologies?  

o Des de la construcció de models de dades que recopilarem de la gestió de 
l’energia i de l’aigua fina a la implementació de models d’autoconsum més 
sostenibles per al medi ambient. Podem recaptar informació sobre la puresa de 
l’aire o de l’aigua i convertir-la en informació pública en forma de dades obertes. 

o En el terreny de la mobilitat, les tecnologies ens poden ajudar -també des de la 
vessant de les dades obertes- publicant informació sobre l’ús dels carregadors 
públics o les afectacions de la via pública. 

5. L’administració per dins 

Per últim, no podem plantejar canvis a la ciutat si no mirem també cap a dins. De fet, portem 
molt de temps reconvertint la nostra administració. Per nosaltres, la transformació digital 
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interna passa per connectar els nostres sistemes, allotjar el màxim de serveis en el núvol, 
mecanitzar o automatitzar tants processos com es puguin, capacitar el personal existent i 
incorporar nous perfils professionals per donar resposta a les noves necessitats digitals. 

D’aquesta manera, les línies d’actuació en aquest àmbit passen pel que hem descrit: si 
continuem automatitzant processos i integrant sistemes municipals amb altres serveis digitals 
per millorar l’eficiència del treball, començarem a aplicar la robotització i la intel·ligència 
artificial allà on es pugui. Treballarem per la modernització integral del servei OAC, continuarem 
apostant per la formació del personal municipal i per la incorporació de nous treballadors amb 
perfils professionals de nova generació. Renovarem els sistemes informàtics que encara 
s’allotgen físicament a l’Ajuntament per models en el núvol, i adaptarem l’equipament TIC per 
potenciar la mobilitat, el treball virtual i la independència del lloc de treball físic. 

El més important... 

Com a equip de govern, ens comprometem a crear una estratègia de transformació digital de 
l’Ajuntament i del municipi. Aquesta estratègia ha de marcar el full de ruta dels propers anys. 
Ens agradaria dissenyar aquesta estratègia conjuntament amb la ciutat de Berga i la seva gent, 
partint d’una comissió multidisciplinar amb representació de la ciutadania, les entitats i les 
empreses, tècnics municipals i representants polítics. Aquesta comissió estaria encarregada de 
definir, desplegar i supervisar aquest nou repte: el nou model de transformació digital. 

En conclusió, som conscients que la transformació digital de la ciutat de Berga no és una 
responsabilitat exclusiva de la gestió pública, i tampoc és un procés que es pugui afrontar a curt 
termini. Tot i així, estem convençuts que l’Ajuntament hi pot aportar molt, que hem de 
començar ja i que ho volem fer amb tots i totes les persones, entitats i empreses de Berga.  

Si fa falta, inclourem més atenció a aquest tema en els pressupostos municipals, i incorporarem 
més recursos humans al projecte, amb nous perfils professionals que siguin més especialitzats. 
Ens comprometem en el lideratge polític i tècnic, i a posar una especial cura dels projectes que 
s’executin amb ADN de transformació digital. El camí de la transformació digital és llarg, però 
aquesta legislatura posarem fil a l’agulla.  

Municipalització de serveis públics 

La gestió de l’equip de govern de la CUP ha significat un canvi de tendència pel que fa al model 
de gestió dels serveis bàsics. Les últimes dècades s’havia anat tendint a l'externalització, des de 
la gestió del subministrament d'aigua potable fins a petites tasques de suport a les actuacions 
municipals. En alguns casos el motiu era la dificultat de contractar personal o prestar el servei 
en condicions, però en d’altres va ser per motius ideològics o potser per simple desídia o 
desinterès en la gestió. 
  
La CUP aposta per la remunicipalització de serveis externalitzats, ja sigui a partir de la gestió 
directa per part de l’Ajuntament o bé a través de l’empresa municipal de Serveis (BRG Serveis 
MP, SLU), que actualment gestiona la neteja d’edificis municipals, el control de l’aparcament en 
zona blava i l’Oficina Local d’Habitatge. A banda d’aconseguir un estalvi econòmic, eliminant la 
cerca del benefici privat, la gestió directa ha de permetre disposar de les eines necessàries per 
oferir la màxima qualitat, així com garantir unes bones condicions laborals dels treballadors. 
També cal assegurar la universalitat del servei, independentment de la situació econòmica de 
cadascú. 
 
Retornar a la gestió directa de serveis públics implica també una recuperació de la sobirania, ja 
que passem a ser menys dependents de les grans empreses multinacionals que mercadegen 
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amb els serveis bàsics i que fan servir el seu poder per pressionar políticament quan ho creuen 
necessari, com vam comprovar l’octubre de 2017. 
  
A Berga, la remunicipalització del servei de neteja d’edificis municipals ha estat un èxit, ja que 
ha implicat una ampliació i major control del servei, mantenint els llocs de treball i millorant-ne 
les condicions. Actualment també es gestiona directament la residència Sant Bernabé, i es 
continuarà fent fins que sigui necessari per garantir el caràcter públic i de qualitat del servei, tot 
i que la intenció és traspassar-ne la gestió a la Generalitat de Catalunya (vegeu l’apartat de 
Salut). 
 

Municipalització del servei d’aigües 

Un dels principals problemes que impliquen tants anys de gestió externalitzada és la difícil 
fiscalització del servei, més encara en un consistori amb un dèficit de personal tècnic provocat 
per la situació econòmica precària de les últimes dècades, amb l’Ajuntament sotmès a un Pla 
d’Ajust. Per contrarestar aquesta situació, els últims anys s’ha dut a terme una exhaustiva 
auditoria externa del servei. 
 
A continuació es va crear una comissió d'estudi sobre la viabilitat i l'eficiència de les diferents 
propostes de gestió del servei d'aigua, que ha conclòs que l’opció més favorable és la gestió 
directa. A partir d’aquí, el pròxim consistori haurà de decidir quina és la forma més adequada 
de dur a terme aquesta gestió directa, tenint en compte que els recursos tècnics de l’Ajuntament 
difícilment podran afrontar-la des de la pròpia estructura municipal i més aviat caldrà fer-ho a 
través de l’empresa municipal BRG, o bé a través d’algun consorci. L’objectiu és que el canvi de 
gestió impliqui una major capacitat d’invertir en la millora de la xarxa. En canvi, la reducció de 
tarifes no sembla un objectiu viable en aquests moments d’inflació desbocada, sinó que 
l’objectiu ha de ser moderar tant com sigui possible els increments. 
 
El servei haurà d’assumir una sèrie d’inversions per garantir l’abastament d’aigua i la 
minimització de les pèrdues de la xarxa, que actualment impliquen un malbaratament 
considerable d’aigua potable i també d’energia elèctrica utilitzada per bombejar aigua des de 
l’embassament de la Baells. L’última dècada la inversió ha estat molt escassa, tot i que al llarg 
d’aquesta legislatura s’ha dut a terme la renovació d’alguns trams de la xarxa, com ara al carrer 
dels Banys, al camí Ral de Cardona o aprofitant les obres de la ronda Moreta. A curt o mitjà 
termini també caldrà assumir la renovació de l'Estació de Tractament i Potabilització. 
  
Tenint en compte l’experiència d’altres localitats del país que s’han enfrontat a un procés de 
remunicipalització del servei d’aigües, cal considerar que serà un procés llarg i amb impediments 
diversos. De totes maneres, esperem comptar amb el suport del Ple municipal i dels berguedans 
i les berguedanes per afrontar-lo.  
 
En qualsevol cas, caldrà actuar amb la màxima transparència i comptant amb la participació de 
tothom, però també amb determinació i convençuts que el resultat valdrà la pena. Durant el 
procés de remunicipalització caldrà fer un procés participatiu que permeti definir les 
característiques del futur servei, que des del nostre punt de vista haurà de permetre garantir 
més drets als veïns i veïnes de la ciutat i fer l'accés als serveis públics equitatiu, tendint a la 
universalitat i no condicionat als recursos econòmics dels quals es disposi. 
 

Altres possibles remunicipalitzacions 

Un dels possibles serveis a gestionar directament és el manteniment de l’enllumenat públic, 
però tenint en compte l’estructura de personal de l’Ajuntament s’ha considerat que en aquest 
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moment no era viable ni eficient afrontar el canvi de gestió, de manera que es procedirà a fer 
una nova licitació del servei. 
  
Respecte a la neteja viària, amb un contracte caducat, requereix una important inversió en 
maquinària, un dels motius pels quals s’ha descartat i s’ha preparat una nova licitació del servei. 
Durant el procés de l’elaboració dels documents s’ha dut a terme una auditoria que ha permès 
valorar amb precisió el servei actual i les millores previstes en el nou contracte que es preveu 
licitar durant el segon semestre del 2023. 

  
Finalment, el servei de recollida de residus—que a finals de 2018 va passar al model de recollida 
porta a porta per totes les fraccions llevat del vidre—es gestiona a través del Consell Comarcal, 
que té en marxa una nova licitació del servei. Caldrà que la gran millora en el percentatge de 
recollida selectiva que hem assolit gràcies al compliment molt majoritari dels habitants de la 
ciutat s’exigeixi també als establiments turístics, molt especialment al càmping (vegeu l’apartat 
de Transició ecològica). 
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Salut 

On som? 

Des de la CUP entenem que la sanitat i la salut comunitàries són drets universals que hem de 
protegir, i que cal dotar-les dels recursos suficients per preservar-ne la integritat. Tot i aquesta 
clara voluntat, però, cal tenir en compte que des del municipalisme el camp d’actuació en 
matèria de sanitat és limitat, ja que les polítiques venen marcades per la Conselleria de Salut. 

Què hem fet? 

Una de les grans fites dels darrers anys ha estat el traspàs de la gestió de l’hospital al CatSalut. 
En les dues últimes legislatures, des del 2015 fins al 2021, l'Ajuntament de Berga, primer amb la 
Montse Venturós i després amb l’Ivan Sánchez, han treballat de manera ferma fins a aconseguir 
que el CatSalut (mitjançant l’empresa pública Salut Catalunya Central), assumís la gestió de 
l’hospital. Ha estat una victòria, tant política com col·lectiva, perquè d’aquesta manera es 
garanteix una sanitat pública i universal a la comarca del Berguedà, tantes vegades qüestionada. 

De la mateixa manera, l’Atenció Primària depèn de l’ICS i dels seus protocols, però, així i tot, 
l’Ajuntament i la seva àrea de Salut comunitària han de vetllar pel compliment dels pactes i 
protocols. 

La pandèmia de la SARS-COV2 ha deixat al descobert les mancances del sistema sanitari a escala 
global, i específicament a les zones rurals on s’ha fet evident la manca de recursos humans i 
materials. També s’han evidenciat les deficiències en les residències per la gent gran, reflectides 
en els índexs de morbimortalitat 2019-2021. 

Què farem? 

Salut Catalunya Central - Hospital de Berga 

L’Hospital de Berga està lluitant per adaptar-se a les necessitats de la comarca, tenint en compte 
la manca de professionals que hi ha, deguda tant a la jubilació de molts professionals com a la 
gran oferta de feina en els grans hospitals (més atractius, laboralment parlant). A més, també 
cal comptar amb l’envelliment de la població que té més demanda assistencial. 
 
Les darreres actualitzacions importants de l’hospital han estat, entre d’altres: 
 

• La unitat de cures pal·liatives i atenció domiciliària. 

• El nou servei d’urgències, del que l’Ajuntament n'adequarà els accessos. 

• La interrupció voluntària de l’embaràs. 
 
L’Hospital ha posat en marxa, el març del 2023, el servei d’atenció domiciliària amb la 
intenció de reduir els ingressos hospitalaris, afavorir el control a domicili dels pacients 
més fràgils, i protegir als pacients més vulnerables. Cal donar-lo a conèixer i, al mateix 
temps, cal fer pedagogia de final de vida. 
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Hospital i atenció primària han treballat conjuntament per posar en marxa des del servei 
de ginecologia-obstetrícia la interrupció quirúrgica de l’embaràs, i el Berguedà ha deixat 
de ser una de les comarques sense aquest servei durant molts anys. És un exemple de 
treball conjunt que cal anar ampliant. 
 
També cal un treball de conscienciació de la societat sobre el sistema sanitari. La 
mercantilització del sistema sanitari, dut a terme amb retallades i privatitzacions, ha 
contribuït a fer que molts usuaris hagin canviat la percepció que tenen dels recursos de 
salut. En els últims temps s’està observant una “uberització” dels usuaris cap al sistema 
sanitari que, lluny d’entendre que és un servei públic essencial, el veuen com un bé de 
consum (com qualsevol altre) i busquen la immediatesa en el servei. Potenciar la 
docència i l’educació sobre com funciona la salut també és una eina que destensa un 
sistema sanitari al límit de la seva capacitat i unes professionals cada vegada més 
cremades. 

Residència Sant Bernabé 

Des de la CUP creiem que el Departament de Drets Socials ha d’assumir la gestió de la 
Residència Sant Bernabé, entrant a formar part del Sistema de Salut Català d’Utilització Pública 
(SISCAT) amb el suport sanitari del CatSalut. L’Ajuntament treballarà de manera proactiva amb 
el departament per aconseguir la gestió pública i assegurar la continuïtat i viabilitat del 
projecte—i també per millorar els contractes laborals segons la categoria professional. 

Cohabitatge i cures per a la gent gran i atenció a cuidadors i 
cuidadores 

Al mateix temps, potenciarem opcions alternatives a les residències, ja que entenem que 
aquesta hauria de ser l’última opció en la vellesa. Fomentarem projectes de cohabitatge per 
gent gran, i durem a terme accions específiques encaminades a què les persones grans puguin 
estar el màxim de temps possible a casa seva, amb la millor qualitat de vida possible. 
 
Volem fer un especial esment a les cuidadores de gent gran de la ciutat, formals o informals. Un 
col·lectiu professional mal remunerat, amb poca formació reglada i amb poc suport de 
l’administració. Fer un treball sanitari, social i en clau feminista cap aquest col·lectiu, que 
moltes vegades està mancat de coneixements, suport i assessorament, és vital per garantir el 
benestar tant de qui cuida com de qui és cuidat. Facilitar a aquest col·lectiu espais de treball, 
punts de trobada i recursos tant acadèmics com de suport emocional serà una prioritat per 
aquesta regidoria: cuidar el cuidador. 
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Berga viurà d’ara f ins al 2041 un augment clar de les persones de 65 anys o més,  especialment 

dones. Font: Idescat. Projeccions de població municipals (base padró 2021) . 

Salut mental 

La salut mental és una realitat que ens envolta, i des de la política municipal també es poden 
dur a terme iniciatives per millorar la qualitat de qui pateix alguna condició mental o de qui la 
patirà.  
 
És un fet que moltes vegades hàbits tòxics com l’alcoholisme o l’abús de substàncies estan 
estretament lligades a la manca d’opcions d’oci de qualitat a l’entorn. Fer una anàlisi de l’oci 
que ofereix la ciutat, i adaptar-lo i combinar-lo amb actuacions d’educació per la salut, poden 
complementar els tractaments. Coordinar-se amb els actors sanitaris i socials de la ciutat per fer 
aquesta anàlisi i formular les propostes i actuacions específiques serà fonamental per formar 
part activa en el procés de prevenció i compensació dels pacients.  
 
En els darrers anys, per la situació excepcional de pandèmia que hem viscut, hem experimentat 
la mort i la pèrdua d’una manera real i propera. Enfrontar-se al dol és una realitat que tothom 
experimentarà alguna vegada al llarg de la seva vida, i gestionar-ho amb efectivitat i minimitzant 
l’impacte que aquest té sobre la nostra salut és molt important. Des de la CUP proposem crear 
i potenciar grups de dol a la ciutat oferint a la ciutadania un espai d’expressió i una xarxa de 
suport mutu que ajudi a gestionar aquest moment vital amb la màxima naturalitat.  

Accessibilitat 

S’ha de continuar treballant per afavorir la mobilitat de les persones amb diversitat funcional, 
adaptant la ciutat per fer-la més accessible i amable per a poder-hi transitar (vegeu l’apartat 
de Mobilitat). 

Banc municipal de material ortopèdic 
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Algunes persones que pateixen una lesió aguda de manera temporal necessiten material 
ortopèdic específic i no tenen prou recursos per adquirir-lo. Crearem un banc municipal de 
material ortopèdic per a totes aquelles veïnes que temporalment puguin necessitar unes 
crosses, una cadira de rodes, etc.  

Escola de Salut 

La manca de professionals sanitaris comentada anteriorment és un problema general, però 
potser es fa més evident a zones rurals com la nostra on, moltes vegades, la falta d’opcions més 
enllà de les laborals no està potenciada o desenvolupada. Entenem que liderar iniciatives 
encaminades a oferir opcions atractives per al col·lectiu sanitari és fonamental per atreure 
personal cap a la nostra ciutat.  
 
Des de la CUP, plantegem la investigació i la formació com una aposta ferma, tant per atreure 
professionals com per dinamitzar la societat berguedana. Proposem la creació d’una escola de 
salut a la ciutat, buscant convenis amb universitats públiques i oferint un catàleg d’estudis 
relacionats amb la salut, el medi ambient i el benestar. Cal adequar espais perquè es puguin 
investigar els determinants de salut i dissenyar estratègies de salut pública de les que es 
beneficiïn directament els professionals i el conjunt de la ciutadania. 
 
Volem integrar entorn natural, sanitat i formació amb la creació d’una escola municipal de salut 
pública a les instal·lacions del convent de Sant Francesc o bé als Jutjats Vells, a partir de 
convenis amb universitats públiques s’hi puguin impartir màsters, postgraus i diferents estudis. 
Han de ser estudis exclusius, oficials i amb taxes públiques, que només es puguin fer en aquesta 
zona: teràpies amb animals, medicina rural, urgències i emergències al medi natural. La 
implicació dels diferents actors socials, Hospital, CAP, residències, associacions de pacients, 
bombers, etc. serà fonamental per tirar endavant un projecte de ciutat i de comarca que té per 
objectiu reactivar tant la ciutat com el seu entorn. Alhora, creiem que suposarà una bona 
oportunitat per fer veure a les persones de fora que a les zones rurals podem oferir una formació 
actualitzada i de qualitat. 
 
Impulsarem la creació d’un Consell Municipal de Salut com a eina que cohesioni tots els actors 
sanitaris de la ciutat (Hospital, CAP, associacions, residències, farmàcies, clíniques 
veterinàries…), que detecti mancances en el contínuum assistencial, formuli activitats, 
propostes i intervencions relacionades amb la salut. 
 

 
L’edif ici  dels jutjats vel ls,  d’un notable valor patrimonial,  podria acoll ir activitats de formació i  

recerca de l’Escola de Salut de Berga.  Font: Mapa de Patrimoni Cultural  de Berga i Arxiu CUP. 

Salut ambiental 



45 
 

El confinament de 2020 ens va fer veure la importància que té per la salut el contacte amb l’aire 
lliure. Al mateix temps, va posar de manifest les mancances existents en matèria d’equipaments 
a l’aire lliure, essent un punt d’inflexió en la planificació i l’ordenació dels espais urbans. 
Potenciarem la salut a l’aire lliure, instal·lant gimnasos urbans i habilitant espais exteriors on es 
puguin dur a terme activitats com ioga, Pilates, meditació… 
 
El contacte amb la natura, les arrels i la sapiència dels més grans són valors que cal preservar de 
manera especial. La nostra gent gran sovint és enèrgica, i des de l’Ajuntament se’ls han d’oferir 
activitats encaminades a preservar i fomentar la vida activa que ajudin a pal·liar la soledat i a 
alimentar les relacions socials. Posarem en marxa el programa Apropem-nos, una activitat 
intergeneracional on l’Ajuntament fomentarà espais de trobada perquè persones de diferents 
generacions puguin intercanviar el seu coneixement.  
 
Una de les propostes més engrescadores d’aquest programa serà també l’habilitació d’horts 
urbans, on grans i joves seran al mateix temps docents i alumnes. 
 
Moltes vegades els professionals de la salut prescriuen a les usuàries del sistema sanitari que 
facin algun tipus d’activitat física (natació, ioga…), però aquestes activitats poques vegades són 
gratuïtes. Per això, hi ha persones que, malgrat necessitar-les, no se les poden permetre. Aquest 
fet impacta de manera directa i negativa sobre el seu estat de salut. Iniciarem un programa de 
Prescripció Social en conveni amb l’Hospital i el CAP, on l’Ajuntament apliqui descomptes a les 
matrícules del Tossalet per a totes aquelles persones que tinguin prescrit fer algun tipus 
d’activitat física guiada.  
 
L’envelliment i la soledat de les persones són una realitat que ens envolta i que moltes vegades 
tenim molt més a prop del que pensem. Actuar en aquesta problemàtica i organitzar programes 
específics per pal·liar-ho és una responsabilitat de tothom. Dissenyarem un programa per 
compartir habitatge on l’Ajuntament actuï com a mediador i faciliti el contacte, l’assessorament 
i faci el monitoratge de la convivència entre qui vulgui llogar una part del seu habitatge i qui 
estigui buscant un lloc on viure.  
 
El teixit associatiu és fonamental per enriquir, reforçar i evolucionar la societat en què vivim. Les 
associacions són un autèntic motor social, i moltes vegades estan infrafinançades. Per la CUP, 
buscar mecanismes per enfortir aquesta xarxa és prioritari, i per això proposem la creació d’un 
Sindicat Municipal d’Associacions, un equip de persones que s’encarregaran d’assessorar i 
tramitar ajuts i subvencions per les associacions de la ciutat, així com assessorament legal i 
administratiu a aquelles que ho necessitin.  
 
Berga necessita flors i plantes. L’Ajuntament promourà que, de manera regular, les associacions 
de veïns puguin proposar quines plantes i flors volen i on les volen.  

Salut amb perspectiva de gènere 

La salut l’hem d’entendre d’una manera sistèmica a nivell intern, però al mateix temps hem de 
fer emergir la seva dimensió social i política a nivell global. En aquest sentit, fins i tot les 
pràctiques mèdiques estan mediatitzades pel gènere i, en conseqüència, poden tenir efectes 
perjudicials per a les persones. Per aquest motiu és important ser conscients dels elements de 
gènere que són crucials a l’hora d’atendre a una dona o persona LGTBI i així garantir el seu 
benestar per sobre de tot. Per tot això, ens hem plantejat certs reptes mèdics en clau feminista 
de cara a la propera legislatura: 



46 
 

• Avaluar el nou protocol de part respectat de l’Hospital de Berga, conjuntament amb el 
servei d’atenció primària, entitats especialitzades en aquesta qüestió i dones amb 
l’experiència del part perquè es garanteixin els drets de les dones durant el procés de 
gestació, del part i postpart. Cal erradicar la violència obstètrica que moltes dones 
experimenten en aquest moment vital i reduir el nombre de cesàries i d’altres 
pràctiques mèdiques que es produeixen, tal i com recomana l’Organització Mundial de 
la Salut (OMS), així com entitats especialitzades com Dona Llum. 

• A més a més, treballarem juntament amb l’Hospital perquè la Generalitat de Catalunya 
descentralitzi el servei de reproducció assistida. D’aquesta manera estarem garantint 
que totes les dones (incloses les que volen ser mares solteres o mares lesbianes) ho 
puguin ser, si ho desitgen, de forma universal i gratuïtament a través de la sanitat 
pública.  

• Treballarem perquè sigui possible a la sanitat pública el servei de trànsit per a persones 
trans, sense haver de ser psicopatologitzades i perquè se sentin acompanyades en cada 
moment. 

• Acompanyarem amb formació i suport als i a les professionals encarregades d’aplicar 
aquestes mesures.  

Esports 

Tota eina de cohesió social i d’aprenentatge i creixement compartit ha de ser important dins 
l’Ajuntament. En aquesta idea incloem l’esport i l’activitat física que volem per a la ciutat com a 
elements d’enriquiment, de cohesió, de convivència i de treball cooperatiu. L’esport cada cop 
està més mercantilitzat, i des de l’Ajuntament s’ha de vetllar per oferir instal·lacions municipals 
per a tothom, facilitar-ne l’accés i promocionar-ne l’ús. En aquests sentit, proposem: 

• Donar suport i treballar al costat de la taula esportiva de la ciutat de Berga, creada per 
11 entitats on hi ha aproximadament uns 2.500 socis i sòcies i 1.100 esportistes federats. 
Considerem essencial aquest ens per tal de potenciar la pràctica esportiva activa a la 
ciutat, crear cohesió entre entitats i treballar amb uns objectius comuns. Alhora, les 
instal·lacions esportives gaudirien de més bona coordinació i es potenciarien els 
esdeveniments esportius a la ciutat, sorgits de necessitats i motivacions de les pròpies 
entitats locals. 

• Potenciar l’esport a les escoles a tots els nivells, mitjançant més trobades esportives i 
d’activitat física, optimitzant les instal·lacions existents per ús dins l’horari lectiu, 
fomentar l’esport en l’oferta d’extraescolars com a base esportiva i de base, sense 
especialitzacions i com a eina d’integració social. També cal incentivar les competicions 
proposades pel Consell Esportiu Comarcal, així com vetllar per ampliar-ne l’oferta, fer-
la més continuada i treballar conjuntament per incrementar la participació de l’alumnat. 

• Després del canvi a lluminàries led del pavelló nou i d’una pista de tennis, substituirem 
la lluminària a led del camp de futbol. Aconseguint així un estalvi econòmic i 
d’emissions de gasos d’efecte hivernacle. 

• Després de crear el circuit fix d’orientació al Parc del Lledó i dotar d’una font d’aigua i 
llum el parc de patinatge. Ara apostem per convertir l’antiga piscina del Lledó en un 
espai d’oci i esportiu; en aquest cas, per fer-hi una zona amb bancs i una pels patins, 
bicicletes i monopatins. D’aquesta manera garantirem la recuperació total del parc per 
a tot tipus d’usuaris, des d’infants fins a la tercera edat, amb un nou accés adaptat. 

• Després de més de 15 anys, és el moment del canvi de la gespa del camp de futbol 11 
del Camp Municipal d’Esports. Així evitarem greus lesions per les persones usuàries i 
posarem al dia una superfície que fan servir més de 300 persones a la setmana. 
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• Pel que fa a les piscines municipals, després d’haver fet diverses actuacions a la sala de 
màquines, pintar les piscines i el seu entorn i el recent canvi de tota la gespa, la pròxima 
inversió rellevant ha de ser la substitució dels paviments. D’aquesta manera la piscina 
serà més accessible i acollidora. 

• Després d’analitzar diverses opcions, es construirà un camp de futbol 7 al costat de 
l’actual camp de futbol 11. Això acabarà amb el problema de saturació que actualment 
pateix el club per falta d’espai. 

• Berga i el Berguedà són indrets privilegiats per a la realització d’activitats esportives a 
l’aire lliure com ara el senderisme, l’escalada o el ciclisme. Una de les maneres de posar 
en valor el nostre entorn natural és la bona senyalització de senders i camins de 
muntanya des de Berga. Després de crear panells amb rutes ciclistes i rutes per fer a peu 
o corrent, seguirem promocionant i potenciant aquests esports sempre respectant la 
privilegiada natura que ens envolta. 

• Potenciar Cal Rosal com a node central de la Via Blava i Verda del Berguedà donada la 
seva localització estratègica, entorn urbà adequat i oferta de serveis. 

• Incentivar l’esport i l’activitat física en sectors de població amb més dificultats per a la 
seva pràctica, com ara gent gran, alumnes amb necessitats educatives especials, 
persones amb mobilitat reduïda (fent les instal·lacions accessibles), infants amb risc 
d’exclusió social… Amb aquesta mateixa finalitat, es crearan jornades esportives per a 
aquests col·lectius i es difondrà la importància de l’activitat física per combatre 
l’obesitat infantil i altres problemes derivats del sedentarisme.  
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Drets socials 

On som? 

L’aposta política és, sens dubte, un dels pilars fonamentals en la voluntat de transformar l’actual 
organització que tenim en els serveis socials bàsics de Berga. És essencial per impulsar un model 
d’intervenció més comunitari i amb més impacte en les necessitats del territori i de les persones 
que viuen a Berga. 

Tampoc podem deixar de banda que al sistema de serveis socials bàsic se li han incorporat 
encàrrecs procedents d’altres àmbits de protecció més especialitzada, fent que la tasca dels 
serveis socials bàsics quedi desvirtuada i poc definida.  

En aquest moment estem assumint carències d’altres sistemes de protecció que s’han agreujat 
amb la pandèmia de la COVID-19: un excés de burocratització, nous informes per certificar 
diferents tipus d’exclusió, recopilacions de dades mensuals i semestrals que no recullen els 
programes informàtics específics de la intervenció social… I, a més a més, afrontem una carència 
de capital humà que afecta l’atenció cap a les persones. Totes aquestes demandes entorpeixen 
les funcions d’acompanyament a la persona i/o famílies, i estem prioritzant models d’atenció 
més individuals amb les mínimes coordinacions amb la xarxa i intervencions reactives, sense cap 
tipus de prevenció i promoció.  

Hem de tenir en compte que el treball comunitari l’entenem com l’enfortiment del teixit social 
de la població, i ha de poder donar resposta aquestes necessitats. Tampoc creiem que aquest 
rol hagi de donar resposta a altres sistemes que tenen carència, sinó que ha d’impulsar perquè 
altres sistemes incorporin la visió comunitària a la seva intervenció. 

Un d’aquest casos és l’habitatge. Des dels serveis socials bàsics veiem que manca especialització 
tècnica en aquesta matèria. Aquest dret constitucional amb impacte social, personal, familiar i 
comunitari fa imprescindible l’activació de polítiques complementàries, i no pot ser abordada 
únicament des de la xarxa de serveis socials ja que, sense recursos, ens convertim en un mur de 
contenció d’un sistema col·lapsat i contribuïm a retroalimentar el malestar.  

És important en aquest sentit desplegar línies d’actuació preventives que erradiquin les 
pràctiques discriminatòries i promogui la corresponsabilitat per donar resposta a les causes que 
produeixen l’exclusió residencial dels contextos més vulnerables que existeixen en el nostre 
territori. També és important que es puguin facilitar processos d’inclusió i no només donar 
recursos assistencials i econòmics, sinó també poder contribuir a establir estratègies conjuntes 
que permetin disposar d’alternatives reals i dignes per les persones i establir circuits àgils entre 
tots els implicats.  

Què hem fet? 

En aquests temps difícils, marcats per la vulnerabilitat econòmica i l’impacte de la COVID-19, la 
intervenció de l’Ajuntament en els serveis socials s’ha articulat en quatre fronts: 

• El de gestió, amb la municipalització de la residència per a una millora de l’atenció i les 
cures de la gent gran. 
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• Facilitar l’accés als drets socials i de ciutadania per part de tothom, amb un 
reconeixement de la diferència. 

• Facilitar els vincles socials de proximitat i la reciprocitat. 
• Actuacions per pal·liar les mancances d’altres sistemes de l’estat del benestar i cobrir 

necessitats personals bàsiques i socials de la ciutadania per millorar la cohesió i la 
inclusió social. 

Què farem? 

A les pàgines següents pretenem establir unes bases en referència al treball comunitari des dels 
serveis socials bàsics de Berga. Per l’equip és un abordatge, a més a més, dels diferents nivells 
d’atenció del nostre servei. No volem que sigui un servei fora del centre de serveis socials bàsics, 
i creiem que hem d’estar connectats per donar resposta a les demandes i necessitats 
quotidianes que arriben als nostres despatxos.  

Per una banda, cal donar resposta a les necessitats i demandes de la població atesa pels Serveis 
Socials. Per altra, cal identificar les necessitats del propi servei. Així podrem donar resposta a les 
demandes de la població i enfortir la capacitat reflexiva i estratègica del equip. 

En aquest moment inicial creiem que hem de delimitar el camp de responsabilitat del encàrrec 
comunitari, però és un projecte viu que pot anar modificant-se amb el pas de la intervenció i de 
les necessitats de la ciutat. 

Els objectius són: 

1. Protegir i promoure la integració relacional i l’autonomia de les persones des d’una 
perspectiva comunitària. 

• Posant èmfasis en el rol connector entre la persona i el seu entorn proper. 
• Promoure l’apoderament de la persona perquè tingui un rol actiu en el seu projecte vital 

i potenciar fortaleses i capacitats. 
• Promoure les habilitats i capacitats participatives en espais segurs i accessibles. 
• Promoure la integració relacional i l’autonomia de les persones que permeti aglutinar i 

enxarxar persones que acudeixen al servei de manera aïllada i afavorir el teixits social.  

2. Generar estratègies d’acció conjunta a la xarxa. 

• Identificar la xarxa de recursos i serveis així com els agents socials de la ciutat. 
• Incorporar la intencionalitat comunitària més enllà de la coordinació o derivació de 

casos. 
• Introduir estratègies d’acció conjunta entre diferents agents que permetin incidir en 

problemàtiques concretes de l’entorn i les causes generadores de situacions de 
vulnerabilitat i exclusió social que afecten a les persones que atenem. 

• Recollir les demandes rebudes individuals en abordatges multinivell que permetin aïllar 
la intervenció més reactiva i afrontar estratègies més comunitàries i preventives. 

En aquest moment els serveis socials bàsics de Berga es troben a les beceroles de la intervenció 
comunitària. Per tant, com a primer pas hem d’incorporar la mirada comunitària en la pràctica 
quotidiana. Això ens farà introduir aquests nous elements a les nostres intervencions i 
interaccions amb les persones usuàries. Per tant, no estem pròpiament definint el treball 
comunitari. Així i tot, estem generant les condicions perquè sigui possible executar processos 
col·lectius i accions comunitàries més endavant. 
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Hem creat aquestes línies d’intervenció per tal de donar resposta al malestar que hi ha en els 
serveis socials bàsics, per tota la càrrega assistencial i burocratització així com la manca de 
capital humà. Per nosaltres, aquest treball comunitari ha de tenir unes finalitats molt clares i 
específiques. En un primer moment hem definit unes intervencions més col·lectives, i a la vegada 
volem ser un recurs per a la persona. 

Enfortir i vincular la xarxa professional 

Volem construir relacions de col·laboració per impulsar estratègies compartides, aportant el 
coneixement sobre les situacions de vulnerabilitat social de la ciutat, a través de les següents 
accions: 

• Conèixer i reconèixer la xarxa d’agents i recursos existents al territori. Establir 
contactes i interessar-nos pel que fan. 

• Establir aliances amb altres dispositius del territori per explorar vies de col·laboració i 
treball conjunt. Guia de Recursos de diferents agents actualitzada. 

• Participar en conferències i xerrades dels diferents agents per fer-nos presents. 
• Analitzar les dinàmiques de desigualtat i exclusió social i fer-ne una reflexió crítica i 

incorporar l’estratègia comunitària i quina resposta se’n dona des de la comunitat. 
• Fer prendre consciència i minimitzar les barreres físiques o simbòliques generadores 

d’aquesta desigualtat en l’accés i en l’ús dels serveis. 

Joves 

Volem contribuir a millorar l’arrelament de les persones al seu entramat relacional i comunitari 
i generar les condicions perquè s’apoderin i participin: 

• Després d’elaborar i aprovar el Pla Local d'Adolescència i Joventut 2020-2024, el 2024 
farem la valoració de la feina feta durant aquest període i començarem a treballar amb 
joves, entitats, associacions, centres educatius i grups municipals per elaborar 
conjuntament el PLAJ 2025-2029. 

• Després d’aprovar el reglament d’ús de l’Espai Jove, obrirem el seu servei per a totes i 
tots els joves de la ciutat. 

• Identificar les seves fortaleses i capacitats i acompanyar al seu desenvolupament en 
espais i grups del territori. 

• Acompanyar la persona perquè prengui consciència i desenvolupi les seves habilitats 
comunicatives, relacionals i participatives. 

• Ajudar les persones a adquirir la confiança i les habilitats necessàries per afrontar els 
seus problemes i necessitats, conjuntament amb altres persones. 

• Generar oportunitats perquè la persona millori el seu sentit d’autoeficàcia. 

Toxicomanies i salut mental 

• Educar la mirada de la comunitat per veure el “problema” com una oportunitat, 
desenvolupant tallers de sensibilització sobre l’estigma cap a les malalties i trastorns 
mentals. 

• Fer de connector a les persones ateses perquè es vinculin a la xarxa de salut. 
• Visibilitzar i sensibilitzar els agents del territori perquè comprenguin les necessitats i la 

realitat quotidiana de les persones. 
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Persones soles en exclusió social 

Cal millorar l’arrelament de les persones a l’entramat comunitari donant-los a conèixer la vida 
comunitària (esdeveniments festius i culturals, espais de trobada, associacions...) i nous 
escenaris on ampliar la seva xarxa de relacions socials i comunitàries. 

També cal fer una tasca d’aglutinació i enxarxament entre persones veïnes que arriben al servei 
de manera aïllada, generant espais de relació i vinculació entre elles, a través de les següents 
accions: 

• Realitzar sessions informatives o d’acollida on es posi més el focus en els recursos 
comunitaris i el suport mutu i no tant en els recursos institucionals. 

• Generar i aprofitar grups de persones que, independentment d’altres característiques, 
tinguin interessos compartits. 

• Promoure el diàleg i les respostes entre iguals, diluint o repensant el paper del rol tècnic 
i/o expert. 

• Generar processos de suport mutu, d’aliança, entre persones que comparteixen una 
mateixa situació 

• Reforçar i potenciar dinàmiques de suport mutu existents, facilitant que s’hi vinculin 
persones i famílies que no en formen part. 

• I, també, potenciar un model urbanístic i social que contraresti els riscs de la soledat i 
l’exclusió, que sabem que creix en les persones soles que viuen en urbanitzacions, 
ciutats sense activitat o espais de trobada, etc. 

Per nosaltres, aquest seria el punt de partida de la mirada comunitària. Optar per una figura 
professional especialitzada en treball comunitari en el si de l'equip bàsic pot ajudar a generar 
més comunitat i tenir uns professionals més versàtils.  
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Desenvolupament econòmic 
local 
On som? 

El dinamisme econòmic de Berga els darrers anys se situa en la franja mitjana dels municipis 
catalans, i és similar al d’altres ciutats d’interior i el Prepirineu català. La indústria després de les 
crisis històriques s’afiança com un motor principal d’activitat. El comerç és el sector que aporta 
més llocs de treball, i hi ha un teixit de petites empreses i autònoms molt divers amb capacitat 
de satisfer les necessitats de bona part de la població. 

Viure i treballar dignament a la comarca segueix sent el principal objectiu que perseguim en 
aquest àmbit. Per això, la CUP apostem per un model de desenvolupament econòmic basat en 
quatre eixos: 

• L’existència de processos productius que no siguin explotadors, en què l’economia se 
situï al servei de necessitats de les persones, i no pas a l'inrevés. 

• La transició ecològica per fer realitat a escala local l’ús sostenible dels recursos i, a la 
vegada, generar noves oportunitats en els sectors de l’energia, la recuperació, la 
regeneració urbana, la formació, etc. 

• La localització de l’economia, donant forma a multitud de projectes i iniciatives en xarxa 
que connectin les capacitats de les persones amb les demandes de la comunitat. 

• La democràcia en l’economia, cercant noves figures de gestió que facin participar les 
persones de la marxa econòmica de la ciutat. 

A continuació expliquem les principals iniciatives que hem dut a terme i que proposem per als 
propers anys. 

Què hem fet? 

El polígon industrial de la Valldan, peça fonamental de l’economia de la comarca, és una 
infraestructura de la qual no s'havia fet un manteniment adient d’ençà de la seva construcció la 
dècada dels 70. Per això, l’Ajuntament de Berga va elaborar un ambiciós projecte de 
modernització que va quedar en tercera posició al concurs de projectes de millora de polígons 
industrials de la Diputació de Barcelona. L’execució d’aquest projecte ha implicat una inversió 
d’1,3 milions d’euros: 
 

• Reurbanització dels primers 500m del camí de Garreta, del carrer dels Germans 
Farguell i d’un tram de 130m del camí de Can Ballús, amb la renovació completa de 
paviments, voreres, jardins i arbrat, a banda de la creació de noves zones d’aparcament 
i 4 punts de càrrega de vehicles elèctrics. 

• Millores en diferents àmbits: sectorització de la xarxa de distribució d’aigua potable; 
instal·lació d’una pantalla a l’entrada del polígon perquè serveixi de nou directori 
d’empreses instal·lades i per difondre tota mena d’informació; enjardinaments i 
accessos a peu del polígon per millorar-ne la qualitat urbana i el seu ús com a zona de 
passeig; instal·lació de canalització per al soterrament de la xarxa de fibra òptica a la 



53 
 

part baixa del polígon, amb l’objectiu de millorar la qualitat paisatgística i disminuir el 
risc d’avaries; ampliació de la xarxa de distribució d’aigua calenta provinent de la central 
de biomassa a la part baixa del polígon, amb l’objectiu de baixar els costos energètics 
utilitzant una font d’energia renovable provinent dels boscos de la comarca. 

Les botigues són fonamentals per tenir uns carrers vius i són part de la identitat de la nostra 
ciutat. Donada la seva importància, des de l’Ajuntament hem actuat en diferents fronts que hem 
prioritzat per mitjà d’una conversa contínua amb el sector: 

• A nivell comercial, hem situat la unió de botiguers al centre de la dinamització. Per això, 
hem establert vies de col·laboració estables per mitjà d’un conveni amb dotació 
econòmica per a la UBIC per enfortir els comerços, fomentar les activitats als eixos 
comercials i professionalitzar l’entitat. 

• La retenció de consum és una peça necessària si volem que el batec comercial de la 
ciutat continuï. Així, s’ha fet un esforç important per il·luminar la ciutat més i millor en 
època nadalenca, on es concentra una part rellevant de les compres. Els eixos 
comercials llueixen més en aquesta època festiva, i així contribuïm a la circulació de 
diners a la nostra ciutat: els diners que venen de les feines entren a les botigues i en la 
mesura que es reinverteixin a casa s’expandeix l’economia de la ciutat i l’ocupació. 

• En aquesta lògica de retenció del consum la capital berguedana ha estat objecte de 
múltiples campanyes, entre les quals destaca l’Anem de compres a Berga, teixim futur, 
entenent, com dèiem, que per mantenir viu el carrer i el comerç de la ciutat cal apostar 
per la compra local però també subratllant la garantia de qualitat i la sostenibilitat.  

La promoció i planificació dels eixos comercials s’ha consolidat com una manera de treballar 
més estratègica: les botigues dels nostres carrers competeixen amb les grans superfícies que 
cada vegada tenen més i més poder i controlen l’oferta i els preus; els centres comercials de la 
perifèria de la ciutat que en res no contribueixen a la qualitat urbana; el comerç per Internet 
que no paga els mateixos impostos que les botigues i té un gran impacte ambiental, etc. Fins i 
tot, la millora de les comunicacions a vegades tant desitjada fa que ciutats com Barcelona, 
Manresa o Vic siguin més a prop que mai i, amb elles, la temptació de marxar de Berga per anar 
de compres, a buscar serveis professionals... Així hem dotat la ciutat d’eines innovadores per 
apuntalar i projectar els eixos comercials cap al futur: 

• Hem obtingut finançament perquè la ciutat de Berga pogués tenir una Agenda Urbana 
2030. Tenim així, i per primera vegada, un pla estratègic del Barri Vell i altres zones de 
la ciutat que integra el tractament dels aspectes urbanístics, econòmics, ambientals i 
socials. A l’apartat de propostes s’expliquen les prioritats de desplegament. 

• A més, hem apostat per ser dels primers municipis de Catalunya a tenir una Àrea de 
Promoció Econòmica Urbana (APEU), que de moment ha servit per dur a terme un cens 
d’establiments comercials en planta baixa i elaborar les bases d’un pla d’acció de la 
futura APEU, perquè som conscients que més que plans ens cal estratègia, i passar de 
l’estratègia a les accions concretes. Amb tot, volem posar en valor que Berga hagi estat 
una de les deu ciutats elegides a les comarques de Barcelona per desenvolupar una 
prova pilot d’APEU comercial, mostrant que els fonaments que hem construït són 
sòlids. 

 

Hem potenciat les fires com a espais de trobada de persones i empreses de tota la comarca i 
com a mostra de les possibilitats econòmiques del Berguedà per posicionar-se en algunes 
tendències econòmiques particularment valuoses: la proximitat, la sostenibilitat i la creativitat: 
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• Així, hem treballat per captar firaires que comercialitzin productes de proximitat. 
• A la Fira de Santa Tecla hem subratllat els valors agroecològics de les produccions 

berguedanes. També a Santa Tecla hem apostat clarament per reivindicar el sector, i 
hem celebrat ja dues edicions de la Fira de Formatge de Pastors i Pastores dels Països 
Catalans, en estreta col·laboració amb l’entitat del mateix nom. Així potenciem la fira i 
el producte de quilòmetre zero amb segell propi, alhora que defensem l’ofici de pastor.  

• Hem potenciat la Fira de Maig com a aparador multisectorial amb un gest que vol 
reivindicar les possibilitats de futur de la comarca a partir d’unes realitats empresarials 
i associatives ja existents.  

• Hem creat dues noves fires, totes dues amb emplaçament al Barri Vell. Amb la Fira de 
l’Encant de les Ànimes, ampliem l’oferta lúdica de la Trilogia de la Mort durant la vigília 
de Tots Sants. Amb la Fira d’Artesania, fem créixer la Berga Bolet ja que complementem 
l’oferta d’una i altra alhora que col·laborem estretament amb les entitats que hi ha al 
darrere. 

 

Hem enfortit l’economia vinculada a la creativitat social, i a dia d’avui a Berga aquest sector 
aporta uns 250 llocs de treball amb 22 empreses: 
 

• Hem impulsat l’economia cultural i creativa per mitjà d’un plantejament que relliga 
equipaments, esdeveniments i activitats tractores aparentment diverses com la Patum, 
Sant Francesc, la música i el valor del nostre paisatge i cultura. És una estratègia que, a 
banda d’activitat i llocs de treball, enforteix la identitat, ens singularitza i fins i tot ha 
servit per aprovar una taxa per al rodatge de vídeos i pel·lícules amb caràcter comercial 
i publicitari.  

• Hem treballat activament per fer créixer l’economia social i solidària en un moment 
d’auge arreu del país. Així, el programa de Cultura Emprenedora a l’Escola s’ha 
desplegat a tots els centres. Per mitjà de l’Agència de Desenvolupament hem ampliat 
l’assessorament a l’economia cooperativa, facilitat l’accés a finançament a 
subvencions i acompanyat les persones a crear un negoci en format cooperatiu. 

 

Arran de la COVID-19, vam desenvolupar un Pla de Xoc de Dinamització Comercial de Berga. 
D’aquells moments tan durs als hospitals i les cases, i que vam viure amb gran intensitat des de 
l’Ajuntament, volem destacar des del punt de vista econòmic que: 

• No vam tancar el mercat setmanal ni un sol dissabte, trobant l’escletxa legal que 
permetia mantenir-lo obert amb totes les mesures de seguretat. 

• Vam crear una campanya per fomentar el consum en els bars i restaurants de la ciutat 
durant la pandèmia: “Berga per emportar”. 

• Vam fomentar una oferta gastronòmica especial per a la celebració de les festes del 
Corpus de 2021 sota el nom de “Mossec patumaire”. 

Per acabar, si mirem portes endins de l’Ajuntament per tancar l’explicació del que hem fet, hi 
ha dues línies principals que han guiat aquests anys: 

• Un sector públic dinàmic i més dotat de personal en la mesura que ha estat possible. 
Malgrat la importància que té la política econòmica local, el cert és que els municipis hi 
romanen infrafinançats. Així, s’ha fet un esforç notable per incorporar personal per 
cobrir al màxim les necessitats de les empreses, les persones i la ciutat. 

• Una actitud facilitadora basada en una conversa permanent. És a dir, hem aportat una 
certa visió per mitjà de l’escolta que hem traduït amb eines de planificació que al seu 
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torn han servit per captar recursos de les altres administracions; hem actuat per cobrir 
els moments i aspectes més crítics, i hem fet dels serveis públics un veritable sector 
econòmic per cobrir necessitats socials. 

El futur de Berga, el futur del comerç 

El comerç marca l’activitat quotidiana de les persones. Mantenir el pols de les botigues figura 
entre les grans prioritats econòmiques, urbanístiques i socials de la CUP de Berga. 

• Impuls de les Àrees de Promoció Econòmica Urbana. Com ja s’ha dit, Berga és una ciutat 
capdavantera en el desplegament d’aquestes figures noves de gestió dels eixos 
comercials i industrials previstes per llei i amb finançament específic. Els objectius amb 
què treballarem seran millorar globalment l’oferta comercial ajudant els establiments; 
diversificar el mixt comercial i potenciar ofertes que actuïn de locomotores; augmentar 
la massa comercial en especial de comerç no quotidià; i buscar la complementarietat 
amb altres sectors com la restauració, la cultura, l’educació, l’economia social o el 
turisme. 

• Suport directe al sector. En aquest salt endavant aprofundirem en les estratègies que 
han funcionat bé les darrers anys i en posarem en marxa de noves, sempre en 
cooperació amb el sector: 

o Continuarem facilitant la professionalització de l’associacionisme comercial 
perquè el considerem d’interès col·lectiu per a la ciutat. 

o Seguirem potenciant la formació i capacitació dels treballadors i treballadores 
del comerç. 

o Impulsarem la imatge de marca de Berga i el seu comerç. 
o Augmentarem els esdeveniments de carrer; concretament, ampliarem 

subvencions de concurrència competitiva per a entitats obrint una línia pensada 
per fer activitats econòmiques a la via pública i jornades organitzades per 
entitats. 

o Donarem suport al desenvolupament d’una targeta de fidelització comercial 
d’àmbit comarcal, en estreta col·laboració amb la Federació del Comerç 
Berguedà i Berga Comercial. 

o Facilitarem dades obertes per avançar en la transformació digital també en 
aquest àmbit. 

o Estudiarem solucions tipus guixeta per portar les compres pesades de les 
botigues a prop de casa de cadascú. 
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La despesa municipal en comerç: Berga se situa en el grup de municipis catalans que més 

inverteixen en comerç.  Font: portal  Transparència Catalunya. Generalitat de Catalunya . 

 
• Captar activitat a les plantes baixes. Un dels focus d’atenció serà incentivar els usos per 

als locals buits que trenquen la continuïtat comercial. Els mecanismes d’actuació que 
volem posar en marxa són diversos: 

o Facilitar i estimular l’establiment d’activitats econòmiques més diverses que les 
actuals a les plantes baixes; per exemple, localitzant-hi activitats que fins a 
temps recents s’havien fet en despatxos i oficines. Aquesta estratègia ha de 
servir, a més, per alliberar pisos per a habitatge 

o Estímul i intermediació entre tenidors de locals buits i persones que volen 
ubicar propostes de comerç i serveis locals. 

o Bonificacions fiscals per a les activitats en planta baixa. 
• Millora del paisatge comercial a nivell estètic però també simbòlic: 

o Realització d’intervencions en aparadors o a l’espai públic, tant de caràcter 
efímer com permanent. 
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o “Berga Film Commission”. Ampliarem el catàleg d’espais públics susceptibles 
de ser escenari de gravacions comercials, publicitàries o cinematogràfiques per 
promoure la ciutat de Berga. 

o Divulgació de la història dels comerços, dels productes i formes com s’han 
venut al llarg del temps, valors socials, efemèrides, etc. 

o Instal·larem cartelleres digitals en eixos comercials per a la difusió de notícies i 
agenda d’activitats locals per a un impacte positiu en l’afluència de visitants i 
millorant la senyalització comercial de la zona.  

Vegeu complementàriament els apartats d’Urbanisme i Barri Vell.  
 

• Un turisme al servei del comerç. A dia d’avui hi ha evidència que la promoció turística 
a Catalunya, les Illes i el País Valencià no s’ha traduït en un augment de la qualitat de 
vida de la població ni ha fet augmentar la renda disponible. Si baixem l’escala i mirem 
què ha passat al Principat, els grans municipis d’especialització turística (a la costa, a la 
muntanya, a l’interior…) tampoc no ha servit per evitar que el jovent dels pobles se 
n’anés, pogués tenir un habitatge en condicions, etc. A més, s’han massificat els espais 
de major valor i aquests darrers temps hem vist com s’havia de restringir l’accés a 
Pedret, el Pedraforca, els Empedrats, etc. El mateix diagnòstic podem fer amb la Patum: 
més gent no vol dir una millor festa ni ha significat una dinamització econòmica de la 
ciutat en sentit global.  
 
Segurament, el valor econòmic del turisme, en especial d’interior, ha estat aportar 
vendes al comerç i la restauració. I aquesta serà la visió del turisme que defensarem i 
practicarem des de l’Ajuntament. Així doncs, la promoció turística es posarà al servei 
de la captació de despesa amb unes botigues i productes que volem que siguin de 
vocació local ja que això al seu torn dona singularitat a l’oferta. 
 

• Urbanisme comercial: els espais estructurants en el curt i el llarg termini. L’estratègia 
comercial necessita de punts de condensació. Les actuacions urbanístiques de caire físic 
a la ciutat han de permetre una relació positiva amb les botigues, de retroalimentació 
mútua.  
 
En el curt termini: 

o Connexió i nou espai públic entre la plaça del Forn i el carrer Major amb 
l’enderroc de l’edifici de Finques Ciutat. 

o Obertura d’un espai de cotreball als baixos de l’edifici del mercat. Aquest 
projecte ja té les bases establertes en col·laboració amb l’Ajuntament de Berga 
i l’Agència de Desenvolupament del Berguedà. 

o Renovació completa de la plaça de les Cols per donar densitat d’activitat al 
carrer Major. 

o Millora urbana i caminabilitat al llarg del carrer del Roser. 
o Dignificació de la qualitat urbana de l’eix comercial del Vall, creant un entorn 

singular per mitjà de l’estudi i canvi de les paletes de colors de les façanes nord 
i les voltes, amb continuïtat a tota la Ronda Moreta. 

o El valor del paisatge urbà quotidià per evitar la degradació del patrimoni. 
o Contenir la urbanització cap a fora de la ciutat per generar densitat de població 

que ajudi el comerç. 
 

A mitjà i llarg termini: 
o Millora de l’accessibilitat al Barri Vell, amb la creació d’un espai d’aparcament 

a l’edifici del mercat al servei del carrer Major i d’un ascensor entre la ronda 
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Moreta i la plaça Doctor Saló per connectar el passeig de la Indústria la plaça de 
Sant Pere - carrer Major. 

o Creació d’un mercat nou a l’actual edifici dels sindicats que serveixi de 
condensador entre el Vall i el carrer Major. El nou mercat es concep com un 
espai comercial obert i amb espai per barrejar activitats amb la compra 
(exposicions, trobades, concerts, mostres, conferències...), capaç d’exercir un 
veritable rol locomotor del teixit comercial del seu entorn, i per extensió una 
funció canalitzadora i catalitzadora de les relacions socials a la nostra ciutat 

o Concentració del pol de l’economia social, el tercer sector i entitats al llarg del 
carrer Major aprofitant la centralitat i espai servit per les places 

Vegeu els apartats d’Urbanisme i de Barri Vell. 

Mercat i fires  

El mercat setmanal “El Vall” de Berga és un mercat de referència a la ciutat, però també per al 
conjunt de la comarca i fins i tot és punt de trobada per a persones de comarques veïnes. Per 
seguir tenint un mercat referent: 

• Redactarem un concurs públic per a la concessió de noves parades al mercat del 
dissabte i foment de l’accés de marxants que comercialitzin productes de proximitat, 
ecològics i sostenibles, que aportin valor afegit.  

 
En relació amb les fires, i entenent-les com a espais de trobada i cohesió social, seguirem 
refermant el compromís a mostrar les possibilitats del Berguedà en base a conceptes com la 
proximitat, la sostenibilitat i la creativitat. En aquest sentit:  

• Seguirem fent prospecció per tal que el talent i els productors locals segueixin estant 
presents a les nostres fires.  

• Involucrarem el comerç local per incentivar el consum en el comerç de proximitat en el 
marc de les fires, de manera que les fires siguin una oportunitat per al nostre comerç. 
Així, treballarem en promocions especials en el comerç local durant la fira, buscant 
ofertes o descomptes. 

Pol del tercer sector, l’economia social i solidària i de 
l’associacionisme amb activitat econòmica 

L’economia social té una tradició llarga a la nostra comarca que, a més, ha experimentat un 
creixement notables els darrers anys. Les entitats del tercer sector social, les organitzacions de 
l’economia solidària i les entitats sense ànim de lucre amb activitat econòmica constitueixen un 
veritable “pol” econòmic, però que, com a conjunt, no ha tingut el reconeixement adequat. 

Aquest pol aglutina un conjunt de pràctiques econòmiques que ja existeixen i pertanyen a 
camps molt diversos (salut, cures, cultura, educació, lleure, consultoria, arquitectura, 
agroecologia...) i comparteixen tres punts que el fan especialment idoni per respondre a 
necessitats creixents i inspirar una altra economia: la primacia de la vida de les persones per 
damunt de l’obtenció de beneficis econòmics; la gestió democràtica (per exemple, en les 
cooperatives cada soci té un vot), i una actuació responsable connectada amb la seva comunitat. 
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La configuració d’aquest pol econòmic parteix de la idea de situar aquest sector a primera línia 
de la prosperitat i cohesió comarcals. Per fer-ho proposem donar suport a les entitats existents 
en vuit aspectes essencials: 

• Reconeixement basat en el diàleg. El primer pas en la gestació del pol és facilitar el 
reconeixement mutu de les cooperatives, empreses d’inserció, fundacions, 
associacions, etc. que venen de llocs diferents i tenen objectius diversos. La formació 
del pol ha de partir necessàriament de les comunitats d’acció existents i del principi 
d’utilitat. En aquest reconeixement s’incentivarà la convergència de les pimes i 
autònoms que operen amb criteris de proximitat i responsabilitat social de manera que 
el teixit econòmic de proximitat esdevingui subjecte de canvi i part de la matriu local 
d’ESS. Aquest és el camí seguit per les experiències internacionals de referència. 

• Pla estratègic. La creació d’aquest pol és, en realitat, una veritable estratègia de 
desenvolupament local i comarcal. És per això que cal dotar-lo de les eines adequades. 
Així, es proposarà endegar un procés que partint dels grans reptes actuals i de futur 
(desigualtat, salut mental, sostenibilitat, models de lleure...) construeixi capacitats de 
resposta des de l’economia social i solidària. 

• Sensibilització. En les primeres fases de treball caldrà construir el mapa de l’economia, 
emprenedoria i innovació social, i donar a conèixer els resultats conjunts a tota la 
societat berguedana. La sensibilització també implicar donar continuïtat al programa de 
cultura emprenedora cooperativa a l’escola i la fira de cooperatives escolars. Així 
mateix, es posaran en marxa els premis al comerç responsable i la innovació social. 

• Localització. La consolidació i projecció d’un pol cooperatiu necessita, en algun moment 
del temps, una estratègia de localització física de les activitats adequades. Per això es 
treballarà l’oferta d’espais buits i en desús amb els seus diferents valors (centralitat, 
identitat, patrimoni, etc.) per facilitar al sector les possibilitats que consideri més 
adequades. L’eix carrer Major-Barri Vell podria esdevenir un espai d’aparador i 
d’interacció de l’economia social i solidària.  

• Impuls. Es donarà i ampliarà el suport a la creació, consolidació, creixement i 
enxarxament de les entitats, ja que d’aquesta dinàmica depèn en darrera instància la 
viabilitat del pol. Es treballarà específicament amb gestories locals per a capacitar-les i 
incentivar-les a recomanar el model cooperatiu per nous projectes col·lectius de 
caràcter socioempresarial. Així mateix, es facilitaran anàlisis de les cadenes de valor 
(bioconstrucció, alimentació, energia, cultura, recuperació i economia circular...) i les 
possibilitats que obren per les empreses de l’ESS. 

• Formació. Se seguirà oferint formació i facilitant-hi l’accés en àmbits com la creació, 
desenvolupament i gestió d’entitats, coneixement de sectors, experiències de 
referència, solucions tecnològiques, models d’organització, lideratge, competències 
comercials, comunicació, etc. 

• Finançament. L’economia social compta amb un múscul financer creixent que explica la 
seva gran vitalitat. Les finances i assegurances ètiques són presents a molts projectes i 
activitats arreu del país. L’Ajuntament acompanyarà les iniciatives en la cerca de 
recursos i facilitarà ajuts per a projectes i actuacions d’interès comunitari. 

• Projecte emblemàtic: Escola de Salut. Posicionar l’economia social al mateix nivell que 
la resta d’operadors econòmics necessita a dia d’avui i a casa nostra l’existència d’espais 
que empenyin el sector, el connectin entre si i el facin visible per a tothom. A Catalunya 
aquests projectes han pres formes molt diverses: edificis cooperatius, fires, molins per 
generar energia, màsters, espais de cotreball, etc. A casa nostra l’Escola de Salut pot 
esdevenir un centre pioner de projecció de l’economia social i la salut. 
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• Avançar en la transformació feminista de l’economia. El sector social s’han dotat els 
darrers anys de nombroses eines per a l’apoderament de les dones que seran 
potenciades com un referent per a tota la societat berguedana. 

Vegeu també els apartats d'Urbanisme i Barri Vell. 

Alimentació, energia i fusta: les especialitzacions basades en el 
medi 

L’economia del berguedà ha de superar l’actual estratègia de desenvolupament centrada en la 
despesa constant de filons turístics amb un retorn que no s’avalua i aprofitar les escletxes que 
s’han obert els darrers temps per refer les seves bases productives. 

• L’agricultura, ramaderia i alimentació és un conjunt d’activitats que ja a dia d’avui són 
font d’ingressos i creació d’ocupació a la comarca. En aquest sentit, aportarem les eines 
de suport per completar la cadena de valor del menjar, sobretot enfortint la pagesia i 
apropant-la als consumidors i consumidores per evitar l’increment de preus que 
imposen els oligopolistes i afavorir una alimentació sana, de qualitat i de proximitat. 

• L’energia és un dels grans vectors econòmics del futur, tant com a sector com perquè 
entra en l’estructura de costos de totes les empreses. La comarca minera i tèxtil que 
encara avui forma part del nostre imaginari s’explica, en bona part, per les disponibilitats 
d’energia d’aigua i carbó. Ara torna a ser l’hora de la comarca de fer un plantejament 
integral i a llarg termini que d’entrada passaria per: mantenir i millorar la producció 
hidroelèctrica i fer-la més transparent com a primer pas per distribuir-ne socialment els 
beneficis. A més, s’habilitaran els mecanismes necessaris per desplegar l’energia solar 
en cobertes industrials, teulades, sòls erms, sectors urbanitzables sense valors 
rellevants, espais alterats per a infraestructures, àrees degradades o pendents de 
revalorització, etc. Quant a l’energia eòlica es valorarà la seva implantació en espais 
propers al consum i es desenvoluparan en indrets en què els valors del paisatge no 
superin els potencials econòmics. La biomassa és una realitat en funcionament que se 
seguirà potenciant, utilitzant boscos propers. I, finalment, s’esperonarà la producció i 
distribució a la xarxa de biogàs a escala territorial. 

Més enllà de les fonts, s’apostarà per les fórmules socials de producció i consum o 
iniciatives d’energia compartida: comunitats energètiques, autoconsum col·lectiu, 
bancs d’energia, simbiosi industrial, projectes cooperatius... que s’hauran d’adaptar a 
unes necessitats i possibilitats diverses. 

Per tal de distribuir adequadament les càrregues de la producció s’elaborarà i proposarà 
un protocol d’intercanvi energètic en què tots els territoris assumeixin un mínim de 
producció sobre la demanda; en segon lloc, es reconegui l’esforç d’estalvi; i en tercer 
lloc es quantifiquin els fluxos i se’ls assigni un preu just. 

Finalment, es treballarà per a la industrialització del sector i, per tant, la creació i 
consolidació d’empreses de tecnologies de l’energia renovable. Per fer-ho possible, 
s’estudiaran incentius, ajuts i formes d’inversió participada per a projectes innovadors. 
Així mateix, s’oferirà formació i suport tècnic a les empreses en el desenvolupament de 
projectes empresarials locals, finançament, gestió de recursos humans... I es facilitaran 
les aliances entre organitzacions del sector, governs, ciutadania i centres de tecnologia. 
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Finalment, és convenient enfortir el mapa de la formació professional en aquest sector 

i facilitar una xarxa d’empreses de l’energia renovable (vegeu també l’apartat de 
Transició ecològica). 

• La fusta està en condicions de convertir-se els anys a venir en un puntal de l’economia 
berguedana. Per les seves característiques i trajectòria, avui tenim una comarca ja 
posicionada en la tala i processament, la fabricació de productes, la distribució i 
comercialització i fins a cert punt la reutilització i reciclatge. 

En aquest cas, es facilitarà l’adopció de tecnologies noves de la fusta i materials 
innovadors que combinin el rendiment econòmic, la creació d’ocupació de qualitat i els 
guanys de sostenibilitat. Una part important dels productes amb recorregut són per a 
elements de la construcció i regeneració urbana contribuint així a la orientar el sector 
a la sostenibilitat: parets, sostres, edificis, revestiments exteriors, baranes, senyals, 
terrasses, paviments... o fins i tot detalls de façana i decoratius.  

Pels aspectes de formació professional i estudis universitaris, vegeu l’apartat d’Educació. 

El polígon industrial de La Valldan 

El polígon de Berga és una peça clau en l’economia de la comarca. La infraestructura, construïda 
els anys 70 del segle passat, no havia rebut cap inversió fins al 2019. Aquesta millora va poder-
se realitzar gràcies a un ambiciós projecte de més d’un milió d’euros que inicia el camí per 
revertir la situació de desatenció del polígon.  

Si bé aquesta millora és un gran pas pel nostre polígon, som ambiciosos i creiem necessari 
desenvolupar una segona fase de millora. Buscarem el finançament per modernitzar la resta de 
carrers del polígon industrial de la Valldan, en la línia de l'obra ja executada al camí de Can Ballús, 
camí de Garreta i carrer dels Germans Farguell abans relatada. 

Així, es plantejarà una reurbanització completa, amb nous paviments, arbrat, voreres, zones 
d’aparcament, enjardinament i reordenació de serveis als carrers en què per disponibilitats 
pressupostàries no s’han pogut executar les intervencions.  

 
A dia d’avui, l’ocupació de les naus del polígon industrial és altíssima, i això és un tret molt 
positiu. Això no obstant, creiem necessari incorporar informació del polígon industrial de La 
Valldan a la web de l’Ajuntament de Berga destinada a Promoció Econòmica, de manera que es 
pugui tenir informació relacionada amb l’oferta de naus en venda o lloguer, així com del tipus 
de productes i serveis que s’ofereixen al polígon. En definitiva, es posarà a disposició de la 
ciutadania i de potencials ocupants de les naus informació extensa amb les característiques. 
Amb aquesta base de dades reivindiquem el potencial econòmic de la indústria berguedana. 

Queralt 

Queralt és un gran entorn emblemàtic de natura, cultura, salut, lleure i espiritualitat. Des de la 
CUP sempre hem considerat que el futur de Queralt no passa per convertir-lo en un entorn de 
pressió turística sinó de gaudi col·lectiu i divers, d’acord amb els usos creixents que hi està fent 
la societat berguedana. Un espai que val la pena mantenir associat als valors de la tranquil·litat, 
el passeig, la trobada amb altres persones, etc. 

Harmonització d’usos des dels valors d’un paisatge tranquil 
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Amb aquest plantejament, les propostes de la CUP es divideixen en diversos blocs: les primeres 
tenen a veure amb la millora de l’entorn mentre que les segones afecten els aspectes més 
estructurals i de l’edificació. 

• Revisió del POUM amb la definició de quines activitats són les que s’hi poden fer sense 
interferir en les dinàmiques naturals de l’Espai d’Interès Natural Serra de Queralt-Els 
Tossals ni condicionar en excés els altres usos, mantenint el principi de “compatibilitats 
múltiples”. Per regular correctament l’escalada i altres activitats que es fan a Queralt, 
durant aquesta passada legislatura, s’han mantingut reunions periòdiques amb el 
col·lectiu d’escaladors i s’ha arribat a un acord sobre els espais escalables de l’entorn de 
Queralt de manera que es garanteixi tant la seguretat de les persones, la tranquil·litat 
de les aus en els seus espais de nidificació, la preservació de les singulars espècies 
botàniques que hi ha a la serra així com l’ús de la muntanya per a escaladors i 
escaladores. Per fer-ho és imprescindible la modificació del POUM, que actualment 
només permet l’escalada al Roc de l’Alou i a la zona dels Mercadals. 

• Continuar arranjant els camins de Queralt de manera respectuosa amb l’entorn, 
utilitzant materials propis de la zona i adequant els traçats a la mobilitat tranquil·la del 
caminant. Durant aquesta legislatura s’han hagut de fer actuacions d’urgència al camí 
del solell degut als despreniments que hi va haver i s’han reforçat els elements de 
seguretat. Això no ha permès actuar en alguns dels espais on estava previst (camí de la 
baga i de Sant Pere de Madrona), la qual cosa es proposa de fer durant aquesta propera 
legislatura. 

• Pacificar el trànsit i fer compatible la circulació dels vehicles privats amb la seguretat 
de qui camina. És per això que s’ha sol·licitat a la Diputació de Barcelona, que és la titular 
de la carretera que puja a Queralt, que, en alguns trams, segregui l’espai de vianants del 
de vehicles i que marqui correctament els punts on el camí de la baga creua la carretera 
de manera que el vianant hi tingui prioritat i això faci reduir la velocitat dels vehicles. 

• Sensibilitzar sobre el caràcter col·lectiu del paisatge de la Serra i evitar l’ús creixent 
d’aparells musicals en les zones de major concurrència insistint que Queralt és un espai 
de tranquil·litat. 

• Regular la pernoctació de furgonetes i autocaravanes als aparcaments de Queralt i la 
Font Negra per evitar la massificació d’aquests espais. 

• Posada en marxa de la iniciativa Gratitud “per retornar a la natura, el patrimoni i el 
territori els beneficis que generen”. La gratitud inclou causes per implicar-se en la 
preservació d’un espai concret o fer una actuació; l’apadrinament, i també actuacions 
de voluntariat que es fan en un entorn immillorable. 

Reforçar Queralt com entorn educatiu 

• Mantenir la publicació de materials i altres suports (vídeo, discs, etc.) que ajudin a 
conèixer el patrimoni natural, cultural, històric, etc. de la muntanya. Durant aquestes 
legislatures s’han publicat guies de plantes i d’ocells, i durant la propera es preveu 
l’edició de nous treballs al voltant d’altres elements faunístics, florístics, geològics, 
culturals, etc. Tot això relacionat amb el paper divulgador i educatiu dels edificis que es 
pretenen rehabilitar. 

• Renovar, ampliar i endreçar els elements informatius que hi ha en diversos punts de la 
muntanya. Durant aquesta passada legislatura s’han instal·lat cartells que informen de 
la importància de les espècies rupícoles i de la presència a Queralt d’alguns endemismes. 
Durant la propera legislatura es vol seguir en aquesta línia d’explicar els valors naturals 
ampliant el nombre de cartells explicatius i renovant els malmesos. 

• Continuar amb l’organització de cursos per a docents, però alhora oberts a tothom, que 
s’inclouen en el Pla de Formació de Zona del Berguedà i que se centren en el 
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coneixement del patrimoni. Aquests cursos s’han fet els darrers dos anys i es preveu de 
seguir-los organitzant anualment amb la col·laboració del Centre de Recursos 
Pedagògics, l’Exploratori de Recursos de la Natura i el Grup de Defensa de la Natura del 
Berguedà. 

• Col·laborar amb els diferents centres educatius i universitaris en les diverses activitats 
que organitzin i que serveixin per a conèixer millor els paisatges de Queralt. Així s’ha fet 
amb l’escola Vedruna i el seu projecte de Ruta de les Fonts de Queralt que se 
senyalitzarà properament. Igualment, es donarà projecció a les nombroses visites de 
centres universitaris i es procurarà obtenir un retorn de coneixement per a la ciutat en 
forma de treballs, projectes, idees, publicacions, etc. 

Casa del Querot i caseta del funicular de la baga 

• Executar les obres de rehabilitació de la Casa del Querot i de la Caseta del funicular de 
la baga. Durant aquesta passada legislatura s’han redactat els projectes executius de 
rehabilitació i es disposa d’un projecte tècnic per a fer de l’espai de l’antic funicular de 
la baga un punt d’informació i d’interpretació del paisatge de Queralt. 

Pel que fa a la Casa del Querot, està previst convertir-la en un espai d’educació 
ambiental i en el punt central de les activitats a l’exterior de l’Exploratori de Recursos 
de la Natura i de la Mancomunitat de Municipis Berguedans per a la Biomassa. Ambdós 
espais seran dinamitzadors d’activitats culturals i de coneixement. 

Hostatgeria: renovació del bar restaurant i l’allotjament realçant l’edificació històrica (façana 
i baluard) 

La part del Santuari que és propietat de l’Ajuntament de Berga necessita un enfocament renovat 
que faci possible la seva rehabilitació i activació però que no fomenti l’explosió turística (pensem 
per exemple en Siurana al Priorat, la Riera de Merlès, etc.) d’uns usos i freqüentacions que 
actualment funcionen de manera raonable. 

• El primer que volem posar de manifest és que els governs de la CUP hem aconseguit 
posar fi al lamentable episodi Inbergatur i retornar aquest espai als berguedans i 
berguedanes. Aquest, doncs, ha estat el nostre primer i decisiu pas.  

A partir d’aquí, s’exposen les línies que guiaran el nostre programa d’actuació que es desplegarà 
en funció de les oportunitats financeres donat l’elevat cost de la intervenció. 

• Reformulació de l’espai del bar-restaurant, eliminant la part de nova construcció per 
tal d’obrir-hi un gran espai de terrassa. Aquest plantejament no només ha de permetre 
millorar els ingressos, sinó que realça els valors de l’edificació recuperant la vista de la 
façana original i la composició de l’antic baluard. A més, aquesta terrassa ha d’evitar la 
proliferació de taules, paraigües i altres elements al replà del Santuari, tot mantenint el 
seu caràcter tranquil, de passeig i silenciós.  

• Des del punt de vista econòmic, es genera un mirador privilegiat en què la gent pugui 
beure i menjar productes de la terra. La terrassa enforteix clarament la viabilitat 
econòmica del bar-restaurant a llarg termini. Pel que fa al menjador interior, s’habilitarà 
l’espai necessari en zones sense ús com la primera planta i sales annexes per a serveis. 

• Reforma de la zona de pernoctacions a un nombre limitat d’habitacions amb un 
equipament de caire rural i popular com a model que més s’adiu als valors del Santuari. 
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• Concessió de l’explotació dels espais de restauració i allotjament, amb un pacte clar i 
transparent—idealment a càrrec del mateix concessionari per garantir la viabilitat—
sense que es pugui descartar l’obertura per fases. 

• Projecte de mínima petjada hídrica per a portar l’aigua coherent amb les orientacions 
exposades fins aquí i que doni accés a vies d’ajut de les grans administracions. 

• Renovació del model energètic per minimitzar el consum i el cost, evidentment amb 
respecte als valors del paisatge. 

• Manteniment de l’aparcament actual, sense entrar en propostes caríssimes d’ampliació, 
altre cop per evitar la massificació excessiva, i reservant espais per a persones amb 
necessitats específiques en dies assenyalats per mitjà de l’OAC o posada en servei 
d’autobusos puntualment. 

 
Aquest projecte de mirada integral i renovada ha de comptar amb la implicació de tots els actors. 
Així, es promourà la conversa contínua i la coordinació com a manera de treballar per assolir 
resultats. 

Compra pública estratègica i circulació monetària 

La despesa de les administracions públiques, ben dirigida, és un instrument de primer ordre en 
l’impuls del desenvolupament econòmic i social dels territoris. Aprofitant el marc de l’Agenda 
Urbana, ens comprometem a aprofundir en estratègies i actuacions perquè el capital públic 
invertit per l’Ajuntament de Berga es quedi en forma de consum a la ciutat, circulant més 
vegades i durant més temps dins del teixit comercial, productiu i social de Berga, impulsant de 
forma decidida els Objectius de Desenvolupament Sostenible i l’economia social i solidària.  

• Evidentment, l’acció municipal estudiarà i debatrà amb els agents econòmics i socials de 
Berga aquesta i diverses propostes que enllacin innovadores vies d’estímul a la 
circulació monetària, aprofitant el potencial de les eines digitals, amb la despesa 
pública i, sobretot, el capital humà berguedà. 

• També incorporarem clàusules socials, ètiques i ambientals a la contractació i compra 
de béns i serveis per afavorir l’equitat de gènere, fomentar l’ocupació i la inserció 
sociolaboral, millorar la sostenibilitat ambiental i estimular els circuits curts de 
proximitat. 

Així mateix, capacitarem les empreses responsables per garantir les possibilitats de 
concurrència a la contractació pública (vegeu també l’apartat de Gestió de l’Ajuntament). 

Millorar el temps de servei del transport públic per retenir població 

Catalunya és un país desequilibrat des del punt de vista econòmic i territorial. Així, de les 15.000 
persones del Berguedà que treballen, unes 3.500 ho fan a fora, principalment al Bages i l’entorn 
metropolità. L’entrada d’ingressos salarials es pot estimar en uns 100 milions d’euros cada any, 
una quantitat que ja es veu que és vital per a la comarca. Així, la ciutat necessita mantenir 
aquesta població residint per motius econòmics però també perquè és més gent participant de 
les entitats, passejant pel Barri Vell, etc., de manera que l’Ajuntament es proposa incidir-hi en 
dos grans fronts: 

• El primer és participar activament i fomentar el debat obert a nivell dels Països Catalans 
i europeu sobre el teletreball, el cotreball i la jornada laboral. Senzillament l’adopció a 
gran escala de mesures de teletreball o d’escurçament de la setmana laboral—com la 
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prova pilot que es fa a València—facilita que la gent pugui viure a Berga i altres pobles 
de la comarca.  

• El segon eix, més immediat, és pressionar per un transport públic més ben connectat 
amb Barcelona, Manresa, la UAB i altres pols de feina i estudis. La baixada dels preus no 
s’ha correspost amb la millora dels temps de servei i les freqüències.  

o Així, incidirem al Consell Comarcal perquè redissenyi les rutes, sobretot de 
sortida de Barcelona. A les habituals d’Estació del Nord i passeig de Gràcia 
caldria afegir-hi una darrera parada per escurçar els llargs desplaçaments 
interns que es fan a dia d’avui per anar a buscar l’autocar i així reduir 
sensiblement el temps del porta a porta. Així mateix, la localització de la nova 
estació d’autobusos es procura que sigui cèntrica per tal de facilitar un accés 
ràpid i a peu a tots els habitants de Berga. 

o Exigirem més autocars capaços de fer el servei Berga-Barcelona i a la inversa a 
un temps comparable amb el del cotxe privat com a manera d’augmentar l’ús 
del transport públic. 

o Demanarem la millora de les seves prestacions dels autocars de tal manera que 
s’hi pugui treballar durant el viatge. 

o Pressionarem per avançar en l’electrificació dels autocars. 

Vegeu la proposta de l’estació d’autobusos. 
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Cultura 

On som? 

La cultura és el vincle que ens relliga a la nostra realitat i que ens ajuda a crear comunitat, a teixir 
socialment. La cultura crea salut, crea comunitat, arrela i educa. La cultura és perspectiva, 
embelliment i lluita per un món més just. La cultura és xarxa, és dinamització i és, en definitiva, 
poble i vida.  

Treballar per una cultura participativa i inclusiva vol dir enfortir els vincles i les xarxes 
comunitàries, empoderant socialment des d’una perspectiva de dinamització i de creació de 
ciutat, trencant totes les barreres—tant econòmiques com socials—per garantir el dret a 
participar en la vida cultural, posant eines i recursos a l’abast de tothom. 

A Berga disposem d’una gran xarxa comunitària formada per entitats, persones, equipaments 
i esdeveniments, que treballa de manera clau per la cultura i per la cultura popular a la ciutat. 
Dotar tot aquest teixit cultural amb els recursos necessaris i remar de manera conjunta es 
tradueix en la creació d’una ciutat inclusiva, diversa, participativa, fonamentada en aquesta idea 
de la cultura com a vincle i arrel.  

Justament pel gran valor que té aquesta xarxa per a la nostra ciutat, és important seguir 
treballant per una cultura que arribi a tothom, que interpel·li al conjunt dels nostres veïns i 
veïnes—no només com a consumidores, sinó com a generadores. Aquesta és una clau de lluita 
també contra les desigualtats.  

Què hem fet? 

La cultura ha sigut un dels eixos principals de treball de la CUP a l’Ajuntament de Berga, entenent 
la importància comunitària i el paper estratègic que té quan pensem en desenvolupament de la 
ciutat.  
 
Els darrers quatre anys, però, han vingut marcats especialment per la pandèmia de la COVID-19. 
Aquesta situació excepcional ens va obligar a replantejar-nos moltes de les propostes que 
teníem ja iniciades i buscar la manera d’adaptar tot el cicle cultural i festiu a les circumstàncies. 
Malgrat tot, hem realitzat totes les activitats que ens ha permès la normativa, adaptant-les a les 
directrius sanitàries, i incloent noves propostes que s’han mantingut un cop finalitzada la 
pandèmia. La nostra directriu bàsica va ser seguir mantenint tot allò que es podia celebrar, 
entenent la cultura i la cultura popular com un dret bàsic i fonamental.  
 
Hem mantingut i consolidat totes aquelles propostes que ja estaven en funcionament i que 
veiem que funcionaven, apostant per atraure nous públics i per mantenir activitat al carrer en 
la nostra aposta de portar la cultura a espais diversos. És amb aquesta idea que hem consolidat 
propostes com el “Sona B”, el festival de música dels dijous de juliol, o “El Forn”, el festival de 
teatre al carrer.  
 
Aquesta legislatura, a més a més, hem desenvolupat una feina important pel que fa referència 
als equipaments municipals i al patrimoni de la ciutat, invertint-hi i millorant-los.  
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• Al Teatre Municipal, especialment, hi hem projectat tot un seguit de millores destinades 

a adequar els sistemes de seguretat. Aquestes millores implicaran una inversió de més 
de 250.000 € un equipament que no rebia millores des de feia dècades. A banda de les 
millores a l’equipament, al Teatre també hi hem projectat tota una feina de consolidació 
d’una programació de qualitat i diversa i hem treballat per la imatge conjunta que 
aportés aquest afegit de qualitat i de valor a un espai estratègic com el Teatre.  

• Una de les grans apostes que al llarg d’aquesta legislatura hem treballat i sobre les quals 
volem seguir treballant és la dinamització de Sant Francesc com a espai cultural 
clau. Tant l’exposició antològica del pintor berguedà Joan Ferrer com les propostes 
musicals que s’hi han dut a terme i també els usos comunitaris com ara el parc de Nadal 
confirmen que Sant Francesc és una peça clau en la nostra quotidianitat, i el gust de la 
gent per anar-hi i fer-hi coses. Nosaltres hi hem cregut i hem apostat per la creació 
d’espais de diàleg per tal de pensar de manera col·lectiva quin paper ha de tenir Sant 
Francesc en el futur més immediat, buscant el diàleg de l’equipament amb l’entorn i 
relacionant-lo de manera activa amb la riquesa cultural existent a la nostra ciutat.  

• S’ha dut a terme la rehabilitació de la Torre de la Petita, i aquest any 2023 caldrà 
construir un accés definitiu que permeti planificar visites periòdiques al nou espai 
recuperat 

Què farem? 

Drets culturals  

La cultura ha d’estar al centre de la nostra comunitat com a element que ens configura. I és per 
això que volem que tots els berguedans i berguedanes gaudeixin de la cultura i de la cultura 
popular a Berga, partint de la idea de la cultura com a eina clau en la lluita contra les desigualtats 
i per la cohesió social i entenent sempre que som les persones les pròpies generadores de 
cultura, més enllà de ser-ne merament consumidores. 
 
Garantirem l’accés a la pràctica cultural, enfortint i reforçant les polítiques que hem 
desenvolupat els darrers vuit anys en aquest àmbit, millorant l’accés de les persones i dels 
col·lectius a les activitats culturals i als equipaments i posant especial èmfasi en les persones que 
no hi participen habitualment. Volem fomentar la participació activa en el dia a dia de la vida 
cultural, enfortint entitats i teixit associatiu i empoderant el conjunt de la comunitat en la 
pràctica cultural.  
 
Garantirem la diversitat cultural, posant en valor la cultura de totes les persones que viuen a 
Berga a través de la creació de sinergies amb equipaments estratègics com el Museu, el Teatre 
i l’Escola de Música. Generarem, a més a més, espais de trobada i intercanvi per donar visibilitat 
a la riquesa cultural que tenim a la nostra ciutat i generar vincles al voltant de la cultura.  
 
Seguirem portant la cultura a tot arreu, fent-la visible a tots els barris de Berga, teixint ciutat a 
través del calendari d’accions culturals i festives amb la visió de l’Ajuntament com a facilitador. 
Volem que la cultura estigui al centre del nostre dia a dia, als carrers, barris, pistes i places. Al 
centre de la comunitat.  

Llengua 
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• Defensar clarament el català com a llengua comuna i oficial de cohesió social. Assegurar 
que el català sigui la llengua primera en tots els àmbits de la societat berguedana. 

• Suport actiu al model d’escola catalana en llengua i continguts, denunciant les 
conseqüències nefastes que pot tenir per al model escolar català únic i integrador 
l’intent de dividir i discriminar la població escolar per raó de llengua. 

• Garantir també des de l’Ajuntament una educació en el lleure en llengua catalana. 
• Realitzar campanyes estables i continuades de promoció de l’ús de la llengua catalana 

i ajudar a enfortir les organitzacions que ja hi treballen: CAL, Plataforma per la Llengua, 
etc. 

• Fomentar l’ús social del català per aconseguir que la ciutadania s’adreci en català a les 
persones nouvingudes. Combatre el fenomen de “canvi de llengua” que s’observa en 
els catalanoparlants en les converses bilingües, col·laborar amb les entitats 
d’immigrants amb la finalitat d’estimular l’aprenentatge i l’ús del català, coordinar 
l’oferta de cursos de llengua catalana i impulsar programes de voluntariat lingüístic.  

Sant Francesc 

Sant Francesc ha esdevingut un espai clau en la nostra ciutat i en el nostre dia a dia, un eix 
vertebrador de la vida cultural berguedana. I és per això, i entenent la zona estratègica en la que 
es troba i la capacitat de generar vincles amb la resta d’equipaments culturals, socials i 
econòmics que hi ha a la vora, que tirarem endavant el pla director per regular els usos d’aquest 
espai. 
 
Aquest pla director volem que tingui un vincle estret i un diàleg constant amb el seu entorn més 
immediat. Hi proposem, en aquest sentit, la creació d’un centre de talent relacionat amb el 
Conservatori de Música dels Pirineus i amb el Teatre Municipal.  
 
Proposem la creació d’un ecosistema on convisqui un espai de formació professional relacionat 
amb les arts i els oficis vinculats amb l’escena. Cal que inclogui la formació tècnica, de producció 
d’espectacles, direcció, interpretació, etc., amb sales d’assaig i de formació en arts escèniques i 
audiovisuals. Volem sumar amb el teixit cultural i associatiu ja existent a la nostra ciutat i 
comarca, potenciant la interrelació i buscant la creació de noves xarxes i circuits que omplin un 
espai estratègic com és Sant Francesc. 
 
Volem que des d’aquest espai se sumi en reptes socialment rellevants, com la democratització 
de la pràctica cultural, la formació, la creació de nous públics i l’emergència d’un discurs i acció 
cultural que vertebri la ciutat i la comarca. Al mateix temps, volem que situï Berga i el Berguedà 
com a un dels nodes culturals del país.  
 
La definició d’aquest pla director ha d’anar acompanyat d’un procés col·laboratiu amb el conjunt 
de la ciutat i amb els seus agents culturals. A més a més, això també ha d’anar acompanyat d’un 
replantejament urbanístic en aquesta zona, garantint l’accessibilitat i la millora dels serveis en 
aquest espai.  
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Sant Francesc ha mostrat els darrers anys la seva enorme potencialitat per acoll ir activitats i 

esdeveniments, articulant una gran peça d’equipaments i  central itat . Font: Arxiu CUP. 

Cinema Catalunya 

El Cinema Catalunya ha passat de ser un espai abandonat a un del actius de la vida festiva, social 
i cultural al centre de Berga. L’aparició dels Castellers de Berga fa deu anys i la seva aposta per 
aquest espai ho han fet possible, des del voluntariat i l’activisme cultural. 
 
Reconeixem el Cinema Catalunya i les seves activitats com un espai estratègic vital per la ciutat 
de Berga tant com a pol cultural, necessari tant per les entitats de la ciutat com pel seu paper 
en el futur del nucli antic. 
 
Prenem el compromís en facilitar i acompanyar en el procés de legalització de les activitats i usos 
per garantir la continuïtat de l’espai del Cinema Catalunya com a seu social dels Castellers de 
Berga i totes les entitats i activitats que s’hi aixopluguen. 
 
Ens comprometem a facilitar l’accés al finançament per a garantir el futur de l’espai del Cinema 
Catalunya. 
 
Les propostes i accions que fem per adequar i urbanitzar la plaça de les Cols així com les accions 
de millora urbana que afecten al polígon P03 són una mostra i garantia d’aquests compromisos. 

Teatre 

Pel que fa al teatre, seguirem donant suport a la vitalitat cultural i oferta d’elevada qualitat 
produïda des de la mateixa ciutat. Entre les prioritats hi figuren: 
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• Ajudar en la potenciació i dinamització del Teatre de Cal Rosal com un espai històric, de 
gestió associativa i d’importància en la vida cultural dels berguedans i berguedanes. 

• Recuperar el Teatre Infantil Escolar. 
• Incentivar les expressions teatrals al carrer com a eina d’interacció social i dinamització 

del Barri Vell. 
• Potenciar els ajuts a activitats extraescolars teatrals donat que aporta habilitats 

fonamentals . 
• Invertir i executar les reformes normatives. 
• Millorar l’equipament escenotècnic i substituir del parc obsolet. 

Biblioteca 

Les biblioteques arreu del país assumeixen un paper cada cop més rellevant. En aquest sentit, 
els eixos de treball que proposem són: 

• Aprofundir el paper de la Biblioteca en el foment de la lectura més enllà de l'àmbit 
escolar per mitjà d'activitats i esdeveniments especialment pensats per a infants i joves 
amb la intenció d’ajudar a pal·liar els dèficits i desigualtats en la lectoescriptura. 

• Impulsar activitats vinculades al gaudi en matemàtiques, dades, tecnologia i arts. 
• Fomentar l’ús de la plaça Europa com a suport expositiu i per a fer-hi activitats com un 

primer pas per donar més presència a la Biblioteca, els llibres i la lectura arreu de la 
ciutat. 

• Ampliar els fons especials en temes d'interès per a la ciutat. 
• Projectar les múltiples activitats que al llarg de la setmana i els mesos se celebren a la 

Biblioteca. 
• Climatitzar l'espai. 
• Dotar-la del personal necessari d'acord amb el projecte que necessita Berga. 

Pobles agermanats 

Berga segueix sent agermanada amb Gernika (País Basc) Tarascon d’Arièja (Occitània) i Högsby 
(Suècia). De totes maneres, aquests agermanaments han sigut històricament simbòlics i han 
tingut pocs efectes pràctics. Creiem que cal aprofitar el potencial cultural, lingüístic i esportiu 
d’aquests enllaços. Impulsem intercanvis per tal que el nostre jovent convisqui amb altres 
cultures, realitats i maneres de fer. 

• Potenciem els intercanvis musicals i culturals, sobretot els que aprofitin una cultura 
pirinenca compartida. En col·laboració amb els ajuntaments de Gernika i Tarascon, el 
consistori pot promoure iniciatives culturals que incloguin grups culturals o musicals 
occitans, bascos i catalans. Iniciatives semblants—com l’intercanvi entre Askapeña 
Kompartsa i els Castellers de Berga—han tingut un gran èxit en el passat. 

• Fem espacial èmfasi en la valorització i promoció de les llengües minoritzades: eusquera, 
occità i català. El consistori pot fer de mitjancer entre els berguedans que han estudiat 
occità o eusquera i els parlants nadius d’aquestes llengües a Tarascon o Gernika. Malgrat 
el suec gaudeix d’un estat propi, té un nombre de parlants semblant al català. Podem 
aprofitar aquest fet per aprendre la forma de gestió que utilitzen per preservar la seva 
llengua en un món cada cop més globalitzat. 

• Amb el pretext de l’agermanament, podem organitzar intercanvis esportius que 
promoguin les entitats esportives de la ciutat. 

Foment del patrimoni viu i popular 
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Un dels patrimonis més rellevants que tenim a nivell social i col·lectiu és la memòria de la gent 
gran. Ells són la nostra història viva: ens expliquen qui som i d’on venim, i ens acompanyen en 
el nostre procés de créixer col·lectivament. És per aquest motiu que impulsarem iniciatives que 
aprofitin les seves experiències i les seves vivències, aprofundint en el seu coneixement. 
Buscarem valoritzar la part més fugaç del nostre patrimoni, cercant iniciatives que recullin els 
seus coneixements i la seva expertesa sobre oficis, indrets, cançons, contes populars, topònims, 
expressions, vocabulari, celebracions, llenguatge, etc., i la donarem a conèixer a tota la 
ciutadania. 
 
En definitiva, volem fer perdurar les vivències de la Berga del passat—un passat que no volem 
que es perdi i que volem preservar com el patrimoni viu de més valor que tenim.  

Patum 

Després de dos anys sense poder celebrar la nostra festa per excel·lència, l’edició del 2022 va 
ser un repte organitzatiu que va permetre aplicar diverses millores, al mateix temps que es van 
mantenir i incrementar mesures d’obertura i facilitació d’accés a la festa, com ara l’accés al balcó 
de l’Ajuntament a través d’un sorteig obert a tota la població. 
 
Els reptes en la gestió de la Patum dels pròxims anys seran, entre d’altres, la necessitat de 
blindar la festa a nivell legal (sobretot pel que fa referència a l’ús de la pirotècnia o a la Patum 
Infantil), accedint a totes les instàncies de l’administració que calgui; seguir amb el reforç les 
activitats paral·leles (concerts, restauració, catifes de flors); donar empenta a la “marca 
Patum”, amb el llançament de productes oficials com les samarretes d’enguany; reforçar les 
activitat anuals seguint la idea de “Patum tot l'any”; la internacionalització de la festa, etc. 
 
D’altra banda, tot i que l’exposició “La Patum al convent de Sant Francesc” ha millorat 
significativament la possibilitat de visitar les figures de la Patum per part de berguedans i 
visitants, al llarg de la legislatura s’ha recuperat el projecte de la Casa de la Patum per buscar el 
finançament necessari per dur a terme l’obra de rehabilitació de l’Ateneu i l’edifici adjacent. 
Aquesta cerca continuarà fins a aconseguir-lo (vegeu l’apartat Barri Vell per a més informació). 

Festes més participatives 

Malgrat que l’Ajuntament s’encarrega de l’organització de moltes de les celebracions que tenen 
lloc a la ciutat, algunes de les iniciatives com ara la Portal Attack, el Concurs de Boletaires o bé 
la Diada Castellera dels Països Catalans han sortit d’iniciatives ciutadanes i associacions culturals. 
Gran part de la feina de l’àrea de Festes ha de ser la promoció d’iniciatives ciutadanes, i la creació 
d’espais participatius com la comissió de festes han ajudat a avançar en el foment d’unes festes 
més participatives i inclusives.  

Els Elois, una festa amb futur 

Els Elois és una festa ben viva i que hem de projectar al futur donada la seva singularitat, la 
participació de gent de totes les edats i, també i volem remarcar-ho, el n a principis d’estiu. 
 
Després de convidar veterinaris i experts a analitzar la festa dels Elois, queda clar que cal adaptar 
la festa a la normativa actual sobre el tracte d’animals si volem que perduri. Creiem que podem 
convertir aquesta obligació en una oportunitat, i convertir la festa en un esdeveniment més 
didàctic. En lloc d’utilitzar els èquids només com un element de diversió, volem que la festa posi 
èmfasi en la importància d’aquests animals en la història de la civilització humana i parlar del 



72 
 

seu futur, en especial pel que fa a la prevenció dels incendis forestals a les vores urbanes. És 
per això que proposarem fomentar un coneixement més ampli al voltant de l’animal i del seu 
benestar. 
 
Així, formarem les persones que vulguin disposar d’un ruc durant la festa. També apostarem per 
aquesta mirada en la redacció dels plecs contractuals a l’hora de contractar els animals. Volem 
que el proveïdor garanteixi el bon estat de salut dels rucs i que aquests han estat tractats de 
manera ètica. A més a més, apostarem perquè veterinaris i professionals acompanyin la 
passada per tal d’intervenir si algun dels animals pateix.  

Un Carnaval que suma cada cop més gent i perspectives 

El Carnaval de Berga és una festa en auge, amb cada cop més colles berguedanes o de municipis 
propers que hi volen prendre part. Cal aprofitar aquest model d’èxit, compromís i expressió 
social, i treballar amb tot aquest conjunt de persones i grups per tal d’incloure les seves mirades 
a la festa. En aquest sentit, crearem espais participatius on puguin dir la seva i on les seves 
propostes siguin el pal de paller en el desenvolupament de la mateixa festa.  
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Educació 

On som? 

La ciutat de Berga ha de continuar avançant, tal i com ha fet els darrers vuit anys, per consolidar-
se com a espai educador en si mateix, entenent tots els espais i agents educatius com una xarxa 
que connectin l’horari lectiu amb el no lectiu i que ampliïn i garanteixin possibilitats 
d’aprenentatge per a tothom. Per a fer possible aquesta visió àmplia de l’educació, cal continuar 
avançant amb propostes compromeses i amb una necessària implicació col·lectiva. L’educació 
ha de ser popular, basada en les necessitats del poble i gestionada des de la base, implicant el 
màxim nombre d’actors en la proposta i realització d’activitats.  
 
L’educació és bàsica per construir una ciutat inclusiva i per reduir les desigualtats. Sabem que 
malgrat que l’educació obligatòria té la voluntat de garantir l’equitat és en el temps 
d’aprenentatge fora de l’escola—en l’horari no lectiu—on les desigualtats s’incrementen. És 
en aquest punt on cal destinar encara més recursos per tal que tots els infants i joves puguin 
accedir a activitats extraescolars. 
 
Els darrers anys hem viscut situacions socialment complexes; una pandèmia mundial lligada a 
una situació de crisi global ha accentuat els problemes de salut mental, especialment d’infants i 
joves. A més, l’accés a l’ús de pantalles des d’una edat molt primerenca i l’increment de 
digitalització als espais d’aprenentatge ja està provocant problemes d’addicció i sedentarisme.  
Una ciutat educadora ha de fer front als reptes que sorgeixen de manera col·lectiva i global, 
ha d’entendre que els destinataris de les seves propostes són totes les persones que hi viuen i 
ha d’entendre l’educació d’una manera transversal, multidisciplinària i integradora amb les 
dinàmiques socials que envolten escoles, instituts i centres en general. També cal que inclogui 
un model pedagògic, democràtic i participatiu que s'allunyi de la rigidesa tradicional i que vagi 
encaminat a fomentar l'esperit crític. 
 
Per garantir que Berga sigui una ciutat educadora real, cal vetllar també perquè els centres 
educatius tinguin tots els recursos necessaris per poder desenvolupar la seva tasca. Des de la 
regidoria ens comprometem a posicionar-nos per la defensa dels recursos dels centres 
educatius i a reivindicar la no reducció de plantilles, oferint acompanyament a les escoles en 
les demandes al Departament d’Educació. 

Què hem fet? 

Berga, espai educatiu 

Fa ja vuit anys que vam adquirir el compromís de treballar per fer de Berga una ciutat educadora 
real, amb una clara aposta per fer de qualsevol espai del nostre entorn un espai d’aprenentatge, 
per fer que tots els ciutadans i ciutadanes de Berga siguin alhora actors i receptors d’aquests 
aprenentatges, per donar eines a nois i noies, joves, grans, docents, famílies, etc. que els 
permetin créixer en experiències i coneixements, en relacions i emocions, i, així, construir 
plegats una ciutat millor.  
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En aquest sentit, s’han dut a terme diferents projectes adreçats tant a l’alumnat dins de l’horari 
lectiu com a les famílies i als docents. D’entre ells en destaquem:  

• L’Escola de Famílies, una aposta de fa set anys que amb el temps ha anat diversificant 
les seves propostes i que intenta donar resposta a les demandes de les famílies i de les 
escoles, a més de generar espais compartits per tots els membres de la família per 
treballar temes relacionats amb la psicomotricitat, el medi ambient, l’alimentació 
saludable, etc. 

• L’organització de cursos oberts a tothom però al mateix temps inclosos dins del Pla de 
Formació de Zona del Departament d’Educació. Cal destacar els que s’han fet de 
coneixement del medi natural, de jocs tradicionals, de percussió corporal… Aquests 
cursos s’han fet amb la col·laboració d’entitats (Exploratori RN-UPC, GDNB) i del Centre 
de Recursos Pedagògics. 

• La consolidació del projecte de cultura emprenedora (amb el mercat de cooperatives 
com a colofó final), un projecte que entusiasma molt als nois i noies de cicle superior i 
que està molt ben valorat pels docents pels valors que treballa. 

• Col·laboració amb el programa d’innovació pedagògica de Recerca, Innovació i Servei  
que pretén aprofundir en l’aprenentatge competencial de l’alumnat de l’ESO. S’ha fet 
amb el projecte “Amphibia” d’alumnes de 4t d’ESO de l’Institut Serra de Noet. 

• La consolidació del projecte Superfilharmònics de l’EMMB amb l’extensió a alumnat de 
5è i 6è de primària i a l’escola d’Avià. 

• L’organització de cursos de Scrabble per a alumnat de 5è i 6è a les escoles de primària i 
d’un campionat comarcal amb alumnat d’escoles i instituts amb la finalitat d’aprendre 
la llengua de manera lúdica. 

• la continuïtat de les trobades escolars de primària (cicle inicial, cicle mitjà i cicle 
superior) que es fan trimestralment en places del Barri Vell de Berga i que són espais de 
trobada per a l’alumnat dels diversos centres educatius de la ciutat.  

 
Fa vuit anys que vam prendre el compromís d’invertir recursos en millorar els espais 
d’aprenentatge de titularitat municipal i que també ho fes el Departament d’Educació en aquells 
espais en els quals té l’obligació de fer les inversions per a la seva millora, adequació i reforma. 
Durant els anys en què hem governat s’han dut a terme les següents obres de millora: 

• Renovació del pati de l’escola Sant Joan. 
• Nova pavimentació del pati de l’escola Santa Eulàlia. 
• Renovació i ampliació de la cuina de l’escola Sant Joan. 
• Obres de millora en la cuina de l’escola Santa Eulàlia. 
• Renovació de l’arbrat a les escoles Sant Joan i Santa Eulàlia.   
• Instal·lació de plaques solars a l'escola Sant Joan. 
• Instal·lació de plaques solars a l'escola bressol Flor de Neu. 
• Canvi de lluminàries a l’escola La Valldan. 
• Canvis dels tancaments a l’escola Santa Eulàlia. 
• Canvis de tancaments a l’escola bressol Flor de Neu. 
• Construcció d’una nova escala d’accés a l’escola Santa Eulàlia. 
• Treballs de millora de la seguretat en les escales d’emergència de l’escola Santa Eulàlia. 
• Obres de millora a la teulada de l’escola bressol Flor de Neu. 
• Renovació de terres i col·locació de sòcols a les aules de l’escola bressol Flor de Neu. 

I s’estan duent a terme o estan planificades les següents intervencions: 

• Renovació de lavabos a l’escola Santa Eulàlia (en curs). 
• Canvi de paviment del gimnàs a l’escola Sant Joan (a finals del curs 22-23). 
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• Reparació d’elements de façana a l’escola Santa Eulàlia (a finals del curs 22-23). 
• Reforma de la casa del conserge a l’escola Sant Joan (en curs). 
• Retirada de fibrociment, canvi de tancaments per millora energètica i instal·lació 

d’ascensors a l’escola de Sant Joan (a finals de curs 22-23). 
• Retirada de fibrociment i canvi de tancaments per millora energètica a l’escola de Santa 

Eulàlia (a finals de curs 22-23). 

Durant aquests vuit anys hem treballat perquè les desigualtats socials que existeixen en la nostra 
societat no es veiessin reflectides als espais educatius, per fer tot el possible per avançar en 
l’equitat i les oportunitats educatives i contra la segregació escolar, per ser al costat dels centres 
en la seva demanda dels recursos necessaris per fer de les escoles realment espais inclusius. 
Això s’ha fet: 

• amb una Oficina Municipal d’Escolarització (OME) eficient, en contacte constant amb 
els centres educatius, inspecció educativa, l’EAP i la coordinadora LIC. 

• amb la participació a les comissions de garanties d’admissió que fan possible 
l’assignació de centre educatiu a les famílies, tot vetllant perquè no es produeixi 
segregació escolar. 

• formant part de la comissió de participació, la qual recull les necessitats i voluntats dels 
centres educatius del municipi, principalment en allò que es refereix a les línies i ràtios 
que caldria tenir en cadascun dels centres. 

• dialogant amb el Departament en les taules de planificació, on hem traslladat els 
resultats de les comissions de participació i on hem exigit les inversions necessàries als 
centres de titularitat pública. 

• col·laborant amb escoles i instituts durant la pandèmia, repartint material escolar a 
aquelles famílies mancades dels elements bàsics per a seguir el curs telemàticament i 
oferint connexió wifi gratuïta a l’alumnat de secundària que no en disposava. 

Això és el que volem seguir fent aquests propers quatre anys, donant continuïtat a tots aquells 
projectes que hem anat generant i polint, treballant al costat de les famílies i dels docents, i 
ampliant les oportunitats d’aprenentatge al llarg de la vida per a tothom. 

Què farem? 

Fem xarxa 

Pensem que en aquesta aposta per una ciutat educadora és bàsic teixir una xarxa de relacions 
entre diferents agents educatius i entre alumnat, docents i famílies de diferents centres. En 
aquesta línia, plantegem consolidar i ampliar projectes ja iniciats i plantejar-ne de nous: 

• Consolidació de l’Escola de Famílies. Un projecte que ha anat creixent i consolidant-se 
des de que va néixer ara fa 7 anys, que ha vist augmentar el nombre de participants, i 
on s’ha implicat tota la comunitat educativa en la programació de tallers, xerrades i 
activitats familiars. En el proper mandat obrirem una nova línia de treball en relació als 
Espais de criança (vegeu l’apartat de Feminisme). 

• Organització de cursos inclosos al Pla de Formació de Zona per oferir suport en les 
necessitats formatives del professorat i, alhora, cursos oberts al conjunt de la 
ciutadania. 

• Foment del treball cooperatiu amb el projecte de Cultura Emprenedora (mercat de 
cooperatives escolars) que està coordinat des de l’àrea d’Educació de l’Ajuntament.  
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• Projectes conjunts entre l’Escola de Música i Conservatori dels Pirineus i les escoles de 
règim general. Creiem que comptar amb un centre artístic a la ciutat ha de possibilitar 
que l’accés a la pràctica artística sigui un dret per a tothom. Ja fa uns anys que s’estan 
desenvolupant projectes en aquesta línia com el Superfilharmònics—que apropa la 
pràctica musical a infants de primària—, el projecte Escena, la Música per a nadons, les 
xerrades sobre història de la música… Tots aquests projectes cal consolidar-los i treballar 
de bracet amb els professionals l’EMMB. A més, cal enfortir les col·laboracions de 
l’EMMB amb les festes i actes de la ciutat i amb la programació del Teatre i de l’espai 
cultural de Sant Francesc. 

• Suport als centres educatius en les demandes al Departament d’Educació. El 
Departament ha de complir amb la seva obligació de garantir una educació de qualitat 
per a tothom, posant-hi els recursos necessaris. Treballant en xarxa, com a municipi, 
tenim més força per fer realitat aquestes demandes. 

• Impulsar trobades intergeneracionals d’intercanvi per descobrir i recollir el patrimoni 
oral, en què els infants i joves puguin aprendre de la gent gran i viceversa. Posar recursos 
per poder donar a conèixer aquest patrimoni a la ciutadania. 

• Oferir una programació cultural adreçada a l’alumnat de les escoles en horari lectiu. 
• Implicar els equipaments municipals (Biblioteca, Museu, espai de Sant Francesc…) en 

la programació d’activitats per infants i joves de manera coordinada amb les escoles 
(clubs de lectura per a infants, tallers artístics, exposicions…). 

• Continuïtat de la col·laboració amb els equips directius i AFAs dels diferents centres 
educatius de la ciutat. L’assistència a tots els Consells Escolars és fonamental per a poder 
conèixer les seves necessitats. 

• Organització d’una Marató Viquipèdia anual amb l’objectiu de posar a l’abast de tothom 
a través d’internet els diferents valors que té la ciutat de Berga i el seu entorn: històric, 
natural, literari, polític, associatiu... Aquesta marató s’organitzarà amb la implicació de 
les diferents entitats i associacions de la ciutat que seran les responsables d’elaborar i 
penjar la informació per generar coneixement compartit. 

• Defensa del català com a llengua vehicular en tots els àmbits educatius: no només dins 
de la pròpia institució d'educació formal sinó també en les relacions que es poden 
establir entre persones en aquest espai, o en qualsevol altre espai o situació educativa. 
Per dur-ho a terme, proposem: 

o Fer una campanya d’àmbit local de promoció de la llengua amb la col·laboració 
del Consorci per a la Normalització Lingüística. 

o Organitzar concursos en català, com ja s’està fent amb l’Scrabble. 
o Organitzar conjuntament amb el CPNL xerrades adreçades a monitors i 

entrenadors que treballen amb entitats de lleure infantil i juvenil per reflexionar 
sobre la importància de l’ús del català, i la seva presència en les propostes 
d’educació en el lleure. 

o Donar suport al CPNL per fer més fortes les seves activitats com la de les parelles 
lingüístiques, i fer-les efectives, d’una manera particular, als centres educatius 
amb la col·laboració dels seus equips directius, docents, AFAs i famílies.  
  

o Reprendre les col·laboracions amb Casa Àsia i el seu programa AFEX-Aprenem 
de parelles lingüístiques per tal de formar persones adultes nouvingudes.  

• Coordinació d’Escoles Verdes (escoles i instituts): establir diferents espais de trobada 
per tal de treballar temàtiques relacionades amb el medi ambient, de manera que 
puguin tenir impacte més enllà del centre educatiu i arribar a la ciutadania. 

• Reactivar el Consell d’infants de manera que tingui continuïtat i que sigui útil, amb un 
treball des del centre educatiu que posi les bases, i amb un calendari establert des d’inici 
de curs. 
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Equitat i inclusió  

Una ciutat educadora ha de garantir que tots els infants i joves puguin tenir accés tant a 
l'educació formal com a la no formal amb igualtat d’oportunitats. Cal treballar encara més per 
reduir les desigualtats que s’agreugen especialment en totes aquelles activitats que es 
produeixen fora de les escoles, afavorint que totes les famílies hi tinguin accés i proposant 
activitats que tinguin com a objectiu la millora de l’autoestima, la cohesió social i el respecte cap 
a la diversitat. 

• Continuar amb la bona feina de l’Oficina Municipal d'Escolarització per tal de garantir 
una distribució equilibrada de l’alumnat que permeti la seva integració al centre i 
afavoreixi la cohesió social. 

• Desplegar un sistema de fiscalitat progressiva a l’Escola de Música i a l’Escola Bressol 
(en els períodes no gratuïts). Els equipaments educatius de titularitat municipal han de 
garantir l’oportunitat d’accés a tothom i els ingressos no han de suposar-ne un obstacle. 
Amb un sistema de fiscalitat progressiva facilitarem que cadascú pagui una quota en 
funció dels ingressos de la unitat familiar. Actualment, la Diputació de Barcelona està 
elaborant un estudi per valorar com es pot dur a terme.  

• Elaborar, juntament amb l’àrea de Serveis socials, un sistema de beques per a activitats 
extraescolars. Més enllà de l’oferta de titularitat municipal, cal garantir l’accés a 
activitats formatives, esportives o de lleure educatiu a tots els infants i joves.  

• Portar a terme un programa d’extraescolars formatives cofinançades a les escoles 
públiques de tal manera que es disposi cada dia d’una hora al migdia d’activitats a 
totes les edats amb l’objectiu d’augmentar les oportunitats d’aprenentatge guiat. 

• Defensa del català com a llengua de cohesió, amb propostes per fomentar-ne l’ús en 
col·laboració amb el CPNL, tal com hem exposat en el punt anterior. 

• Oferir tallers de suport educatiu per tal d’orientar i acompanyar l'alumnat en el seu 
procés educatiu, especialment aquell no graduat o en risc d'abandonament escolar i les 
seves famílies. 

• Continuar treballant, conjuntament amb l’àrea de Feminisme, per oferir tallers a través 
de l’Escola de Famílies per a la prevenció de les violències masclistes i LGTBI-fòbiques. 

• Garantir que el Centre obert pugui oferir un servei de reforç escolar suficient per donar 
resposta a les necessitats dels infants i joves, treballant de la mà de l’àrea de Serveis 
socials. 

• Escola d’educació especial Llar Santa Maria de Queralt: cal una política comarcal per 
garantir que l’escola pugui comptar amb la dotació de personal necessària per atendre 
correctament i amb el màxim de qualitat les persones usuàries.  

Educació al llarg de la vida 

Més enllà de l’educació obligatòria cal vetllar perquè tothom pugui continuar aprenent i 
formant-se, ja sigui per motius professionals o per desenvolupament personal i gaudi. En aquest 
sentit, proposem diferents línies de treball que van des de la formació universitària fins a tallers 
més puntuals i xerrades divulgatives. 

• Formació professional i universitària en el marc del projecte Escola de Salut de Berga 
(vegeu l’apartat de Salut). 

• Formació professional artística: Sant Francesc és ja un espai clau de la ciutat, 
vertebrador de la vida cultural. En la proposta que esdevingui un pol cultural encara més 
potent hi tindrà un paper important l’oferta de formació professional lligada als oficis 
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de les arts escèniques en totes les seves vessants, des de tècnics de vídeo i so a 
producció d’espectacles, sobretot vinculant-ho a la digitalització 

• Aula universitària. Estudiar la localització a Berga d’una formació universitària (cicles 
formatius de grau superior, postgrau, màster) lligada a la imatgeria festiva, i a 
vinculació de les belles arts i artesanies tradicionals amb la digitalització. La Patum, 
sens dubte, és un element clau per fer de Berga un lloc de referència. 

• Centre de Formació d’Adults i Escola Oficial d’Idiomes: aquests centres tenen la seu a 
Berga però són d’abast comarcal. Cal que des del Consell Comarcal es treballi perquè la 
comarca tingui l’oferta educativa que li cal, no lligada a la seva demografia. Cal fer 
possible que l’EOI ofereixi cursos d’altres llengües (italià, alemany, àrab...) aprofitant els 
docents d’EOI properes, demanat-ho als serveis territorials amb una visió comarcal. El 
mateix succeeix en el cas del CFA: l’oferta s’ha d’adequar a les necessitats, des d’un punt 
de vista comarcal. Cal, al mateix temps, un mapa a nivell comarcal dels circuits de 
formació de manera que no quedin llacunes sense cobrir ni hi hagi duplicitats. Això 
requereix d’una coordinació des del Consell dels diferents agents formadors (CPNL, CFA, 
ACEB, Creu Roja, Càritas...). 

• Donar suport administratiu a l’Escola bressol per tal d’alleugerir d’aquestes càrregues 
les educadores i permetre que puguin dedicar més temps a l’atenció a l’aula i a la tasca 
educativa. Caldrà, també, acabar de redactar i consensuar amb les diferents parts el 
reglament de règim intern. 

• Potenciar les xerrades i tallers per a gent gran, juntament amb l’àrea de Serveis socials, 
per tal que les persones grans puguin tenir una oferta àmplia i ajustada a les seves 
necessitats. 

• Renovació pedagògica: donar continuïtat al cicle de xerrades i debats iniciat el curs 
passat sobre el procés de renovació pedagògica que visqué el país a principis del segle 
XX. 

• Publicació del llibre «Les nenes del parc» sobre la Colònia Escolar Permanent de Berga. 
Tenim un ajut de 4.000 € per a la publicació. 

• Col·laboració amb la universitat pública, renovant el conveni l’Exploratori dels 
Recursos de la Natura (UPC) de manera que seguim oferint i acollint des de Berga les 
diferents activitats de llarg recorregut a la ciutat i ideant-ne de noves: Fira del 
coneixement, Universitat Catalana d’Estiu de la Natura (que celebra 30 anys a Berga), 
Cursos Explora, Nit de la Recerca (iniciada enguany) i Fòrum de Joves Talents de 
Catalunya (8a edició a Berga).  
 
Fer els passos necessaris perquè l’edifici dels Jutjats Vells sigui rehabilitat per la 
Generalitat, passi a ser de titularitat municipal, i esdevingui seu d’aquestes activitats. 
 

• Seguir col·laborant amb el Departament d’Educació en l’oferta dels Plans de Transició 
al Treball (PTT). Des del curs 2010/11 la formació que s’oferia era d’Auxiliar de vendes, 
oficina i atenció al públic i a partir del curs vinent serà d’Auxiliar en centres sanitaris, la 
qual cosa creiem que afavorirà més la incorporació de nou al sistema educatiu i bé la 
inserció al món laboral d’aquelles persones que han finalitzat l’ensenyament obligatori 
sense tenir el títol de graduats en ESO. 

Un mapa renovat de la formació professional 

L’actual mapa de la formació professional a Berga i comarca que es pot veure a la figura següent 
ha d’evolucionar almenys en dues direccions quant a les especialitats i dues més respecte a les 
maneres de fer: 
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• Donar resposta al teixit productiu existent, adaptant l’oferta a les necessitats presents i 
futures. 

• Incorporació d’estudis vinculats als sectors estratègics de futur on l’oferta és molt prima. 
Significativament: energia, sanitat, comerç, alimentació, informàtica i tèxtil, així com 
fabricació, instal·lacions, manteniment i recuperació en general. 

 
Formació professional per especial itats a Berga i comarca.  Font: Generalitat de Catalunya. 

• Els avenços en aquest sentit s’han de produir per mitjà d’una visió estratègica de Berga, 
comarca i país, en diàleg amb tots els agents i el lideratge públic, i incorporant el jovent 
de la comarca en els esquemes de governança a través de processos de decisió amb 
coneixement de causa. 

• Així mateix, cal desplegar al màxim les possibilitats de sensibilitzar els treballadors i 
treballadores en relació amb les vocacions productives del Berguedà. Per això es 
promouran tallers de coneixement, jornades de resolució de reptes, visites a 
iniciatives d’interès, etc. per tal d’aproximar els sectors, innovacions i professions a la 
ciutadania. 

 
Vegeu també l’apartat de Desenvolupament econòmic local. 

La universitat al Berguedà 

Dotar la comarca d’estudis universitaris és un vell objectiu que, amb el temps, ha assolit èxits 
importants que cal seguir potenciant, com les activitats de formació al llarg de la vida 
desenvolupades en conveni amb l’Exploratori dels Recursos de la Natura (UPC): la Fira del 
coneixement, la Nit de la Recerca, el Fòrum de Joves Talents de Catalunya o la Universitat 
Catalana d’Estiu de la Natura, Altrament dit, iniciatives en l’àmbit de la ciència, la tecnologia i la 
sostenibilitat.  
 
Obrirem converses renovades amb les universitats per tal d’acollir estudis, conscients que és 
una aposta de llarg recorregut per la qual cal treballar des d’ara. Ho farem amb aquestes 
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orientacions que s’acabaran de perfilar amb el diàleg de tots els agents, tant berguedans com 
externs (universitats, departaments, etc.): salut (relacionada amb el medi), especialitzacions 
econòmiques pròpies, arts (música, imatgeria festiva, esdeveniments… amb èmfasi a la 
combinació entre belles arts, artesanies i digitalització). 

• Donar una resposta proactiva a la previsible manca de professionals sanitaris amb 
l’Escola de Salut potenciant la recerca i formació professional i universitària en aquest 
camp de futur, sobretot en la seva relació amb el medi, la comunitat, etc. (vegeu 
l’apartat de Salut). 

• Vincular l’oferta d’estudis amb les activitats econòmiques estratègiques de la 
comarca: fusta, energia, alimentació i comerç. 

• Crear una aula universitària que ofereixi formació superior en imatgeria festiva i explori 
les possibilitats de la combinació de belles arts, arts manuals, oficis creatius i artesans 
amb la digitalització. 

• Subratllar la importància de la innovació industrial i la transferència que vinculi la 
universitat amb els sectors productius i la comunitat. 

• Desplegar iniciatives de col·laboració que facilitin la transició de la universitat a 
l’empresa local. 

• Oferir espais propicis de la ciutat que siguin funcionals entre el catàleg de d’edificacions 
infrautilitzades o en desús, en especial Sant Francesc i l’edifici dels Jutjats Vells. 

• Destinar recursos econòmics propis i cercar-ne d’externs per desplegar el projecte. 
• Reclamar a la Generalitat de Catalunya la distribució de grans equipaments (universitats, 

museus, centres de recerca...) pel país com a eina de reequilibri territorial, encara més 
davant el tancament de la mobilitat de Barcelona a les persones que viuen a les 
comarques. 

Prevenció en l’ús de pantalles i minimització de la presència dels 
mòbils a l’escola 

Les polítiques europees i les del Departament d’Educació han fet una aposta molt clara, abocant 
molts recursos cap a la digitalització dels centres educatius. Moltes empreses del sector digital—
grans corporacions tecnològiques que vetllen només pels seus propis interessos—s’han 
organitzat per tal d’influir en les polítiques públiques. Han aconseguit ser presents en la gran 
majoria de centres educatius, especialment després de la pandèmia. 
 
Al marge d’això, hem començat a veure que tot i que l’ús de pantalles (ordinadors, mòbils, 
tauletes…) ofereix moltes oportunitats, també comporten molts riscos pel conjunt de la 
ciutadania, especialment els joves—un col·lectiu en què creixen molt ràpid els problemes de 
rendiment acadèmic i de desenvolupament evolutiu, el risc d’addicció, l’assetjament digital i el 
sedentarisme. En aquest sentit, les escoles ja tracten aquesta temàtica a dins dels seus centres, 
però cal sensibilitzar i orientar les famílies i tota la ciutadania per tal de prevenir les possibles 
conseqüències. Des de l’Ajuntament podem incidir en aquesta qüestió a partir de diferents 
accions: 

• Tallers i xerrades a l’Escola de Famílies i a les escoles. 
• Conscienciació social de la problemàtica conjuntament amb Salut. 
• Oferir activitats extraescolars sense pantalles que requereixin treballar amb el cos 

(artístiques, esportives, de coneixement de l’entorn…). 
• Posicionament polític en contra d’acceptar el control de les grans corporacions 

tecnològiques en l’àmbit educatiu. 
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Així mateix, encetarem un procés de diàleg amb tots els centres escolars per tal de debatre i 
avaluar els impactes de la presència dels mòbils a les escoles a tots els nivells de cara a adoptar 
estratègies que minimitzin els efectes negatius en l’atenció, capacitat de concentració, 
possibilitats de desconnexió, etc. 

Espais educatius 

Cal seguir treballant, com hem fet els darrers 8 anys, en millorar els espais educatius i garantir 
que siguin totalment accessibles. A més, cal ampliar la mirada i entendre que les escoles 
necessiten obrir-se a l’exterior i poder comptar amb nous espais educatius més enllà de les 
aules. 

• Desenvoluparem el projecte d’ús de l’Anella Verda com a espai d’educació ambiental, 
un projecte redactat la passada legislatura per part de la Diputació de Barcelona a 
petició de l’Ajuntament de Berga i que permetrà posar en valor els elements naturals de 
l’Anella Verda. 

• Encarregarem la redacció d’un projecte de rehabilitació de la caseta de pescadors de 
Pedret perquè pugui esdevenir un espai d’educació ambiental dins l’Anella Verda. 

• Afavorirem, com ja s’ha fet aquesta passada legislatura, que espais ciutadans—com, per 
exemple, el parc del Lledó—s’incorporin com a espais educatius habituals en la 
dinàmica dels centres. Per a fer-ho possible facilitarem l’adequació d’aquests espais. 

• Potenciarem el paper de Cal Rosal com a entorn d’aprenentatge donada la seva història, 
vitalitat i singularitats, que enllacen passat, present i futur. 

• Buscarem el finançament que permeti l’execució dels projectes de la Casa del Querot i 
la caseta del funicular de la baga com a espais d’educació ambiental i d’interpretació 
del paisatge de la serra de Queralt. 

• Licitarem el contracte dels camins escolars i ampliarem els espais de petó i adéu amb 
la voluntat de fomentar als centres educatius una mobilitat sostenible i segura. 

• Pel que fa a la millora i manteniment dels centres educatius, tot i que moltes de les 
actuacions que s’han dut a terme el passat mandat haurien d’haver estat assumides pel 
Departament d’Educació, des de l’Ajuntament hem apostat per tirar-les endavant 
pactant un finançament a parts iguals. De cara a la propera legislatura, caldria seguir 
exigint al Departament que assumeixi totes aquelles intervencions de reforma, 
ampliació i millora que li corresponen, entre elles les recollides en els projectes 
executius redactats el 2018-19 per la Gerència d’Educació de la Diputació de Barcelona 
per a les escoles Sant Joan i Santa Eulàlia. Aquestes actuacions es poden concretar en: 

 
A l’escola de Sant Joan: 

• Col·locació de pèrgola / tendals (espai d’ombra) al pati. 

• Renovació dels tancaments. 

• Retirada del fibrociment. 

• Instal·lació d’un ascensor. 

• Renovació dels dos punts d’accés a les escales (tancaments i accessibilitat). 

• Reforma dels vestidors del pati. 

• Adequació de la guingueta del parc del Lledó (ús del parc com a espai educatiu per part 
de les escoles). 

 
A l’escola de Santa Eulàlia: 

• Renovació de tots els lavabos.  

• Reforma del gimnàs: teulada, tancaments, vestidors, lavabos… 

• Retirada del fibrociment. 
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• Execució de noves fases del projecte de millora de pati: pavimentació del pati superior 
d’entrada, creació d’espai d’ombra (pèrgola), canvi del talús per espai de grades, 
col·locació d’elements lúdics (tobogan) que comuniquin els dos nivells de pati… 

 
A l’escola de La Valldan: 

• Augment d’espai: planificar amb el Departament la manera de dotar l’escola de més 
espai, tant exterior com interior. 

• Millora/ampliació de l’espai de menjador. 

• Eliminació de les humitats del gimnàs. 

• Col·locació de plaques solars fotovoltaiques.  

 
A l’Escola Municipal de Música de Berga: 

• Adequació d’espais subterranis per a arxiu i magatzem. 

• Instal·lació d’humidificadors. 

• Correcció de degoters i d’elements de façana. 
 

A l’escola bressol Flor de Neu: 

• Acabar de renovar els tancaments. 

• Col·locar elements de climatització. 

• Pintar l’exterior de l’edifici. 

• Estudiar la possibilitat d’ampliar el pati del centre per la banda dels jutjats. 
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Participació 
On som? 

Si volem una ciutat realment democràtica, creiem que no n’hi ha prou amb escollir una papereta 
cada quatre anys. Al llarg de la legislatura els ciutadans han de tenir mitjans accessibles que els 
permetin comunicar-se amb els seus representants, mantenir-se al dia de l’actualitat municipal, 
i presentar idees, preguntes, queixes o peticions. Però no només això: s’ha d’habilitar els 
mecanismes perquè aquesta relació traspassi els murs de la institució i esdevingui horitzontal i 
per igual entre el veïnat de Berga.  
 
La participació ha de ser entesa com una eina d’empoderament col·lectiu, una decisió sobre allò 
que afecta el dia a dia i l’eina des d’on canalitzar totes les inquietuds. Només aquesta simbiosi 
d’obertura de l’Ajuntament i l’acció col·lectiva dels veïns i veïnes de la ciutat ens permetran 
arribar a l’horitzó radicalment democràtic i participatiu al qual aspirem.  

Què hem fet? 

El primer govern municipal de la CUP va crear una regidoria de Participació Popular que fa vuit 
anys que treballa per generar noves formes de participació ciutadana. Des d’aleshores, hem 
creat eines com: 

• Les assemblees de barri 
• Els pressupostos participatius 
• El Consell del Nomenclàtor 
• La participació ciutadana digital als Plens municipals 
• Consells de festa que incorporen les entitats culturals de la ciutat 
• Consells d’usuaris per gestionar millor espais públics com l’Hotel d’Entitats 

 
Així mateix, en les maneres de fer hem fet una aposta per enfortir la trama cívica que a Berga; a 
diferència d’altres ciutats comparables, segueix tenint molta empenta. 

Què farem? 

Facilitar l’autogestió popular i associativa. Després de dues legislatures creant la cultura de 
participació ciutadana a la ciutat, pensem que és l’hora de fer un pas més i començar a explorar 
les capacitats d’una població que ha d’arribar a tenir la participació com un hàbit integrat en el 
seu dia a dia. 

Assemblees de barri 

L’any 2021 vam iniciar les assemblees de barri, on els regidors i regidores del govern fan 
trobades anuals amb els veïns i veïnes de cadascuna de les 12 zones del municipi. En aquests 
espais, els membres del govern parlen directament amb qualsevol resident del barri que vulgui 
participar; escolten les seves recomanacions i donen resposta a les seves preguntes. Aquesta 
nova eina de participació s’ha anat afinant de mica en mica: primer, a recomanació dels experts 
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en transparència, es va començar a penjar un resum de cada assemblea a la pàgina web 
municipal perquè tothom hi tingués accés. A la segona volta d’assemblees, a petició dels 
assistents, s’han començat les trobades amb un repàs del resum de l’any anterior i una revisió 
de quines millores el govern ha fet des d’aleshores. 
 
Les assemblees han d’acabar sent espai sobirans de decisió sobre les zones afectades, decidint 
en la mesura del possible les intervencions municipals particulars que s’hi hagin de fer perquè 
aquestes responguin veritablement a les necessitats del veïnat. Per això, cal que l’Ajuntament 
habiliti els mecanismes per garantir que les decisions vinculants que puguin prendre les 
assemblees de barri siguin representatives i gaudeixin d’un cert consens a la zona. 
 
Les 12 zones del municipi: 

• La Valldan 
• La Font del Ros 
• Casa en Ponç 
• El Barri Vell 
• Santa Eulàlia 
• Cal Rosal 
• El Tossalet de les Forques i els Quaranta Pilans 
• Els Pedregals 
• La Rasa dels Molins i Bellesguard 
• El passeig de la Pau i entorns 
• El carrer del Roser i entorns 
• El Vall i entorns 

 
A més d’assegurar que les assemblees de barri perdurin com una responsabilitat anual dels 
regidors i regidores, treballarem perquè més berguedans i berguedanes hi prenguin part, 
sobretot a les zones amb escassa participació ciutadana. El sentit de barri i el nivell 
d’organització veïnal varia radicalment d’una zona a l’altre, i les assemblees també han de servir 
perquè els veïns i veïnes es trobin, debatin entre ells i treballin conjuntament per reivindicar les 
necessitats particulars del seu barri. 
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Les assemblees de barri  són un espai de democràcia popular que impl iquen l’escolta per part dels 

regidors i  l 'apoderament dels veïns i  veïnes .  Font: Arxiu CUP. 

 
Havent vist que les assemblees de barri ajuden a donar veu a les zones menys poblades del 
municipi, proposem l’organització d’altres trobades que treballin en aquest sentit. Un exemple 
seria assemblees conjuntes amb els ajuntaments d’Avià i Olvan a Cal Rosal per parlar amb els 
veïns d’una comunitat que es troba dividida per fronteres administratives. Els habitants de les 
diferents zones de Cal Rosal comparteixen infraestructures, i cal que els tres ajuntaments 
treballem plegats per assegurar-ne una bona gestió. També es poden organitzar assemblees 
centrades en les zones rurals del municipi per assegurar que els habitants de les cases 
disseminades —sobretot els pagesos i pageses— també tinguin veu. 

 
Les assemblees no només han de ser espais per reclamar millores a l’ajuntament. Tot sovint, els 
veïns i veïnes expressen la seva disposició a prendre part activa en la millora del seu barri. Com 
a exemple, a Cal Rosal els veïns van prendre la iniciativa de pintar i enjardinar espais comuns 
del barri, i l’Ajuntament va oferir el suport i el finançament necessaris. Cal fomentar 
l’autoorganització i mobilització per assolir millores en el seu entorn, facilitant l’Ajuntament els 
mitjans necessaris. Aquesta autoorganització i mobilització ha de ser també espai de trobada, 
cohesió i unió entre el veïnat. 
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Pressupostos participatius 

L’any 2020 vam crear els pressupostos participatius, on veïns i veïnes de Berga presenten 
propostes sobre com invertir una part del pressupost municipal. Un cop els ciutadans i 
ciutadanes hagin votat sobre aquestes propostes, el consistori té un any per fer realitat les idees 
guanyadores. Des d’aleshores, aquest projecte s’ha anat millorant amb la reserva d’una partida 
per a activitats culturals (20.000 € al 2023) i la creació d’un pressupost participatiu juvenil (5.000 
€ al 2023) per fomentar la participació entre els joves. 
 
Tanmateix, els pressupostos participatius no deixen de ser una petita part de les múltiples 
partides que conformen els pressupostos municipals anualment. Així doncs, els pressupostos de 
la ciutat continuen quedant apartats de la decisió de la ciutadania de Berga mentre s’opta pel 
debat, la reflexió i l’anàlisi en l’àmbit tècnic i polític. Aquesta pràctica, tant raonable com eficient 
i eficaç pel coneixement intern que es té de la situació global de l’Ajuntament, no hauria 
d’impossibilitar trobar fórmules que esdevinguin realment participatives i recullin l’opinió i el 
debat de la ciutadania dins del pressupost municipal. La CUP es compromet a explorar noves 
vies de participació dins el procés de creació, reflexió, debat i aprovació del pressupost municipal 
per tal d’abordar la presa de decisions de la ciutat d’una forma popular i col·lectiva. 
 
Com més visibles han sigut les resultats dels pressupostos participatius, més ciutadans i 
ciutadanes han volgut prendre-hi part. Per seguir incrementant la participació, doncs, proposem 
que la totalitat de la partida per a obres (20.000 € al 2023) s’inverteixi en una única proposta. 

 
També proposem que l’Ajuntament faci més visible com s’han invertit aquests diners; per 
exemple, amb cartells provisionals sobre el terreny que indiquin quins elements s’han arreglat 
o afegit i quant han costat. 

 
 
Finalment, cal reconèixer que les propostes guanyadores solen beneficiar les zones més 
cèntriques de la ciutat. Els veïns de zones perifèriques o menys poblades han deixat de presentar 
propostes d’inversió perquè saben que difícilment guanyaran una votació a nivell municipal. Per 
tant, també proposem que es reservin partides per a cadascuna de les 12 zones de la ciutat i 
que les persones que participin en les assemblees de barri puguin debatre com invertir-les. A 
més de fomentar la participació ciutadana, evitaria l’exclusió de les zones més perifèriques del 
municipi. 

Toponímia 

Al llarg de la història, els cims, camins o carrers es batejaven tots de la mateixa manera: era el 
poble que hi posava nom, i aquests noms populars servien també per als usos oficials. No va ser 
fins al 1820 que les autoritats berguedanes van intentar imposar un topònim “oficial”: plaza de 
la Constitución per un espai que el poble anomenava “la plaça Cremada”. Des d’aleshores, 
diferents governs han anat substituint els noms populars amb denominacions de caràcter 
ideològic, sovint seguint criteris que no s’alineen amb la societat d’avui en dia. Mentre 78 noms 
de via porten el nom d’un home, només 13 porten el d’una dona (10 de les quals són santes o 
advocacions marianes). A més, el 43% dels noms de via a Berga porten el nom d’eclesiàstics—
molt més que la mitjana catalana del 13%. 
 
Per això, l’any 2022 el govern de la CUP va crear un reglament del Nomenclàtor que dóna 
prioritat als noms d’origen popular. D’aquesta manera, hem oficialitzat els noms populars 
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d’espais com la plaça de les Cols, la plaça de la Pietat o el camí dels Enamorats per assegurar 
que perdurin els noms posats pel poble. En el cas de vies noves sense denominació tradicional, 
el reglament permet que portin noms de persona—però prioritza els noms de dona. A més, a 
partir del 2023 tots els noms de via disposen d’una justificació oficial que n’explica el perquè: 
això anima els ciutadans a discutir les virtuts de les persones que donen nom a determinats 
espais, i a decidir si mereixen aquest homenatge o si cal exigir un canvi de nom. Si creuen que 
cal un canvi, la nova normativa inclou mecanismes perquè els ciutadans prenguin part en el canvi 
de nom d’una via; ja no és una decisió presa unilateralment pel Ple municipal o per l’alcalde. 
 
En lloc d’imposar noms oficials que només reflecteixin la ideologia de la nostra candidatura, 
animem el poble a prendre part activa en les decisions sobre la toponímia urbana. 
 
Valorem els topònims populars i tradicionals com a opció de consens. Els noms populars creats 
pel poble i transmesos de generació en generació per milers de berguedans tenen més 
legitimitat que un nom nou aprovat per uns pocs representants polítics. Recuperem els noms 
tradicionals d’espais urbans com a part del nostre patrimoni i oficialitzem els noms de les cases 
de pagès per facilitar la vida dels seus habitants. 

 
Proposem que es faci més difusió de les justificacions dels noms de carrer i, quan cal, animem 
els veïns a demanar que es canviïn els noms oficials actuals per d’altres que reflecteixin la 
societat que volem. 

Ajudes a entitats 

Des del 2018, el govern de la CUP ha convocat una concurrència competitiva anual per ajudar 
les entitats municipals sense ànim de lucre a obtenir els fons que necessiten per dur a terme les 
seves activitats. A més, l’any 2022 l’àrea de Participació va elaborar un nou reglament de l’Hotel 
d’Entitats per regularitzar l’estatus d’un espai que mai havia disposat d’una normativa clara. 
Amb aquesta nova eina, hem volgut assegurar que moltes de les entitats de Berga disposessin 
d’una seu adient i d’un espai polivalent per organitzar esdeveniments. La major part de les 
iniciatives que donen vida a la ciutat no són idees dels polítics, sinó d’altres veïns que volen 
prendre part activa a la nostra comunitat. En aquest sentit, creiem que la feina principal del 
consistori ha de ser ajudar les entitats ciutadanes que treballen per Berga sense ànim de lucre. 
 
A voltes, els tràmits burocràtics són el que més entorpeixen la interacció entre les 
administracions i les entitats. Tot sovint, les entitats tenen dubtes sobre com demanar permisos 
d’ocupació de l’espai públic, recursos municipals o ajudes econòmiques. L’any 2023, vora el 50% 
de les entitats que van demanar les ajudes a entitats ofertes per l’àrea de Participació van enviar 
justificacions de despesa de manera incorrecte per desconeixement; això posa en risc l’obtenció 
d’uns recursos que beneficien a molts berguedans i berguedanes, i suposa un esforç addicional 
tant per als voluntaris com per als tècnics municipals. Per tant, proposem que l’Ajuntament 
ofereixi més formacions gratuïtes en tràmits administratius per a les entitats.  

 
Malgrat la regularització d’instal·lacions com l’Hotel d’Entitats, a voltes la manca d’espais 
polivalents segueix sent un obstacle per als que volen organitzar iniciatives culturals o altruistes. 
No cal, però, que tot depengui dels capritxos de l’administració; alguns espais autogestionats 
també poden ajudar a omplir aquest buit. Cal que l’Ajuntament doni suport a les organitzacions 
ciutadanes que gestionen espais autogestionats com el Teatre de Cal Rosal, el Konvent o el 
Cinema Catalunya. Sobretot, el consistori pot ajudar a regularitzar l’estatus legal d’aquestes 
instal·lacions. 
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Consultes populars 

El Reglament de participació ciutadana aprovat el 2018 regula i canalitza expressions de la 
participació popular com les consultes ciutadanes: “Les consultes populars tenen com a objectiu 
demanar l’opinió de la ciutadania en matèries específiques de la competència de l’Ajuntament i 
de caràcter municipal, la qual s’expressa mitjançant el vot directe, lliure, igual i secret en les 
urnes presencials o electròniques establertes a aquest efecte, dins del marc de la normativa 
municipal, autonòmica i estatal vigent.” L’any 2022, el govern de la CUP va prendre els primers 
passos per organitzar una consulta sobre la candidatura dels Jocs Olímpics d’Hivern Barcelona-
Pirineus 2030.  
 
Malgrat no va caldre tirar endavant la consulta durant aquesta legislatura per la retirada 
provisional de la candidatura olímpica, la CUP creu que és important disposar d’aquesta eina de 
participació ciutadana per ajudar a assegurar que les decisions preses per l’Ajuntament estiguin 
basades en l’opinió dels ciutadans. 
 
És important recordar que aquestes consultes es poden organitzar a nivell de municipi o a escala 
més petita. Si cal prendre decisions importants sobre barris o carrers concrets, també és possible 
organitzar-hi consultes a petita escala. 

Divulgació de la gestió municipal i transparència 

L’entrada al govern de qualsevol grup polític requereix un temps d’aprenentatge sobre 
processos burocràtics, competències, normatives i finances. En els darrers vuit anys del nostre 
mandat, la CUP hem treballat per transmetre tota aquesta informació als ciutadans i ciutadanes 
a través de programes com Agafa la vara!, visites escolars, pressupostos participatius, 
assemblees de barri, preguntes ciutadanes, cartes de servei i un lloc web renovat. De totes 
maneres, el món administratiu segueix sent un laberint confús per a la major part de la població. 
Si volem que els ciutadans i ciutadanes prenguin un rol més actiu en el govern, cal que els ajudem 
a navegar-lo. 
 
Per oferir més informació sobre les competències dels governs municipals, podem presentar 
exemples de mesures preses a altres municipis i demanar l’opinió dels ciutadans. Per controlar 
qüestions com la regulació dels gossos, les estances turístiques o l’incivisme, quines mesures 
han pres altres ajuntaments? Quines són les normatives més laxes i quines són les més 
restrictives? Quines conseqüències tenen aquestes decisions? Quines mesures podria prendre 
l’Ajuntament de Berga i quines limitacions té? Es poden adreçar aquestes qüestions en 
assemblees sobre qüestions específiques o amb informació difosa a través de díptics, xarxes 
socials o votacions ciutadanes. 

 
Per complir amb la normativa vigent sobre transparència, l’Ajuntament té l’obligació de seguir 
elaborant “cartes de servei”—documents que descriuen el funcionament i les competències de 
diferents àrees de l’ajuntament. Per desgràcia, aquests documents solen ser molt poc didàctics 
i serveixen poc per informar la major part de ciutadans i ciutadanes. Cal que l’Ajuntament 
prepari vídeos, cartells o píndoles informatives que difonguin aquesta informació de manera 
més accessible. Per exemple, com funciona la policia urbana de la ciutat? Quines competències 
té, i quines tenen els Mossos d’Esquadra o altres cossos policials? Quins mitjans utilitzen 
(càmeres, radars, sonòmetres, agents de paisà...) i quina eficàcia tenen? Quins drets tenim els 
ciutadans en les nostres interaccions amb la policia? 
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En el mon de la política, hi ha poques experiències més didàctiques que prendre part directa en 
l’administració. I massa sovint, només es deixa espai als ciutadans i ciutadanes perquè participin 
de manera passiva, expressant les seves peticions o queixes sobre les accions preses pel govern. 
Per generar una cultura realment participativa, cal convidar els ciutadans–entitats, individus, 
grups d’estudiants…–a presentar senzilles propostes normatives que creuen que influirien en les 
qüestions que més els preocupen. A més d’animar els ciutadans a presentar aquestes propostes, 
l’àrea de Participació pot fer de mitjancera i consultar amb els serveis jurídics sobre la factibilitat 
de la idea. Encara que la resposta sigui negativa, una difusió eficaç de la proposta i la resposta 
pot ajudar a instruir el públic sobre el funcionament de l’administració. En cas contrari, l’àrea de 
Participació podria transmetre la proposta ciutadana als diferents grups polítics perquè hi 
meditin i ofereixen públicament la seva perspectiva al respecte. En el més senzill dels casos, 
aquest procés podria ser una experiència didàctica; en d’altres, podria resultar en la 
transformació de propostes ciutadanes en llei. 

Govern obert 

Durant la propera legislatura proposarem l’aprovació del Pla de Govern Obert de Berga, 
posicionant el consistori com a administració de referència en matèria de transparència i 
participació vers i amb la ciutadania, començant per la mateixa elaboració del pla. 
 
Amb el propòsit de dinamitzar el procés d’elaboració participativa del pla, es proposen 4 eixos 
d'actuació: 
 

• Millorar la gestió municipal del tractament de les dades, tant externes de cara a la 
ciutadania com a internes per a l'organització de l'administració local. 

• Aprofundir en la transparència i la visualització de la gestió i les polítiques públiques 
municipals mitjançant la implantació d’un sistema de dades obertes.  

• Sistematitzar la rendició de comptes perquè la ciutadania berguedana disposi d’eines 
simples per a comprovar, supervisar i eventualment reprovar el grau de compliment 
dels compromisos del seu govern local. 

• Ampliar els espais de participació popular, facilitant eines en línia i dinàmiques de 
trobada que intensifiquin els debats i els resultats de les dinàmiques participatives 
encetades a Berga. 

 
A més, en els propers 4 anys aprovarem un Pla d'Integritat Pública que reculli i compili el conjunt 
de projectes realitzats i per endegar sobre transparència, govern obert, ètica pública i bon 
govern, aprofundint d’aquesta manera en la confiança ciutadana a partir de la bona 
administració de la cosa pública. 
 
Amb tot, ens comprometem a complementar els avenços propis de les eines digitals en matèria 
de transparència i govern obert, amb el reforç dels canals físics i presencials necessàries per a 
garantir la informació i la participació plena del conjunt de la població berguedana, sense deixar 
ningú enrere i en favor d’una gestió radicalment democràtica de la vida pública de Berga.  
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Alliberament nacional i 
social 

El futur que com a país i com a poble tenim al davant és incert. El fracàs de l’intent 
d’independència de 2017 ha portat l’espanyolisme a intensificar els seus atacs contra els dos 
pilars fonamentals del nostre poble: la llengua i la cohesió de les classes populars. Així mateix, 
sembla lluny encara l’altre món que a més de possible és totalment necessari, mentre observem 
com les idees reaccionàries passen a l’ofensiva. 

Per aquest motiu pensem que l’acció política des dels municipis per a la construcció d’uns Països 
Catalans independents i la consecució d’una societat justa, igualitària, feminista i ecològica ha 
de reorientar la seva estratègia. 

Des de la CUP vam llegir a partir de 2015 que el nostre paper era actuar d’accelerador del 
procés sobiranista per tal que aquest ens portés a una veritable ruptura amb l’Estat. Vam actuar 
en aquesta lògica des de tots els municipis, situant els nostres regidors i els nostres alcaldes com 
a punta de llança de la desobediència institucional. Vam actuar també limitats pel fet que no 
hem estat mai la força majoritària dins l’independentisme, i que per tant en comptes de liderar 
només vam poder condicionar. Això no va ser suficient per a poder conduir el procés a una 
victòria definitiva contra l’Estat, però va ser imprescindible per fer arribar el procés a on va 
arribar: a obligar l’Estat a mostrar la seva veritable cara. 

Alhora, també vam llegir que davant la crisi del capitalisme que colpejava amb duresa les classes 
populars era necessari començar a dibuixar projectes que trenquessin amb les lògiques de la 
desigualtat i la mercantilització de tots els aspectes de la vida. Fer entendre, a través de petits 
projectes locals, que el sentit comú era canviar una societat que se’ns fragmentava davant dels 
ulls. El municipalisme transformador només se n’ha sortit a mitges. A banda de les dificultats 
financeres d’uns ajuntaments endeutats i infrafinançats, s’ha topat també amb un entramat 
legal ordit per a dificultar al màxim la intervenció dels ajuntaments en matèria econòmica i de 
remunicipalitzacions. 

De la mateixa manera, des de l’acció política als municipis, vam acompanyar i vam fer avançar 
posicions de manera molt ferma al moviment feminista, que es despertava als carrers i a la 
consciència de les noves generacions. Si el 2016 bona part de la premsa, dels partits i dels 
tertulians d’aquest país se’n reien de la CUP per proposar mocions als ajuntaments promovent 
l’ús de les copes menstruals, enguany la Generalitat de Catalunya repartirà gratuïtament copes 
menstruals a totes les noies de 15 anys gràcies al camí obert per la CUP fa 7 anys. 

Ara mateix, però, tots aquests moviments es troben en una situació de replegament. I al seu lloc 
avança, amb discursos diferents però en una única direcció, la política de la conformitat amb 
l’statu quo, amb «allò que hi ha» i amb «allò que sempre ha estat així i no ho canviarem ara». 
Una conformitat suïcida que ens condueix cap a horitzons molt negres tant a nivell nacional com 
social i ecològic. 

El paper del municipalisme ara mateix no pot ser el d’accelerar cap procés d’avenços, per la 
simple raó que ara mateix no hi ha cap procés d’avenç en marxa. Però el municipalisme pot 
jugar un paper molt important com a dic de contenció contra aquells que premen l’accelerador 
en direcció a aquests horitzons negres. 
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Malgrat el retrocés, de l’embat dels darrers 10 anys contra el poder en queda una herència molt 
valuosa. La consciència d’amplíssimes capes de població que l’Estat espanyol és un estat 
il·legítim a casa nostra, un estat autoritari i repressiu. I la consciència també en amplíssimes 
capes de població que el capitalisme desfermat ens condueix cada vegada més cap a un món 
que no desitgem per a les generacions futures i cap al desastre ecològic. 

Els que voldrien esborrar totes les experiències i idees de la darrera dècada necessiten destruir 
aquesta consciència per completar la seva obra. Els qui creiem que cal tornar a intentar-ho, per 
ara sí—d’una vegada per totes—guanyar, sabem que només podrem construir un nou embat a 
partir d’aquesta consciència. 

Per preparar aquest nou embat cal acumular forces. Això implica tota una part 
d’autoorganització política al marge de les institucions, però també una part d’autoorganització 
política feta a través dels ajuntaments. Això ha de permetre començar a plantejar batalla 
organitzada des dels ajuntaments contra els poders fàctics, i fer-ho en la lògica del dic de 
contenció: evitar que aquesta ofensiva a la qual ens sotmeten des de posicions reaccionàries es 
vegi truncada. 

En molts dels punts programàtics d’aquest programa electoral hi ha implícita aquesta càrrega 
de confrontació, però en aquest apartat la volem refermar i exposar els tres vectors a través dels 
quals es pugui fer balanç d’aquí a quatre anys sobre la nostra estratègia. Aquests tres vectors 
són els següents: 

Mantenir un grau sostingut de confrontació política des del municipi amb l’Estat i els seus 
representants (forces d’ocupació, delegacions del govern, exèrcit), que parteixi de la premissa 
de la il·legitimitat d’aquest Estat a casa nostra, en tant que estat ocupant i en tant que arma del 
gran capitalisme per a continuar explotant la població. 

Participar en les diverses xarxes de municipis que s’enfronten al gran capital en la defensa de 
la sobirania econòmica en diversos fronts: energia, economia social i solidària, habitatge, 
alimentació, etc. Ens cal fer un balanç de les dificultats trobades en el camí de construir 
sobiranies, i també dels errors comesos, per afrontar amb més forces i amb més efectivitat nous 
projectes que alliberin parcel·les de la nostra vida col·lectiva de les urpes del capitalisme 
salvatge. 

Posar l’Ajuntament de forma decidida al costat de les lluites populars que continuen sorgint 
arreu del territori i a la nostra ciutat. Les institucions no poden ser neutrals perquè ser neutral 
és, a la pràctica, posar-se al costat del poderós. Les institucions han de ser de part, 
concretament de part dels interessos del poble treballador català. 
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Feminisme i LGTBI 

On som?  

En l’actual context de regressió de drets i llibertats i d’aparició, sense frens, de discursos feixistes 
que atempten contra els drets humans bàsics, cal més que mai construir ciutats i municipis 
feministes que tinguin la lluita contra el masclisme i la LGTBIfòbia com a eix fonamental i 
vertebrador. Per combatre l’odi cal apostar per la inclusió i la comunitat. 
 
Des dels ajuntaments i, especialment, des dels consells comarcals, cal fer incidència en posar 
sobre la taula aquesta problemàtica i encarar-la com un problema comunitari. Cal generar 
consciència de la dimensió de la xacra masclista, i és per això que cal seguir incidint en la 
formació i en la sensibilització, especialment generant consciència entre els més joves però 
incidint també en el conjunt de la població.  
 
Cal, també, seguir fent prevenció, formant al conjunt de la població i enfortint les eines 
d’atenció de les que disposem actualment.  

Què hem fet? 

Des de Berga portem més de quatre anys apostant per la directriu bàsica d’incloure la 
perspectiva de gènere en tot allò que l’Ajuntament desenvolupa, situant la lluita per un món 
molt més just, sostenible i habitable al centre. I és que just, sostenible i habitable també vol dir 
lliure de violències masclistes i LGTBIfòbiques, inclusiu, divers i lliure.  
 
Els darrers quatre anys hem seguit desenvolupant les polítiques feministes ja iniciades en la 
nostra primera legislatura al govern de la ciutat. En aquesta ocasió, però, ho hem fet des de la 
regidoria de Feminisme i LGTBI. D’aquesta manera hem donat molta més visibilitat a les 
polítiques feministes i li hem donat la rellevància que es mereixen. Hem donat una perspectiva 
transversal al conjunt de polítiques feministes que hem desenvolupat.  
 
Hem treballat de manera coordinada amb el conjunt d’àrees de l’Ajuntament, apostant per la 
transversalitat de la perspectiva de gènere. És des d’aquest treball conjunt que, per exemple, 
hem modificat les bases de les subvencions a entitats per incloure la puntuació per la 
participació de les formacions que promou el consistori, entre les que es troben les accions de 
sensibilització i formació en clau de gènere.  
 
També hem desenvolupat la campanya “Vull la nit”, consolidant els punts liles en els espais d’oci 
nocturn i ampliant aquest servei de prevenció i atenció també en espais quotidians, amb la 
campanya de Punts Liles Quotidians. Hem incidit, per exemple, en un àmbit clau com l’esport, 
fomentant una pràctica esportiva lliure de violències masclistes i treballant de manera 
coordinada amb el teixit associatiu.  
 
Hem apostat per donar visibilitat a les companyes que conformen el consistori—malgrat els 
intents d’intrusió d’alguns homes en aquests espais que hem volgut reservar únicament a les 
dones—per tal de poder posar sobre la taula la manca de feminisme i d’igualtat que trobem 
encara a dia d’avui en la política.  
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En definitiva, hem desplegat tot un conjunt de propostes, campanyes i iniciatives que han 
permès situar la perspectiva de gènere en tot allò que hem dut a terme.  

Què farem? 

És per tot això que garantirem que Berga seguirà treballant per a una ciutat feminista i lliure de 
violències masclistes i LGTBI-fòbiques, liderant la comarca en aquesta matèria tal i com hem fet 
fins ara.  
 
I és que la CUP som l’única proposta política que garanteix que no hi hagi una regressió en tots 
els avenços fets en matèria de gènere en aquesta ciutat, apostant per un desplegament d’allò 
que vam iniciar el 2015 i millorant totes aquestes propostes fonamentals per Berga.  

Reformulació del projecte “Dones Actives” 

Dones Actives és una iniciativa nascuda l’any 2016 amb l’objectiu de crear un espai d’intercanvi, 
participació i inclusió format per dones arrelades a la ciutat i dones nouvingudes que volen 
compartir inquietuds i ampliar la seva xarxa relacional, adquirint eines per combatre la 
discriminació de gènere i aprendre a educar en valors d’igualtat, entre d’altres. També és un 
espai d’empoderament femení perquè afavoreix el creixement personal, el coneixement i 
l’intercanvi d’experiències entre dones de diferents àmbits, orígens, cultures, edats i perfils 
socioeconòmics diferents. 
 
Considerem que aquest projecte és necessari i que cal seguir-lo oferint. Això no obstant, creiem 
que cal reformular-lo i apostar per fer més incidència en l’aspecte relacional del mateix, pel 
que plantegem incloure espais que afavoreixen la interrelació entre les participants de manera 
que es faciliti la creació de xarxa de suport mutu entre les dones participants. Seguir treballant 
l’empoderament i la interrelació entre dones diverses és fonamental per tal de poder crear una 
xarxa relacional forta, de suport mutu i de cura, sense perdre la perspectiva de l’empoderament 
i de la creació de comunitat que és inherent en el projecte. 

Punts Liles  

Una de les peces clau en matèria de lluita per una ciutat feminista d’aquests darrers vuit anys 
ha sigut la nostra aposta per un oci festiu lliure de violències masclistes. És sota aquest paraigües 
que s’ha anat donant forma a diferents campanyes i iniciatives, la majoria d’elles encarades a la 
sensibilització i a la formació.  
 
Els Punts Liles formen part d’aquest desplegament, però tenen un afegit important: són eines 
de prevenció i d’atenció a les persones que han patit o estan patint violència masclista i/o 
LGTBIfòbica. És per aquest motiu que els darrers dos anys hem fet una aposta clara per aquests 
punts d’atenció, portant-los a altres espais de la ciutat i en altres contextos, més enllà de l’oci 
festiu nocturn. Aquesta legislatura, treballarem per enfortir els punts liles quotidians així com 
la xarxa d’espais quotidians que són aliats en aquesta lluita contra la violència masclista.  
 
Ampliarem aquesta xarxa d’equipaments aliats i anirem més enllà de les farmàcies i dels 
equipaments municipals, buscant diversificar-la.  
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Desenvoluparem, en aquest sentit, les Rutes Liles de Patum, creant rutes de retorn a casa que 
siguin segures i que comptin amb el suport del conjunt de la comunitat que les acull. Aquestes 
Rutes Liles, que es treballaran de manera participativa, àmplia i professional, es senyalitzaran i 
seran reconeixibles durant tots els dies de Patum.  
 
I més enllà de Berga, des del Consell Comarcal apostarem per replicar el mateix model al 
conjunt de festes majors de la comarca. Treballarem buscant la complicitat d’ajuntaments i 
entitats, però partint d’una base professional d’atenció a les violències masclistes.  

Espais de criança  

L’Escola Bressol municipal és l’espai bàsic de criança i cohesió social a les primeres etapes de la 
vida dels berguedans i berguedanes. Al costat de les millores en els espais i la relació amb les 
famílies, avançarem en un sistema d’accés que garanteixi l’equitat i que ningú no en quedi fora 
per motius de renda. A l’apartat d’Educació s’explica amb major detall. 
 
Al costat de l’Escola Bressol, fomentarem que hi hagi espais estimulants per a la petita infància 
(fins a 3 anys) per afavorir les fases d’exploració, descobriment i joc amb altres infants en 
entorns diversos i segurs, alhora que trenquem la soledat de criança. Les famílies amb infants 
petits que tinguin necessitat de fer comunitat i compartir les seves experiències al voltant de 
l’educació i la criança podran accedir a aquests espais. Es promourà un acompanyament 
professional de la criança, el joc i la socialització dels infants, així com el suport i l’intercanvi en 
la criança entre famílies. Facilitarem, per tant, una xarxa comunitària de suport que trenqui la 
soledat de la criança a la llar i que busqui un retorn a la criança en comunitat, en la cerca de 
vivències compartides.  

Cap a una ciutat lliure de LGTBIfòbia  

Malauradament, les violències LGTBIfòbiques són molt presents en la nostra quotidianitat, 
especialment per als més joves. Els darrers quatre anys hem centrat una part important de la 
feina desenvolupada des de l’àrea de Feminisme i LGTBI a donar visibilitat a la xacra de la 
LGTBIfòbia i a reforçar les eines de formació i prevenció.  

És en aquest sentit que hem apostat per l’elaboració d’un pla d’igualtat intern amb perspectiva 
interseccional, que també contempla l’aspecte LGTBI com un més a tenir en compte. També 
aquesta legislatura hem treballat per donar inici al nou Pla Local LGTBI, amb una voluntat 
d’incloure una perspectiva àmplia i treballada de manera participativa.  

Volem seguir desplegant tota aquesta feina, que es tradueix en eines concretes encarades a la 
sensibilització, a la formació i a la prevenció. I és per això que creiem important desenvolupar 
una campanya encarada a la gent gran, per crear un diàleg important i necessari a nivell 
comunitari i començar a trencar estigmes i tabús. Creiem que aquesta campanya ha de ser una 
eina de sensibilització i de prevenció completa. Cal que integri, doncs, tallers, xerrades, 
exposicions i projeccions. Ho treballarem de manera col·legiada amb entitats de la ciutat i de la 
comarca que fan una tasca clau en aquest sentit.  

També de manera col·legiada volem seguir treballant per tal d’acostar el servei de Trànsit a la 
nostra comarca, donant suport a aquelles línies de treball ja iniciades per entitats territorials. 
Creiem que la Unitat de Trànsit ha de poder ser present a la nostra ciutat, donant així resposta 
a les necessitats específiques del col·lectiu Trans al Berguedà. En aquest sentit apostarem, 
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també, per acompanyar en la formació als professionals de la salut del Berguedà en matèria 
LGTBI, creant una línia de formació específica.  

No només formarem als professionals de la salut, sinó que també desenvoluparem una proposta 
formativa específica encarada als educadors de l’Escola Bressol i de l’Escola de Música, 
entenent que l’atenció a l’infant i al jove també ha de tenyir-se d’aquesta perspectiva. Volem 
donar als nostres educadors les eines suficients per poder treballar de manera correcta i 
interseccional la perspectiva LGTBI.  
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Codi ètic 

La CUP de Berga presentem aquest Codi Ètic, un compromís de tots i totes nosaltres per a dur a 
terme una activitat política basada en l’honestedat, l’ètica, el rigor i la transparència. Totes les 
persones que actuen en nom de la CUP de Berga es comprometen a respectar-lo i a complir-lo. 

Codi de pràctiques polítiques 

• Treballarem per denunciar qualsevol conducta discriminatòria i promourem noves formes 
de relacionar-nos des del treball col·lectiu, el debat i el respecte. 

• Com a representants de la CUP de Berga no podem rebre regals o donacions monetàries de 
cap persona o institució. En l’hipotètic cas que això passi, es valorarà si cal fer denúncia 
pública. 

• No acceptarem tractes de favor de cap mena. 

• En cap cas farem ús d’informació privilegiada per a finalitats diferents de les pròpies del 
càrrec. 

• En el supòsit que un membre de la CUP de Berga fos investigat per algun delicte vinculat a 
un cas evident de corrupció, deixarà automàticament el seu càrrec orgànic i electe. 

• Els recursos públics que l’administració posi al servei dels càrrecs electes (mòbils, portàtils...) 
no seran utilitzats per a finalitats diferents a les autoritzades i es retornaran al final del 
mandat. 

• Els càrrecs electes exerciran les seves responsabilitats d’acord amb els continguts del 
programa electoral de la candidatura i al servei del conjunt de les classes populars. 

Transparència, despeses i finances ètiques 

Transparència 

• Informarem permanentment de la tasca política del grup municipal a través de les xarxes 
socials i mitjançant publicacions. 

• En cas que un càrrec electe hagi de deliberar o votar sobre afers en els quals es trobi implicat 
directament o indirectament per interessos de tipus personal, farà pública aquesta col·lisió 
d’interessos i s’abstindrà de deliberar o votar. 

• El calendari d’Assemblees Municipals Obertes i d’actes institucionals seran públics i es 
podran consultar a través de la web de la Candidatura o de l'Ajuntament. 

Despeses i finançament 

• En cap cas la Candidatura es finançarà a través de crèdits bancaris. 

• En la mesura del que sigui possible, gestionarem els fons econòmics de la CUP de Berga 
mitjançant entitats d’economia social, solidària o cooperatives de crèdit. 

• Les persones que resultin electes i que hagin de percebre retribucions pels seus càrrecs 
hauran de procurar-ne (sempre que es pugui) el cobrament en comptes corrents d’aquests 
tipus d’entitats. 
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• Utilitzarem els recursos públics de manera racional, respectuosa, coherent i transparent. En 
aquest context, denunciarem qualsevol abús o pràctica no ètica que es detecti en l’exercici 
de les funcions institucionals d’altri. 
 

 

Normes de funcionament de la CUP de Berga i 
retribucions de càrrecs electes 

• L’exercici de les responsabilitats dels càrrecs electes de la CUP de Berga és temporal. D’acord 
amb la idea que la política és un servei i no pas una professió, els càrrecs electes de la CUP 
no faran més de dues legislatures completes consecutives. 

• Un cop cessat o esgotat el període màxim d’un càrrec, en el període dels vuit anys posteriors, 
el càrrec electe que ja ha plegat no podrà accedir a cap organisme públic o privat que durant 
el seu mandat hagi estat creat en virtut dels poders que el càrrec li conferia. 

• En la mesura que l’assemblea de la CUP de Berga cedeix la seva representativitat als càrrecs 
electes, la seva activitat política i la seva continuïtat queda subjecta a la voluntat de 
l’assemblea. L’acta de regidor o regidora serà retornada, si així ho considera l’assemblea, en 
el moment en què l’assemblea mateixa ho decideixi. 

• Les regidores i regidors de la CUP amb responsabilitat de govern rebran una compensació 
econòmica proporcional a la seva dedicació, que en general serà parcial. En cas de dedicació 
exclusiva, la retribució oscil·larà entre 1.800 i 2.000 € nets al mes, en funció de les 
circumstàncies familiars de l’electe (persones a càrrec, persones a càrrec en situació de 
dependència, nucli familiar amb tots els membres en situació d’atur i famílies 
monoparentals). L’alcalde o alcaldessa tindrà dedicació exclusiva a l’Ajuntament i un sou de 
2.200 € nets al mes. 

• La tasca d’oposició en una ciutat com Berga és compatible amb qualsevol dedicació laboral 
i no requereix compensació econòmica. Els càrrecs electes de la CUP no cobraran per estar 
a l’oposició de l’Ajuntament o del Consell Comarcal i procuraran que tampoc ho facin els de 
la resta de candidatures. 

• Els recursos econòmics que es puguin derivar de l’activitat política (perquè així ho 
determinin les normatives públiques existents, i després d’acomplir els requisits econòmics 
que determina la nostra organització) s’esmerçaran en propostes de caire polític i social que 
redundin en el benefici de la col·lectivitat, sempre d’acord amb l’acompliment de la 
normativa de despesa vigent. 
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Destaquem: 

2019-2023 

• Aquesta legislatura s'ha prioritzat la inversió a les escoles públiques, amb la renovació del 
pati i la cuina de Sant Joan, la substitució de més de 100 finestres, millores al pati i pacificació 
dels accessos de Santa Eulàlia, la renovació de l'arbrat o la instal·lació de plaques 
fotovoltaiques a Sant Joan i a l'escola bressol Flor de Neu. 

• El traspàs de l’hospital comarcal Sant Bernabé a la Generalitat de Catalunya ha permès 
garantir el futur públic de l'Hospital, una millora en la gestió i l'arribada d'inversions com les 
noves urgències, que acompanyarem amb la millora dels accessos. 

• L'enderroc d'edificis i la reurbanització d'un tram del carrer Harmonia és la inversió pública 
més gran de les últimes dècades al Barri Vell i significa una actuació transformadora en un 
dels punts on la degradació era més avançada. 

• La reducció del deute ha estat de més d'un 70% en 8 anys, des dels 20 milions d'euros del 
2015 als 5,8 milions a finals de 2022, i ara és el més baix de les últimes dècades. 

• S’han consolidat, malgrat les restriccions de l'epidèmia, activitats culturals com els concerts 
del SonaB, la programació del Teatre, el festival el Forn, exposicions, el projecte Àgora 
Cultural, els concerts per a joves durant les festes populars o la festa de Cap d'Any, 
promovent un oci nocturn lliure de sexisme. 

• S'han fet obres de pavimentació de més de 30 carrers, de millora de l’accessibilitat a 45 
passos de vianants de la ciutat i diverses actuacions de renovació de la xarxa d'aigua i de 
clavegueram. 

• Aquests anys s'ha fet la inversió més gran des de la construcció del polígon industrial de la 
Valldan, amb les obres de modernització i pavimentació per valor de 1.300.000 €. 

• S'ha transformat un tram de la ronda Moreta i de la plaça de la Creu per donar prioritat als 
vianants, recuperant un paviment de llambordes i renovant els serveis d'aigua i 
clavegueram. 

• Al llarg de la legislatura s'han fet millores constant a les zones esportives, destacant la 
renovació de la il·luminació i de la teulada del pavelló d’esports i les actuacions de millora 
de les graderies, els murs, el marcador, l'arbrat o l'accessibilitat del camp de futbol. 

• La rehabilitació de la planta baixa del Convent de Sant Francesc, amb una inversió de 
400.000 €, ha permès recuperar part de l'edifici per a exposicions i tot tipus d'activitats 
culturals, educatives i socials. 

• Al llarg de la legislatura s'han plantat més de 50 arbres cada any, en molts casos per 
substituir espècies poc adequades i amb l'objectiu d'anar fent una ciutat més verda, més 
segura, més confortable i més bonica. 

• L'Anella Verda de la ciutat ja és una realitat, amb l'arranjament de 2 trams de camins i la 
instal·lació de la senyalització informativa. Els pròxims anys s'haurà de donar a conèixer i 
dinamitzar el recorregut. 

• S'han activat els pressupostos participatius i les assemblees de barri, que permeten la 
relació directa dels veïns i veïnes amb els membres de l'Equip de Govern. 

2023-2027 

• La Generalitat de Catalunya construirà finalment la nova estació d'autobusos, segons el 
projecte redactat que contempla 7 andanes, un edifici i nous espais verds al voltant del 
carrer Pere III i el terreny actualment en desús a la part sud de la Rasa dels Molins. 
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• La pròxima actuació d'impacte al Barri Vell serà triple i implicarà la rehabilitació d'un edifici 
per crear habitatge públic al carrer del Balç, la reurbanització de la plaça de les Cols i la 
reforma del Mercat Municipal, per ampliar i regular l'espai d'aparcament a la part baixa del 
barri. 

• Continuarem donant suport a les entitats en les activitats esportives al llarg de l'any i farem 
millores substancials als equipaments, començant aquest any per la substitució de la gespa 
del camp de futbol i després amb la instal·lació de nova gespa al camp de Futbol 7. A les 
piscines municipals s'ha substituït tota la gespa i els pròxims anys es renovaran els 
paviments. 

• La millora de la mobilitat a peu es farà a partir d'actuacions puntuals per garantir 
l'accessibilitat de les voreres però també amb obres d'impacte per transformar la plaça de 
la Font del Ros i el carrer del Roser ens espais amb prioritat per a vianants. 

• Buscarem el finançament per modernitzar la resta de carrers del polígon industrial de la 
Valldan, en la línia de l'obra ja executada al camí de Can Ballús, camí de Garreta i carrer dels 
Germans Farguell. 

• Creació d'una illa de vianants al Barri Vell mitjançant un sistema de control d'accés dels 
vehicles a través de les càmeres ja instal·lades als accessos principals, de forma consensuada 
amb els veïns i comerciants. 

• Els últims anys s'han fet diverses millores al parc del Lledó (enllumenat, jardineria, mobiliari, 
parc de patinatge, trasllat del parc infantil). Aquesta legislatura cal reforçar el manteniment, 
la neteja i convertir l'antiga piscina del Lledó en una pista per a patinets, bicicletes, 
monopatins... 

• Farem de Berga un referent en la prevenció de l’ús de pantalles i la minimització de la 
presència del mòbil a les escoles amb un procés de diàleg i pacte amb la comunitat escolar, 
basat en el reconeixement de les oportunitats de la tecnologia però també dels riscos per 
als infants i joves quant a rendiment acadèmic, desenvolupament cognitiu, addiccions, 
assetjament digital, dret de desconnexió i sedentarisme. 

• Durant aquesta legislatura s'ha reforçat el personal de les brigades d'obres i jardineria i s'ha 
completat la plantilla de la policia local. Els pròxims anys prioritzarem la incorporació de 
tècnics en llocs clau per millorar l'agilitat dels tràmits municipals, ja que encara hi ha molt 
marge de millora. 

• Invertirem al Teatre Municipal per posar-lo al dia i mantindrem i ampliarem l'oferta 
desplegada els últims anys a nivell musical, escènic, d'exposicions i festes, conjuntament 
amb les entitats. 

• L'any passat es va aconseguir que 1,5 milions d'euros dels fons Next Generation es poguessin 
dedicar a la rehabilitació d'edificis del barri de Santa Eulàlia per a la millora de l'eficiència 
energètica. Aquesta legislatura desplegarem les actuacions previstes al Pla Local 
d'Habitatge. 

• Impuls de l’Escola de Salut de Berga. Per tal de donar una resposta proactiva a la previsible 
manca de professionals sanitaris en un futur proper, volem convertir Berga en un espai 
pioner de recerca i formació en salut en la seva dimensió més comunitària vinculada al 
benestar, alimentació i economia social. 

• Facilitar la creació d’un pol del tercer sector social, l’economia solidària i de 
l’associacionisme donat el pes que tenen en la vida berguedana i la gran contribució a 
l’ocupació. El pol ha de permetre donar visibilitat tant al conjunt com a les iniciatives 
concretes i atorgar-li un paper central quan es parla d’economia a la comarca. 

• Actualment l’Ajuntament gestiona directament la residència Sant Bernabé, i es continuarà 
fent fins que sigui necessari per garantir el caràcter públic i de qualitat del servei. Des de la 
CUP creiem que el Departament de Drets Socials de la Generalitat ha d’assumir la gestió 
de la residència, entrant a formar part del Sistema de Salut Català d’Utilització Pública 
(SISCAT) amb el suport sanitari del CatSalut.  
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• Un plantejament renovat per a Queralt després de l'episodi lamentable d'Inbergatur. Es 
realçarà el patrimoni arquitectònic amb la recuperació de l'antiga façana de l'hostatgeria i 
el baluard i, a la vegada, es generarà una terrassa-mirador que ha de millorar la viabilitat 
econòmica de l'explotació. Es recuperarà una imatge autèntica per a les habitacions de cara 
al servei de dormir, i permetrà preservar el valor del paisatge tranquil sense envair el replà 
d'arribada al Santuari. 
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